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Зад граница Безизходица Непримиримост

Стр. 17

Фестивал на българската
култура започва в Брюксел

Стр. 6

Две фирми са поискали
фалит на ОЦК

Стр. 23

„Етър” пак уволни треньора
Цветанов, този път наистина

Стр. 14

Трудът в България е силно
подценен при тези ниски заплати
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Затруднение

Преговорите между Атина
и кредиторите блокираха

Стр. 8

Проект

Предлагат намаляване на
звука от рекламите със закон

Стр. 5

Две поръчки за строителство
на стойност 1 141 886 лв. с ДДС
спечели Красимир Атанасов,
съпруг на здравната министърка,
съобщи “Преса Дейли” вчера. В
края на септември тази година
кметът на Враца подписва два
договора с русенския консорци-
ум “ГБСД - 09”, включващ фир-
мите “Декра строй” ЕООД и “ГБС
- Русе” АД. Те трябва да построят

Мъж на министърка
ударно печели поръчки

Няколко
ÄÓÌÈ

Велиана
ХРИСТОВА

“Доктор Борисов, док-
тор Борисов, вие днес пре-
карахте нова магистрала
на духа”. С тези думи един
учен вчера, за разлика от
останалите си колеги на-
около, едва не разцелува
премиера от възторг, че
Борисов му връчил бумаги
за парите от ЕС, с които
Европа подпомага проекти,
спечелени от самите уче-
ни, не от друг (стр. 2). Как-
вото човек сам си направи,
друг не може да му го на-
прави. Има хора, които из-
немогват, работят без за-
плати, мрат под гнета на
ГЕРБ, понеже сами го же-
лаят и сами си го докар-
ват. Правителството
трета година поред не
дава пари на института на
същия учен (оня ден стана
академик) - ни за ток, ни за
парно, ни за заплати. А
той, умиращ, но благода-
рен. Благодарен за това, че
Борисов си прави пореден
пиар с чужда пита. С пита-
та на учения всъщност,
опечена на европейски огън.

Ето така слагачество-
то на един ще погуби жи-
вота на всички. Защото
извън виртуалните “гри-
жи” политиката на Бори-
сов е не “политика на съжи-
вяване на науката”, а об-
ратно - на геноцид над нея.
Когато лидерът на държа-
вата ти разбира под зна-
ние асфалта на магистра-
лите, това не предизвиква
телешки възторг, а отвра-
щение. Когато ти му гово-
риш за магистрала на
духа, а той ти отвръща
“един лот тука ще мине”,
трябва да те е срам, че си
българин, а не да се лензиш
с обръщението “доктор Бо-
рисов”! И то в момент, ко-
гато същото правителст-
во духва под опашката на
науката и буквално я ели-
минира от обещаната и ча-
кана от години нова про-
грама за европари. Щото
от кометите над обсерва-
торията “Рожен” не се взи-
мат комисиони. Понякога
поведението дори на инте-
лигенти у нас е унизител-
но. Пълзящия величията го
ритат лесно, той няма до-
стойнство. Поетът го е
казал най-добре: “Роденият
да пълзи да лети не може”.

Съпругът на Десислава Атанасова
е получил договори за над 1 000 000 лв.

Унижение

защитено жилище във врачан-
ския квартал “Река Лева” и
център за настаняване от семе-
ен тип в квартал “Дъбника”. Спо-
ред решенията, публикувани на
страницата на Агенцията за об-
ществени поръчки, и за двата
обекта е подадена по една-
единствена оферта. Проверка в
Търговския регистър показва, че
едноличен собственик на регис-

трираната в Русе “Декра строй”
ЕООД е Красимир Стефанов
Атанасов.

ДУМА направи преглед на
годишните финансови отчети на
дружеството и регистрира двой-
но увеличение на приходите на
фирмата на Атанасов, след като
съпругата му става депутат - от
433 хил.лв през 2008 г. на 719
хил.лв за 2009 г. През 2011 г.

постъпленията вече надхвърлят
милион.

ДУМА установи, че преди
месец Красимир Атанасов е ре-
гистрирал клон на дружеството
си в София с предмет на дей-
ност: сметосъбиране, сметоиз-
возване и обезвреждане на от-
падъци. Това може да се окаже
заявка за навлизане и в този
бизнес.

Националите на България позират с медали и почетни плакети, след като завършиха
14-и в дебюта си на Световното първенство за бездомни в Мексико Сити

ГЕРБ ОТКАЗВАТ И ЕВРОПЕЙСКИ
ПАРИ ЗА НАУКАТА У НАС

Стр. 13

Стр. 11
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Стр. 24
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Снимка БГНЕС
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огичният отговор на
въпроса защо няма
пари за никого -
няма за пенсии, за
социалнослаби, за

НСИ: ИМА СПАД В
РАЗХОДИТЕ ЗА НАУКА
Разходите за наука и за развойна дейност у нас
през 2011 г. са били 0,57% от БВП, което е с 0,03
пункта по-ниско от 2010 г., огласи НСИ. В това
обаче влизат и европейските пари от договори, а
реалните пари от държавата са 0,3% от БВП за
2011 г. Това е почти 10 пъти по-ниско от средната
инвестиция за наука в ЕС, която е 2% от БВП. За
2011 г. “разходите” за наука и развой са 429,6
млн. лв. За пръв път сумата от чужди инвестиции
по проекти е най-голяма - 43,9% от всички разхо-
ди, а националните разходи са 38,8%.

Станишев:

ГЕРБ нямат пари,
защото се краде много
Борисов говори лицемерно за социалната справедливост

сега ГЕРБ взима пари от всички
граждани и пак няма, категори-
чен бе Станишев. Според него
изявлението на Борисов е ци-
нично и лъжливо и всичките му
приказки за социална справед-
ливост са пълно лицемерие. Ли-
дерът на социалистите изтъкна
конкретни факти, които ясно оп-
ровергават твърденията на на-
стоящия премиер. Станишев на-
помни, че за трите самостоятел-
ни години управление на пре-
дишното правителство от 2006
г. до 2008 г. бюджетните разхо-

ди бяха общо 65 млрд. и 712
млн.лв. Същевременно през из-
миналите три години от манда-
та на ГЕРБ бюджетните разхо-
ди са със 17 млрд. 752 млн. лв.
повече, или общо 83 млрд. и 464
млн.лв. Въпреки по-малкото по-
харчени средства предишното
правителство всяка година уве-
личаваше пенсиите, доходите,
социалните помощи, заяви со-
циалистът. Той бе категоричен,
че лентичките, които Борисов
реже, са за сметка на заплати-
те и доходите, които не дава.

Червеният лидер подчерта,
че и догодина ГЕРБ ще събе-
ре по-малко приходи като дял
от БВП от предишното прави-
телство. Председателят на
БСП напомни още, че при
ГЕРБ контрабандата достигна
небивали размери, което няма
как да се случи без покрови-
телството на управляващите.
Станишев отбеляза, че докато
БСП увеличи фискалния ре-
зерв с 4 млрд.лв. и намали
държавния дълг, ГЕРБ опоска-
ха спестените милиарди и до

края на мандата ще затиснат
България с близо 5 млрд.лв.
дългове.

“Ако Бойко Борисов иска да
се бори за социална справед-
ливост и срещу богатите, да
последва предложението на
БСП да се вдигне данъкът на
хората с високи доходи. Това е
израз на солидарност по вре-
ме на криза”, заяви Станишев.
Според него Борисов не пред-
приема тази стъпка, защото об-
служва интересите на тясното
си обкръжение.

УЧЕН: ДОКТОР БОРИСОВ, ВИЕ
ПРОКАРАХТЕ МАГИСТРАЛА НА ДУХА

Д-р Борисов, вие днес
прекарахте магистрала на
духа. С тези думи се
обърна към премиера ди-
ректорът на Института по
системно инженерство и
роботика на БАН акад.
Чавдар Руменин, след
като Бойко Борисов връчи
вчера 39 договора, финан-
сирани от ЕС, за елек-
тронно дистанционно обу-
чение във вуз и за подпо-
магане на докторанти и
млади учени.

Образованието е при-
оритет за правителството,
като близо 30 млн. лв. оти-
ват за електронно и дис-
танционно образование и
за младите учени, на
практика докторантите ще
взимат 20 000, за да си
правят наука. Това заяви
Борисов преди връчване-
то. “Повече пари за наука,
повече пари за образова-
ние, повече пари за учи-
телите, това е в тази сфе-
ра. Имаше времена, кога-

то им казваха да си разту-
рят седенките. Хората
трябва да си избират”,
допълни той. Договорите
са с европари от социал-
ния фонд на ЕС. Общата
стойност е 22,3 млн. лв.
БАН няма да получи по-
вече пари от посоченото
в бюджета, те са автоном-
ни, ние им даваме парите,
те да решат как да се
развиват, заяви министър
Сергей Игнатов. По думи-

те му допълнително пари
ще идват само от проекти
към фонд “Научни изслед-
вания” на МОМН. Бюд-
жетът на БАН не покрива
заплатите, нито парното и
тока, а парите на фонда
към МОМН бяха намале-
ни от ГЕРБ 4 пъти. В събо-
та МОМН огласи проект за
нова оперативна програ-
ма, която трябваше да е
за наука (подробности за
нея - на стр. 13).

Милен Георгиев от БСП е новият кмет
на с. Доброплодно, община Ветрино,
обяви вчера председателят на Общин-
ската избирателна комисия в община Ве-
трино Пенка Йорданова. За него на ба-
лотажа в неделя са гласували 328 изби-
ратели, а за конкурентката му Гюлтен
Алиева от ДПС - 239. Избирателната
активност в селото е 76%. Няма подаде-
ни оплаквания и сигнали за нередности.

Венцислав Шишманов от ГЕРБ е спе-
челил надпреварата за кмет в село Ту-
ховища, община Сатовча. В населеното
място са гласували 566 гласоподавате-
ли. Действителните гласове са били 557,

ного общини в
България искат
среща с главния
прокурор Борис

Все повече българи вече са под прага на бедността
и се налага да просят, за да оцелеят

Милен Георгиев от БСП е
новият кмет на Доброплодно

а 9 бюлетини са недействителни. Канди-
датът на управляващата партия Илиян
Бодуров спечели изборите в село Пир-
гово, община Иваново, с 623 гласа. Опо-
нентката му Сталияна Михайлова от  Зе-
меделския народен съюз е събрала 453
гласа. Милчо Донгов от ГЕРБ е новият
местен управник на  пазарджишкото
село Ивайло. За кандидата на Обедине-
ни земеделци Цвятко Спасов са дали
гласа си 361 гласа. От имащите право на
глас 2553 души до урните са се явили
1135 души, което е 44%. От тях недейст-
вителните бюлетини са 39, а действител-
ните - 1096.

Общини искат среща с Борис Велчев
тата практика.

Административните
съдилища в някои насе-
лени места вече са от-
менили решения на об-
щинските съвети за да-
ване на язовири под
наем. Отдаването под
наем обаче е по-лесна и
бърза процедура и е по-
предпочитана от общи-
ните. Според нас не е
редно да се прави кон-
цесия, тъй като тя изиск-
ва огромни усилия от
страна на общините,
обясни кметът на Гърмен

Ахмед Башев. Затова по
този казус ще се органи-
зира среща на ръковод-
ството на Националното
сдружение на общините
с ръководството на про-
куратурата.

Сдружението се надя-
ва изравнителната субси-
дия за следващата годи-
на за местната власт да
се увеличи с 15 млн. лв.
Тя не е променяна през
последните три години,
каза председателят на
сдружението и кмет на
Пазарджик Тодор Попов.

Хакери източиха данни за над 5000
регистрирани потребители от 8 българ-
ски сайта. Най-засегнат е бил сайт за
онлайн пазаруване. При пробива са из-
текли потребителски и административни
данни, включващи пароли, потребител-
ски имена и имейл адреси. Един от за-

ХАКЕРИ ИЗТОЧИХА 5000 ПОТРЕБИТЕЛСКИ
ИМЕНА И ПАРОЛИ ОТ САЙТОВЕ

сегнатите сайтове представя държавни
туристически обекти. Останалите разби-
ти сайтове са на холдинг “Свети Кон-
стантин и Елена”, сайтове за електронни
магазини за компютърна техника, мобил-
ни телефони и аксесоари и технологи-
чен новинарски сайт.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

М
Велчев заради писма от
прокуратурата, в които се
иска да се сключват до-
говори за концесия на
язовири. От държавното
обвинение се аргументи-
рали с разпоредбите на
Закона за водите, според
които трябва да се сключ-
ват договори за концесия
за общинските язовири,
вместо да се отдават под
наем, каквато е по-чес-

Л
онкоболни, за БАН, е защото се
краде много. Това заяви вчера
лидерът на БСП Сергей Стани-
шев по повод поредните опити
на премиера Бойко Борисов да
се оправдава с предишното
правителство и да обяснява
защо няма пари за социални
плащания. При БСП социална-
та политика беше приоритет, а
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Цитат на деняЦитат на деня

Êàêúâ å ïðîáëåìúò? Àç îðãàíèçèðàõ òàçè ñðåùà.
Çàùî èìà èçíåíàäà, ÷å ñå ñðåùàì ñ àðòèñòè?
Àç ñúì ìèíèñòúðúò íà êóëòóðàòà è íå ïðàâÿ
ïðîâåðêè íà êèñåëîòî ìëÿêî. Ïîêàíèõ Áîéêî
Áîðèñîâ, íÿìà ëîøî, òîé âñå ïàê èì å êóìèð‘ Вежди Рашидов обявява Бойко Борисов за холивудска икона

20 ÓÍÚÓÏ‚Ë (Ò˙·ÓÚ‡) 2012 „.
Õ‡ˆËÓÌ‡ÎÂÌ ‰‚ÓÂˆ Ì‡ ÍÛÎÚÛ‡Ú‡, Á‡Î‡ 3

11 ˜. œÂ‰ÒÚ‡‚ˇÌÂ Ì‡ ÌÓ‚‡Ú‡ ‰‚ÛÚÓÏÌ‡ ËÒÚÓËˇ
Ì‡ ŒÚÂ˜ÂÒÚ‚ÂÌËˇ Ò˙˛Á - ÙÓ‡ÈÂÚÓ ÔÂ‰ Á‡Î‡ 3
11.30 ˜. ŒÚÍË‚‡ÌÂ Ì‡ ÙÓÚÓ‰ÓÍÛÏÂÌÚ‡ÎÌ‡
ËÁÎÓÊ·‡ - ÙÓ‡ÈÂÚÓ ÔÂ‰ Á‡Î‡ 3
12 ˜. “˙ÊÂÒÚ‚ÂÌÓ Ò˙·‡ÌËÂ-ÍÓÌˆÂÚ - Á‡Î‡ 3
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итката за АЕЦ “Белене” е
битката за бъдещето на на-
шите деца, заяви лидерът
на БСП в София Анна Янева
вчера. Референдумът е за-

БСП - СОФИЯ:

Битката за „Белене” е битка
за бъдещето на децата ни

Голямата ни цел е победа на предстоящите парламентарни избори,
заяви лидерът на столичните социалисти Анна Янева

Снимка БГНЕС

БСП-София обяви ноември за месец на младите хора

Ангажимент на всички ни е да организираме разяснителна кампания, а не да се
боричкаме за това кой чия пионка е и какви политически дивиденти черпи от това,
заяви депутатът от БСП Валентина Богданова. По този начин ставаме лоши предста-
вители на интересите на българските граждани, смята тя. По думите й няма нищо по-
лошо и по-непочтено от това да разсъждаваш върху право, предвидено в закон, както
правят управляващите. Но какъвто и да е резултатът, референдум следва да има,
преди това обаче гражданите следва да чуят водещи експерти и опозиция, за да
формират своето мнение, поясни Богданова. Да престанем да говорим, че хората са
некомпетентни, защото, когато гласуват и им броим бюлетините, на тях не пише кой
е ядрен физик, кой е с основно образование и кой е селянин, призова депутатката.

Валентина Богданова:

Нужна е разяснителна кампания

низация си поставихме задачата да сме
моторът на предизборната кампания,
каза Янева. Според нея победата ста-
ва с всеки ден по-реална, а последни-
те социологически проучвания показ-
ват, че силите между БСП и ГЕРБ се
изравняват. “Ние като градска партий-
на организация трябва да бъдем гарант
за честни и прозрачни избори, затова
започваме мащабно обучение на из-
борния си актив, за да гарантираме
честността на вота”, разясни Янева.

Столичната организация на БСП
обяви ноември за месец на младите
хора, в рамките на който ще има мно-
жество прояви, свързани с безработи-
цата и реализацията на младежите.

Като основни проблеми, на които
трябва да се обърне внимание в Со-
фия, Янева определи монополите “Со-
фийска вода” и “Топлофкация”, пробле-
мите в транспорта и сигурността, как-
то и кражбите на Столичната община.
Не е за пренебрегване и ситуацията с
бездомните кучета, защото е недопу-
стимо в 21 век в европейска столица
хора да умират изядени от кучета,
допълни Янева.

В София се наложи моделът “Гради се, за да се граби”, заяви председате-
лят на групата съветници от БСП в СОС Жельо Бойчев. Той пое ангажимент
червените общинари да продължат да бъдат гарант за по-ефективното
разходване на ресурсите в столицата. Бойчев посочи като пример случая с
ощетилата градския транспорт на София транспортна фирма “Карат-С”.
Малко не му стигна на СОС и кмета Фандъкова да дадат договори, подпи-
сани от Бойко Борисов, докато беше кмет, за разследване заради далаве-
рите на превозвача, уточни той. Бойчев обеща да предостави на общинските
съветници и медиите фактология по случая, който ощетява столичани.

Жельо Бойчев:
В СТОЛИЦАТА СЕ НАЛОЖИ МОДЕЛЪТ
„ГРАДИ СЕ, ЗА ДА СЕ ГРАБИ”

Б
дача на задачите, той е първа крачка
към победата на левицата и началото
на изчезването на ГЕРБ от политиче-
ската сцена, категорична е тя. Няма
да позволим темата за допитването да
бъде преиначена, да се представя
като дребна далавера, да се оплюват
водещи фигури от партията, подчерта
Янева. Всякакви приказки “анти Беле-
не” и “анти БСП”, трябва да бъдат
парирани, поясни Янева. По думите й
трябва да се уважи позицията на 770
000 българи, които подкрепиха про-
веждането на допитването, и на прак-
тика да се реализира пряката демо-
крация.

Янева съобщи, че левицата започ-
ва разяснителна кампания от врата на
врата за референдума. “Инициативата
ще е под наслов “Социалисти 2.0” като
2.0 е разширението, означаващо
ъпгрейд. В рамките й Румен Овчаров
ще разяснява ползите от изграждане-
то на АЕЦ “Белене”.

Целта пред социалистите е победа
на предстоящите парламентарни избо-
ри и ние като столична партийна орга-

Не изключвам възможността да сезирам Конституци-
онния съд във връзка с референдума за АЕЦ “Белене”.
Това заяви президентът Росен Плевнелиев вчера в
Пловдив. По-рано на среща с Плевнелиев лидерът на
“Атака” Волен Сидеров поиска в референдума да се
пита и за членството на страната в НАТО. С този разго-
вор завършиха политическите консултации с парламен-
тарните сили, свикани от президента по повод формули-
ровката на въпроса за референдума. Плевнелиев смята,
че от него трябва да отпадне частта за АЕЦ “Белене”,
защото това е конкретен инвестиционен проект. Според
Сидеров обаче развитието на ядрената енергетика е
обвързано със строежа на втора атомна централа и под-
писката за допитването е предизвикана от решението
на правителството да спре проекта. “Атака” е за строежа
на “Белене”, като централата да бъде българска собст-
веност, държавата да има мажоритарен дял и печалби-
те да влизат в българския бюджет, заяви Сидеров. Спо-
ред него Плевнелиев трябва да свика и заседание на
Консултативния съвет за национална сигурност заради
евентуален конфликт Турция - Сирия и потенциалното
въвличане на България в него като член на Алианса.

Делегация на НС на
БСП посети най-голямата
индустриална и техноло-
гична зона в Китай, която
се намира в гр. Ухан, про-
винция Хубей, и има при-
ход над 170 млрд. юана
годишно, съобщиха от
пресцентъра на партията
вчера. Зоната е с големи-
на над 200 кв. км, с над
250 хил. жители и е специ-
ализирана основно в про-
изводството на автомоби-
ли и електроника. В нея са
разположили предприятия
много от най-известните
фирми в света. До 2015 г.
индустриалната зона ще
има възможност да произ-
вежда над 1 500 000 авто-
мобили.

Гл. научен секретар на БАН проф. Стефан Хаджито-
доров спечели на втора инстанция делото за клевета,
което заведе през 2010 г., съобщиха вчера от академи-
ята. В окончателното си решение съдът приема, че уче-
ният е доказал, че вестникът го е оклеветил с неверни
твърдения, които засягат неговата чест, достойнство и
добро име в обществото. През 2010 г. в. “Стандарт” пуб-
ликува твърдения, че проф. Хаджитодоров работи на 4
трудови договора, за които взима 4330 лв., че получава
и други хонорари 1697 лв., и че си дописва пари за
рецензии и автореферати и др.

2000 полицаи ще бъдат назначени до края на 2013
г., заяви Цветан Цветанов вчера. Той предвижда да
бъдат набавени 250 нови пожарни автомобила. “Около
42 вече са дадени. В момента се води диалог и се
уточняват начините, по които да бъдат сформирани до-
броволните отряди към общините за действия при бед-
ствия и аварии”, каза вицепремиерът.

РОСЕН ПЛЕВНЕЛИЕВ
МОЖЕЛ ДА СЕЗИРА КС
ЗА РЕФЕРЕНДУМА

Българските социалисти
посетиха най-голямата
индустриална зона в Китай

ДУМА припомня, че
българските социалисти са
на посещение в Китай по
покана на Китайската ко-
мунистическа партия. Цел-
та на визитата е да се за-
сили сътрудничеството
между БСП и ККП и меж-
ду двете държави. По-рано
членовете на делегацията
се срещнаха със зам.-ми-
нистъра по международ-
ните връзки на ККП Чен
Фенгксианг. На нея бяха
обсъдени възможностите
за повишаване на обмена
на опит и добри практики
между младежи, научни
институти, изследователи,
представители на местна-
та власт, пише в съобще-
нието.

УЧЕН СПЕЧЕЛИ ДЕЛО
ЗА КЛЕВЕТА СРЕЩУ
„СТАНДАРТ”

ЦВЕТАНОВ ИСКА 2000
ПОЛИЦАИ ДО 2013 Г.
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КТ “Подкрепа” настоява за оставката
на финансовия министър Симеон Дянков.
Това стана ясно от декларация на синди-
ката по повод решението на правителст-
вото за въвеждане на 10% данък върху
лихвите по депозитите на гражданите в
банките. Според синдиката Дянков носи
основната вина за изключително тежкото
състояние на икономиката на страната и
за мизерията на българските граждани
през последните няколко години.

В декларацията си синдикалистите по-
сочват, че министърът отново е взривил
социалния диалог, като грубо е нарушил

„Подкрепа” поиска
оставката на Симеон Дянков

Министърът носи основната вина за мизерията на българските
граждани през последните години, смятат от синдиката

Неизвестен подпали
кола в Казанлък

Неизвестен подпалил кола и
изпочупил задните стъкла на 7
автомобила в Казанлък. В неделя
около 5,30 ч. в Районното управ-
ление в Казанлък бил получен сиг-
нал за горящ автомобил “Дачия
Логан” с пловдивска регистрация,
собственост на “Каменица” АД -
Пловдив. Колата е ползвана от
34-годишен казанлъчанин и е била
паркирана пред вх. Г на бл. 33 в
жк “Изток”. Установено било, че
пожарът е предизвикан умишле-
но след взломяване стъклото на
предната лява врата на автомо-
била. При извършения оглед ста-
нало ясно, че в междублоковото
пространство на кв. “Изток” не-
известно лице изпотрошило се-
дем автомобила.

Таксиджия осуети
телефонна измама

Таксиметров шофьор успя да
предотварти телефонна измама.
79-годишна жена получила теле-
фонно обаждане, че дъщеря й е
пострадала при катастрофа в
Гърция и за лечението в тамош-
на болница са необходими 8600
лв. Жената успяла да събере само
1540 лв. и ги предала на таксиме-
тров шофьор, който извършвал
тежкотоварни превози. На път
за Плевен обаче той се усъмнил,
че става дума за измама и
звъннал в полицията.

Избраха четирима нови
член-кореспонденти

разпоредбите на Кодекса на труда и Пра-
вилника за организацията и дейността на
Националния съвет за тристранно сътруд-
ничество, на който по силата на закона е
и председател. Те посочват, че съгласно
чл. 2 от Кодекса на труда държавата тряб-
ва да регулира трудовите и непосредст-
вено свързаните с тях отношения, осигу-
рителните отношения и въпросите на жиз-
неното равнище след консултации с ра-

ботниците, служителите, работодателите.
“Подкрепа” съобщи, че в дневния ред на
заседанието на Националния съвет за
тристранно сътрудничество на 9 октом-
ври не са били включени и не са обсъжда-
ни въпросите за въвеждането на данъка
и проектозакона за бюджета на НЗОК за
2013 г. “Буквално на следващия ден бяха
внесени от г-н Дянков и приети от прави-
телството”, обясняват в декларацията си

синдикатите.
“Подкрепа” е готова след консултации

с останалите социални партньори да се-
зира Върховния административен съд да
отмени актовете на Министерския съвет
от 10 октомври, с които са приети посоче-
ните въпроси. Като причина синдикатът
изтъква, че не са изпълнени задължител-
ните изисквания на Кодекса на труда за
предварителен социален диалог.

Четирима нови член-кореспонденти бяха
избрани вчера в БАН при продължаващите
избори за дописни членове на академията.
В науките за Земята с титлата са удостоени
проф. Николай Милошев - директор на
Института по геофизика, геодезия и геогра-
фия при БАН, и проф. Димчо Солаков от
същия институт. В химическите науки член-
кореспонденти станаха проф. Константин
Хаджииванов от Института по неорганична
химия при БАН и проф. Тони Спасов от
Софийския университет.
В областта на науките за Земята в този
випуск на изборите бяха обявени 2 места за
член-кореспонденти, кандидатите за тях
бяха петима. В химическите науки също за
две места се състезаваха 13 номинирани
кандидати.

Богато украсена със
символични орнаменти
есхара (култово огни-
ще) откри археологът
Георги Нехризов. Той е
ръководител на раз-
копките при ограбената
още в древността
царска гробница в
Ораната могила край
казанлъшкото с.
Бузовград. Върху
площ от близо 1 кв. м
жреците на тракийско-
то племе са изрисува-
ли символите на
слънцето и жизнения
кръговрат. Рисунките
са били направени с
помощта на шнур
върху глината, преди
да бъде запален
огънят, за да бъдат
изгорени жертвените
животни. Ритуалът,
свързан с възхвалява-
не на загиналия в
битка херой, е характе-
рен за края на IV -
началото на V век пр.
н.е., откогато е и
подмогилното съоръже-
ние. Самата гробница

Велиана ХРИСТОВА

Намериха жертвена есхара
край царска гробница

ПРАВИТЕЛСТВОТО МОЖЕ ДА
КУПИ ИЗТРЕБИТЕЛИ БЕЗ КОНКУРС

Правителството може
да закупи изтребители за
стотици милиони евро без
конкурс. Военният ми-
нистър Аню Ангелов съоб-
щи, че ако се вземе реше-
ние да се закупят машини
втора ръка, ще се пристъ-
пи към директни прегово-

ългария тъпче на едно място. Този извод швей-
царско радио е направило за страната ни. В
свой материал, озаглавен “България - европей-
ски шампион по пестеливост”, ДРС отделя по-
ловин час за ситуацията в държавата. “Докато
другите вървят напред, то българите тъпчат на
едно място в ничията земя между Европа и
Азия”, анализира медията.

От радиото отчитат, че след повече от 20 г.
преход и 5 г. членство в ЕС в България цари
песимизъм и фатализъм. Журналистът Марк Ле-
ман е разговарял и с протестиращи пенсионери,
които искат по-високи доходи. “И МВФ, Светов-
ната банка, и различни рейтингови агенции хва-
лят до отмала България, но дали хората в стра-
ната печелят от стриктната финансова полити-
ка? Макроикономически България е добре, но
дали микроикономически отделният българин
също се чувства добре”, пита журналистът.

Петър ГЕОРГИЕВ е станала жертва на
иманяри още в древ-
ността, смята специа-
листът от Националния
археологически инсти-
тут с музей при БАН.
В съвремието тя е
била обект на серия
набези, като за по-
следно през есента на
2007 г. върху високата
близо 17 м могила е
бил закаран багер.
Кофата е успяла да
повдигне ключовия
камък, през отвора във
вътрешността са
проникнали иманярите.
“Нямам представа
дали са успели да
открият нещо или са
били изпреварени,
факт е, че липсват  и
двете мраморни врати
на погребалната каме-
ра и предкамерното
помещение”, заяви
Нехризов. По думите
му сходни жертвени
огнища са били наме-
рени в някогашната
столица на траките
Севтополис, която сега
е под водите на язо-
вир “Копринка”.

ри със страните. До края
на октомври министърът на
отбраната Аню Ангелов ще
представи в Министерския
съвет инвестиционен про-
ект за нов многоцелеви из-
требител.

Ангелов обясни, че по
въпроса с бойния самолет

тепърва предстоят прегово-
ри с представители на дру-
ги държави. Министърът
обаче изрази надежда
през 2014 г. страната да
придобие такъв изтребител
въпреки финансовата кри-
за. Българските летци имат
бъдеще, заяви Аню Анге-

лов в навечерието на 100-
годишния юбилей на Во-
енновъздушните сили. Де-
сетки военнослужещи и
ветерани поднесоха венци
и цветя на трите паметни-
ка в столицата в памет на
загиналите летци и пара-
шутисти.

Швейцарско радио:

Б

БЪЛГАРИЯ ТЪПЧЕ
НА ЕДНО МЯСТО
БЪЛГАРИЯ ТЪПЧЕ
НА ЕДНО МЯСТО
БЪЛГАРИЯ ТЪПЧЕ
НА ЕДНО МЯСТО
БЪЛГАРИЯ ТЪПЧЕ
НА ЕДНО МЯСТО
БЪЛГАРИЯ ТЪПЧЕ
НА ЕДНО МЯСТО

В навечерието на 100-годишния юбилей на Военновъздушните сили на Република България военнослужещи
и ветерани почетоха вчера паметта на загиналите летци и парашутисти с поднасяне на венци и цветя

на трите паметника на площад “Народно събрание”

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА
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З
Звукът на рекламите да бъде нама-

лен до нивата на останалите радио- и
телевизионни предавания поиска народ-
ният представител Захари Георгиев от
Коалиция за България. Проектът за из-
менение в Закона за защита на потре-
бителите е внесен в парламента и още
тази седмица очаквам развитие, заяви
червеният депутат от Пловдив. Според
него е масова практиката търговските
съобщения по радиото и телевизията да
бъдат до два пъти по-силни като децибе-

Предлагат намаляване на
звука на рекламите със закон
Проектът за изменение на Закона за защита на потребителите
е внесен в парламента, съобщи депутатът Захари Георгиев

ли от останалите предавания. По подоб-
на директива се работи и в Европейския
парламент, но няма яснота кога ще се
вземе решение, което да засяга целия
Евросъюз, добави Георгиев.

Законопроектът предвижда промяна
и в схемата за преподписване на дого-
ворите на мобилните оператори. При
приключване срока на контракта, той
трябва да се продължава като безсро-
чен, за да може всеки абонат да го пре-
крати с едномесечно предизвестие, смя-

та Захари Георгиев. Трето законово из-
менение предвижда кабелните операто-
ри да информират потребителите си за
всяка промяна в пакета програми, които
им доставят, и това да става чрез пре-
подписване на анекс към договора.

Предложение за намаляване на зву-
ка на телевизионните реклами дойде
през лятото и от СЕМ. То е изпратено на
парламентарната медийна комисия след
зачестили оплаквания на недоволни от
шума зрители. Тогава шефът на СЕМ

Георги Лозанов заяви, че в българското
законодателство не е уреден този
въпрос и е оставен като технически па-
раметър на свободния избор на опера-
торите. В телевизиите рекламите се по-
лучават направо от рекламните къщи със
стандартно ниво на звука. То винаги е в
нормите, но силата му в повечето слу-
чаи е в горната част на обхвата, за да
привлече вниманието на зрителите. Друг
похват за тази цел на рекламните къщи
е и “надуването” на честотния спектър.

В социалната мрежа фейсбук идеята
е подкрепена от над 3000 души. Те са се
обединили в групата “Не сме глухи, на-
малете звука на рекламните блокове”.

Свлачище край бал-
чишкото село Кранево
е разрушило напълно
100-годишния морски
фар, който доскоро се
извисяваше на брега,
алармира кметът на
Кранево Румен Николов.
Свлачището се е акти-
визирало преди около
два дни. Свлекли са се
няколко десетки хиляди
кубика земни маси. От
натиска на земните
маси дъното на морето
се е повдигнато с 2-3
метра.

Пътят, слизащ към
морето, е напълно раз-
рушен, нанесени са ог-

абели с правила за поведе-
ние са разположени в град-
ския парк в Ямбол. Поставе-
ните указания са на шестте
входа на градината.

През тази година
няма да допуснем криза
с боклука в София, обе-
ща кметът на София Йор-
данка Фандъкова. Все
още имало свободен ка-
пацитет в сметището в
“Суходол”. Вече се
изпълнявала и интегри-
раната система за трети-
ране на битови отпадъ-
ци. Фандъкова отбеляза,
че в края на месеца ще
бъде готово и депото от
тази система в Яна, а в
същото време се
изпълнявал и проект за

Апелативният съд във
Варна потвърди оправда-
телните присъди за всич-
ките 7 подсъдими по де-
лото за козирката убиец
във Варна. Инцидентът на
2 януари 2008 г. доведе
до нелепата смърт на 22-
годишната студентка Гер-
гана Велинова.

За втори път всичките
7 души, подсъдими за не-
марливо изпълнение на

В София няма да е задължително
децата до седемгодишна възраст да
пътуват с безплатни карти в градския
транспорт, съобщи Йорданка Фандъко-
ва. Такова задължение имат родители-
те във Варна, Бургас, Пловдив, но за
София към момента издаването на кар-
ти ще е пожелателно и няма да има

Отново без присъди за
козирката убиец във Варна

задълженията, довели до
срутване на козирката и
смъртта на момичето,
бяха признати за невин-
ни. Пред втората съдебна
инстанция държавното
обвинение не протестира
единствено оправдател-
ната присъда на арх. На-
ска Люцканова, а родите-
лите на загиналото моми-
че настояваха за ефектив-
ни наказания за всеки

един от подсъдимите по
това дело.

В началото на януари
тази година първата
съдебна инстанция оправ-
да подсъдимите и посочи,
че има отговорно лице за
трагичния инцидент. Това
е Татяна Николчева, упра-
вител на “Валда-90”
ЕООД, подизпълнител на
строителния обект, която
призна вината си.

Картите за деца в автобусите
в София няма да са задължителни

глоби. Според Фандъкова това е право
на родителите, но не бива те да бъдат
притискани на всяка цена в този кратък
срок да стоят по опашки и да вадят
карти. Нека само да им обясним, че
всъщност това е документ, който важи
като застраховка при евентуални ин-
циденти, призова кметицата.

Няма да има криза с боклука
рекултивация и затваря-
не на сметището в “Дол-
ни Богров”. През послед-
ните три години количе-
ството депониран боклук
е намаляло наполовина.

Кметицата коментира
и темата за транспортни-
те проблеми в София.
Според нея протестите
за паркиране в центъра
на София са се полити-
зирали. Това стана, като
дойдоха автобуси от ця-
лата страна на протеста
на група от хора, живее-
щи в центъра на града,

заяви Фандъкова. Спо-
ред нея наредбата за
платеното паркиране не
е някаква догма и когато
има необходимост, тя ще
бъде променена. Кметът
все пак призна, че състо-
янието на транспорта в
София е изключително
лошо и затова се прена-
сочват средства от раз-
лични дейности към него.
От думите на Фандъкова
стана ясно, че се пола-
гат усилия да не се пови-
шава цената на билета в
градския транспорт.

Фандъкова:

Табели показват правилата
за поведение в парк в Ямбол

съоръженията.
Посочени са и санкциите за непоз-

волени действия в парка. Това била по-
редна стъпка в усилията на община Ям-
бол за това паркът да бъде един от сим-
волите на града.

Кметът Георги Славов призовава към
съпричастност жителите на града, за да
може с общи усилия обновяването и
обогатяването на парка да продължи.

Снимка БГНЕС

ромни материални щети,
а три коли са блокира-
ни на мястото на инци-
дента. Гражданска за-
щита отцепила района.

“В момента гледка-
та при свлачището е
като лунен пейзаж.
Фарът е на 100% уни-
щожен, засегнати са и
няколко вили в близост
до свлачището. Някол-
ко автомобила остана-
ха блокирани в долна-
та част на свлачището,
близо до морето, защо-
то пътят там е напълно
разрушен. Добрата но-
вина е, че няма пост-
радали”, обясни след

инцидента кметът. Той
допълни, че фарът бил
силно наклонен от до-
ста време заради свла-
чищните процеси в
района.

Свличането е стана-
ло в събота сутрин, в
района не е имало мно-
го рибари. Малкото, ко-
ито са били там, са се
измъкнали пеш по стра-
нична пътека. Над само-
то рибарско селище
обаче е имало бивак с
две каравани, които
вече ги няма. Под зем-
ните маси е останал и
фургон с рибарски ин-
вентар.

Свлачище
унищожи фара
край Кранево

Свлачище
унищожи фара
край Кранево

Свлачище
унищожи фара
край Кранево

Свлачище
унищожи фара
край Кранево

Свлачище
унищожи фара
край Кранево

От обсерваторията „Рожен” още чакат помощ от държавата

Единственият начин да се
съберем в одобрения от прави-
телството бюджет за тази годи-
на е да спрем дейността си в
началото на ноември, потвърди
директорът на Националната

Светозар КАЗАНДЖИЕВ астрономическа обсерватория
“Рожен” доц. д-р Таню Бонев.
От необходимите 970 000 лв.
на обсерваторията са отпусна-
ти 690 000. Това е все едно да
си купите в магазина нещо за
един лев, а да искате да го
платите с шестдесет стотинки,

допълни д-р Бонев.
Заради недофинансиране-

то на БАН и обсерваторията
заплатите на професорите,
доцентите и младите учени са
360 лв. За да привлече собст-
вени приходи и да върже бюд-
жета си за годината, ръковод-

ството трябва да намали и тези
ниски заплати на 290 лв., кол-
кото е минималното месечно
възнаграждение в страната.

Въпреки многобройните
писма до премиера, министъ-
ра на финансите, областната
управа и до други институции

няма никакъв изглед нещата
да се променят, смятат от об-
серваторията. Явно онези, ко-
ито трябва да подпомагат на-
уката, се интересуват повече
от астрология, колкото от ас-
трономия, коментира Таню
Бонев.

Т
Освен да регламентират непозво-

лените действия, табелите дават насо-
ки за основните зони в парка. Забра-
ните, които се посочват на тях са с цел
предпазване на растителността и
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Предлаганият данък върху

капиталовата печалба от търго-
вия с ценни книжа на регули-
ран пазар, за която обяви в
събота финансовият министър
Симеон Дянков, ще съсипе
Българската фондова борса
(БФБ) и капиталовия пазар в
България изобщо, като могат да
се откроят следните проблеми,
които ще възникнат поради
въвеждането му, коментираха
експерти.

На първо място сделките на
БФБ рязко ще намалеят, защо-
то сега само сключените на
регулиран пазар на БФБ са
необлагаеми. Когато станат об-
лагаеми с 10%, инвеститорите
ще ги сключват на OTC (т. нар.
извънборсов пазар - over the
counter). OTC сделките се обя-
вяват в уеб страниците на ин-
вестиционните посредници,
като инвеститорите плащат так-
си и комисиони само на по-
средника си и на Централен
депозитар. БФБ става излишно
звено, тоест няма защо да се
плаща нейната комисиона, по-
сочва investor.bg.

Данъкът върху капиталовата
печалба щял да съсипе БФБ
Оборотите щели да намалеят поради
бягство извън регулиран пазар

Лихвите по депозитите и печалбите от хазартни игри трябва
да се облагат, заяви финансистът Любомир Христов пред
Дарик. Той добави, че основният проблем на правителството
е, че не може да овладее разходната част от бюджета и
заради това се налага да въвежда нови данъци.
“Приходите в бюджета на България след 2008 г. намаляваха
постоянно и структурно. Грешката на това правителство се
състои в това, че то не предприе необходимите реформи да
приведе публичните разходи в съответствие с нормалните
приходи, а обратно - търси възможности да увеличи приходи-
те, за да изразходва публични средства по неясен, непрозра-
чен и неефективен начин”, обясни Христов.
“В този смисъл това управление е ляво. То дори е левашко
управление, защото за три години не се научиха как да
изведат България от кризата и не случайно за разлика от
Турция, за разлика от прибалтийските държави ние не можем
да се възстановим с темпове на растеж под 2%, които се
предвиждат и за догодина. В това е проблемът, а не в обла-
гането на лихвите”, добави той.
Относно идеята за облагането на лихвите от депозити той
коментира: “Аз лично съм засегнат, аз имам депозити и ще
бъда щастлив да напиша чек на г-н Дянков за 10% от лихви-
те, които ще получа. Има хора, които няма да ги засягат тези
лихви, защото нямат възможност да отделят за депозит”.

Малкото изключение ще са
пенсионните фондове, които са
задължени да купуват и прода-
ват на регулиран пазар. Обик-
новените физически и юридиче-
ски лица обаче ще предпоче-
тат да спестят борсовата коми-
сиона, когато става дума за уго-
ворена сделка, а големите
сделки на БФБ са уговорени
предварително, което ще удари
по приходите на борсата.

Другият проблем е, че ще
намалее прозрачността на па-
зара. Сега повечето сделки се
регистрират при БФБ и съвсем
малка част в близо 100-те уеб
страници на инвестиционните
посредници. В бъдеще много
повече сделки ще се обявяват
само на уеб страниците на по-
средниците (включително
банките). Тоест информацията
ще се разпръсне и ще стане
невидима.

Същевременно редица пуб-
лични дружества ще се отпишат.
Много дружества сега са на
борсата, или са били, именно
заради необлагаемостта на ка-
питаловите печалби на регули-

ран пазар. Други дружества, в
които само 1-2% от акциите са
в дребни инвеститори, вероятно
са все още на борсата, само
защото при продажба на основ-
ния пакет няма да бъде дължим
данък.

Такива може би са “Петрол”
АД и “Булгартабак холдинг” АД
например. В тютюневия холдинг
основният акционер БТ Инвест
Гмбх държи малко под 80%,
придобити от държавата в края
на 2011 г. Всъщност големи
акционери са 98% - група от
лица, някои от които с обща

стратегия при покупката на земи
от държавния поземлен фонд
(ДПФ) срещу ПКБ (поименни
компенсационни бонове)
държат други 18% от “Булгарта-
бак холдинг” АД към 13 юни
2012 г.

ЛЮБОМИР ХРИСТОВ: ТОВА
УПРАВЛЕНИЕ Е ЛЕВАШКО

Комисията за защита на конкуренци-
ята (КЗК) глоби “Екобулпак” АД и рек-
ламна агенция “ИвентЗоун” ООД със
съответно 68 615 лв. и 137 230 лв. и със
140 лв. и 280 лв. за заблуждаващи рек-
лами по Дарик радио и в интернет. Про-
изводството е образувано по искане на
“Екопак България” АД, съобщиха от ко-
мисията вчера.

КЗК счита, че твърдението в радио-
рекламата - “Екобулпак” е единствената
организация, която гарантира, че събра-
ните отпадъци от опаковки чрез нашите
контейнери се рециклират” - има заблуж-
даващ характер и създава възможност
за увреждане на конкурентите.

Думата “единствената” налага на ад-
ресатите на рекламата извод, че всички
останали действащи организации не мо-
гат да гарантират рециклирането на от-
падъците, събрани в техните контейнери.

Съгласно действащото законодател-
ство ежегодно организациите по опол-
зотворяване на отпадъци следва да до-

Производители от ВЕИ сектора ще
внесат на 22 октомври в представител-
ството на Европейската комисия (ЕК) в
България над 500 жалби срещу реше-
нието на Държавната комисия за енер-
гийно и водно регулиране (ДКЕВР) за
въвеждането на такса “достъп”. Това
съобщи вчера зам.-председателят на
Българската фотоволтаична асоциация
Владимир Аличков по време на симво-
личен протест, който се състоя пред
сградата на енергийния регулатор в
София, предаде БТА.

Производителите на “зелен” ток
вече сезираха европейските браншови
асоциации и главна дирекция “Енерге-
тика” в ЕК.

Европейската банка за възстановя-
ване и развитие (ЕБВР), Китайската и
Корейската банка за развитие, Между-
народната финансова корпорация и
български банки са се обявили в защи-
та на интересите на инвеститорите,
посочи Владимир Аличков. С писмо от
миналата седмица Асоциацията на
търговските банки в България заявява,
че иска ясна рамка, която да регулира
ВЕИ сектора у нас и която да бъде

Две фирми са депози-
рали искания за обявява-
не на “ОЦК - Кърджали”
АД в несъстоятелност, но
до момента съдът не се е
произнесъл, заяви в
Кърджали народният
представител от ГЕРБ
Цвета Караянчева, преда-
де БТА. Това са доставчи-
ци, към които предприяти-
ето не се е издължило.

На този етап ОЦК си е
действащо търговско дру-
жество, осъществяващо
съответните разплащател-

Производители на „зелен” ток
внасят над 500 жалби в ЕК

Столичната община не даде разрешение за вчерашния протест на
представителите на ВЕИ сектора, поради което те бяха без
плакати, но пиха демонстративно кафе пред входа на ДКЕВР

дългосрочна. Президентът на ЕБВР
Сума Чакрабарти е изпратил писмо до
премиера Бойко Борисов, в което из-
разява загриженост във връзка с “нео-
чакваното решение” на ДКЕВР. В съоб-
щението се посочва, че въвеждането
на такса за достъп ще доведе до това,
че инвеститорите ще станат нежизне-
способни и няма да имат възможност
да се разплащат на банките, от които
са теглили заеми.

По думите на Аличков в момента
целият ВЕИ сектор предоговаря склю-
чените условия с банките. Най-често
банките са склонни да отложат и да
разсрочат плащанията по главницата,
но без да променят срока на договора.

Дипломати от Европа, Америка и
Азия пък са изпратили писмо до Минис-
терския съвет, министъра на финансите
Симеон Дянков и министъра на иконо-
миката Делян Добрев, в което също са
изразили подкрепата си за ВЕИ сектора.

От асоциацията очакват морална и
реална подкрепа и от ЕС, тъй като
смятат, че с налагането на таксата се
нарушават няколко директиви и регу-
лации на Евросъюза.

Две фирми са поискали фалит на ОЦК

ни и търговски дейности,
заяви Караянчева. Според
нея, след като предприя-
тието не е обявено в несъ-
стоятелност, нямало как
работниците да се

възползват от фонда за
гарантиране на вземания-
та. Тя заяви, че има до-
статъчно неипотекирано
имущество на ОЦК, на ба-
зата на което могат да се
вземат дължимите към ра-
ботниците суми. Над 600
са подадените до момента
молби. Заведени са пове-
че от 430 дела, а около
110 вече имат изпълнител-
ни листове. Над 30 работ-
ници са получили дължи-
мите суми, уточни Цвета
Караянчева.

казват по несъмнен начин пред министъ-
ра на околната среда и водите, че са
рециклирали отпадъците, за които са
поели задължение, като в противен слу-
чай им се налага продуктова такса.

Тъй като и “Екопак България” АД, и
“Екобулпак” АД са сред организациите
без наложена заповед за заплащане на
продуктова такса, доказали изпълнени-
ето на нормативно предвидените им
задължения и цели, КЗК счита твърде-
нието за заблуждаващо и способно да
увреди интересите на останалите конку-
ренти на съответния пазар.

Рекламното съобщение в интернет
“Екобулпак” гарантира най-нисък риск
при изпълнение на целите по оползо-
творяване” в периода декември 2008 -
март 2011 г. КЗК приема за заблуждава-
що по същите причини и способно да
повлияе върху икономическото поведе-
ние на потенциалните клиенти, подтик-
вайки ги да предпочетат услугите на
ответника.

Глобиха „Екобулпак” за
заблуждаваща реклама
Глобиха „Екобулпак” за
заблуждаваща реклама
Глобиха „Екобулпак” за
заблуждаваща реклама
Глобиха „Екобулпак” за
заблуждаваща реклама
Глобиха „Екобулпак” за
заблуждаваща реклама

Цените на билетите за
автобусния транспорт в
Пазарджишки регион се
формират от отделните
превозвачи. Това каза Сто-
янка Стойкова, председа-
тел на Регионалния съюз
на превозвачите в Пазар-
джик, пред “Фокус” вчера.
Тя уточни, че всеки един
от тях преценява кога и с
колко да ги увеличи с ог-

До 10% ще поскъпнат автобусните
превози в Пазарджишко

лед но по-високите цени
на горивата, които се
задържаха трайно на па-
зара. През есента и зима-
та очакваме да има изве-
стно поскъпване, но то
няма да е голямо.
Поскъпването на билетите
няма да е с повече от 10%,
бих казала до 10%, тъй
като всеки един от превоз-
вачите ще прецени какви

цени да формира, за да
включи в тях и минимална
печалба, допълни Стойко-
ва. Тя каза също, че пре-
возвачите ще разчитат и
на увеличения пътникопо-
ток през есенно-зимния
сезон, защото тогава пъту-
ват ученици, работници, а
също и хора, които през
лятото са ползвали лични-
те си автомобили.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА
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В периода до 21 октомври 2012 г. времето ще се задържи топло за
сезона, като максималните стойности ще достигат до 22 градуса. Прогно-
зират се слаби валежи през втората половина на седмицата.

НОВИНИ

БЮДЖЕТ 2013
От 1 януари 2013 г. съгласно гласувания от МС Бюджет 2013 г. се

предлагат промени на  следните показатели:
Максимален осигурителен доход - от 2000 на 2200 лева;
Минимална работна заплата - от 290 на 301 лева;
Минимални осигурителни доходи - среден ръст от 3.3%.

ДЪРЖАВЕН ФОНД „ЗЕМЕДЕЛИЕ”
На заседание на УС на ДФ “Земеделие” бяха определени ставките за

държавна помощ de minimis за производители на плодове, зеленчуци и
гъби. Размерът на помощта за култури полско производство (домати,
краставици, пипер, моркови, дини, пъпеши, зрял лук и главесто зеле) е
134 лв./декар. За култури оранжерийно производство (домати и крастави-
ци) ставката е 825 лв./декар, а за овощни култури (ябълка, праскова,
кайсия, череша, слива, вишна и круша) - 98 лв./декар. Производителите
на гъби печурки ще получат по 9 лв. на 1 кв. м стелажна площ.

От 15 октомври до 23 ноември 2012 г. земеделските производители

МЗХ публикува статисти-
чески данни за развитието на
отрасъла от 2002 до 2011 го-
дина. Какво показват данни-
те?

Стабилно състояние на сек-
тор зърнено-житни култури.

Площите с пшеница са
заемали от 8.4 млн. дка през
2006 г. до 13.6 млн. дка пло-
щи през 2002 г. Най-слабо
производство се отчита през
2003 г. (2.0 млн.тона), а най-
добра година се оказва 2008
година - производство от 4.6
млн.тона при рекорден за
периода добив за страната от
416.7 кг/дка.

Доста пъстра е картината
при производството на друга
традиционна култура за страната - ечемика. Площите с ечемик са заемали от
1.8 млн.дка през 2011 година до 3.9 млн.дка през 2002 година. Най-слабо
производство се отчита през 2007 година, където поради сушата продукцията
беше почти унищожена - 419 хил.тона, а най-висок показател е получен през
2002 г. - 1 211 хил.тона. Най-високи добиви - 395 кг/дка са отчетени през 2008
и 2011 години.

Царевицата също отчита доста големи колебания в десетгодишния отчетен
период както по отношение на площите, така и по отношение на производството.
Площите с царевица за заемали от 2 143 хил.дка през 2007 г., до 3 994 дка през
2011 г. Най-слабо производство е отчетено през 2007 г. - 2 143 хил.тона, а най
- добри показатели са отчетени през 2004 г. - 2 123 хил.тона. През 2010 г. е
отчетен най-висок добив - 625 кг/дка.

Сравнително стабилно също така е състоянието и при производството на
техническите култури.

Площите заети със слънчоглед през 10- годишния период се движат в
широки граници. През 2002 г. засетите площи са били едва 4.7 млн.дка , а през
2006 г. достигат до 7.6 млн. дка. Най-слабо производство е отчетено през 2007
г. 564 хил.тона , а най-високо е производството през 2010 г. - 1 536 млн.тона.
През 2010 г. е отчетен най-високият среден добив за периода - 210.5 кг/дка.

Производството на рапица в страната стартира през 2002 година със симво-
личните през тази година площи от 69 хил.дка и съответно производство от 8
хил.тона. През следващите години площите нараснаха многократно и най-много
площи заети с рапица са отчетени през 2011 г. - 2 313 хил.дка. Най-високо
производство е отчетено през 2010 г. 544 хил.тона. Най-висок добив за периода
е отчетен през 2008 г. - 264.2 кг/дка.

Подкрепа на земеделски
производители за реализира-
не на доброволно поети анга-
жименти за хуманно отноше-
ние към животните в сектор
свиневъдство.

Държавната помощ е със
срок на прилагане 31.12.2013 г.

Максималният интензитет
на помощта е до 100 %. Съглас-
но Приложение I на Регламент
1698/2005 максималният раз-
мер на помощта може да бъде
до 500 евро на животинска

НОВИ ДЪРЖАВНИ ПОМОЩИ

ПОМОЩ ЗА РЕАЛИЗИРАНЕТО
НА ДОБРОВОЛНО ПОЕТИ АНГАЖИМЕНТИ
ЗА ХУМАННО ОТНОШЕНИЕ КЪМ СВИНЕТЕ

единица на година.
По видове животни е, както

следва:
а) свине за угояване -

112,68 евро/ЖЕ;
б) свине майки - 87,43 евро/

ЖЕ.
Максималният годишен бю-

джет на помощта е, както
следва:

- за 2012 г. - 43 128 000 лева
- за 2013 г. - 43 128 000 лева
Мерки за подпомагане
В сектор свиневъдство се

подпомагат мерки, които
надхвърлят задължителните
стандарти, установени в Ди-
ректива 2008/120/ЕО на Съве-
та от 18 декември 2008 годи-
на, относно определяне на
минималните стандарти за
защита на свинете, която е
транспонирана в българското
законодателство в Наредба
№ 21 от 14 декември 2005 г.
за минималните изисквания
за защита и хуманно отноше-
ние при отглеждане на свине

(ДВ бр. 64 от 2006 г.) и изиск-
ванията на Наредба № 44 от
20 април 2006 г. за ветери-
нарномедицинските изисква-
ния към животновъдните
обекти (изм. ДВ. бр.50 от 2
юли 2010г.) и Държавната
профилактична програма,
както следва:

А. Осигуряване на свобод-
на подова площ не по-малка
от 10% над задължителния
стандарт - изпълнението на
тази мярка изисква броя на
отглежданите животни да
бъде по-малък от максимално
допустимия в нормативните
документи.

Б. Осигуряване на  изкуст-
вена светлина за 11 часа (по-
вече отколкото се изисква по
стандарт)

В. Влагане на токсинбайн-
дери във фуражите при изхран-
ване на свине

Г. Използване на ацидифа-
ери, пробиотици и ензимни
продукти във фуражите при
изхранване на свине

Д. Прилагане на допълни-
телна ваксинационна програ-
ма с цел осигуряване на бла-
гоприятен здравен статус.

Помощта за мерките е, как-
то следва в лв./ЖЕ според ка-
тегориите свине:

могат да кандидатстват за целеви кредит за купуване на минерален тор и
семена за производство на пшеница - реколта 2013 г. Предвиденият финан-
сов ресурс е в размер на 10 000 000 лв. Лихвата по кредита е 6%, а
размерът - 40 лв./ха за семена и 80 лв./ха за закупуване на минерални
торове. Средствата ще бъдат изплатени до 17 декември 2012 г.

Ще бъдат разсрочени отпуснатите кредити през 2008, 2009 и 2010 г. за
закупуване на фураж и фуражни компоненти за изхранване на говеда,
биволи, овце, кози, птици и свине. Лихвата по разсрочването е в размер на
6%, а срокът е 29 ноември 2013 г. Преди да подадат заявление, произво-
дителите трябва да възстановят дължимата лихва към 26 ноември 2012 г.
Анекси за разсрочване ще се сключват в отделите “Прилагане на схеми и
мерки за подпомагане” към областните структури на фонд “Земеделие”
между 22 октомври и 28 декември 2012 г.
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Кандидатите на партията на
президента на Русия Владимир
Путин - “Единна Русия”, явно ще
запазят контрола си над местната
власт след проведените в неделя
избори в Руската федерация. В
Далечния изток, където вече са
преброени почти всички бюлети-
ни, сегашният губернатор на Амур
е преизбран с над 77% от гласо-
вете.

На остров Сахалин “Единна
Русия” получи 48% от гласовете
за местния съвет, следвана от Ко-

Гласоподаватели-
те в Литва отхвърлиха
плановете за строи-
телство на нова АЕЦ в
страната на референ-
дума, проведен в
страната в неделя.
Почти 62% от гласо-
подавателите гласу-
ваха “против”, докато
около 35% подкрепи-
ха плана, сочат нео-
кончателните данни

Еврото разделя европейците и “не е добро
за мира”, заяви американецът Джоузеф
Стиглиц, носител на Нобелова награда за
икономика, в интервю за германския еже-
дневник “Ханделсблат”. “Всички външни
наблюдатели са съгласни, че еврото и
политиката за спасяване на еврото разделят
европейците в този момент. Това са разде-
ления между държави, но също и вътре в
държавите, където екстремистките и нацио-
налистически течения стават по-силни. Това
не е добро за мира. Като цяло еврото е
контрапродуктивно”, заяви Стиглиц.
“Настоящото положение е нестабилно. То
ще доведе или до по-голяма интеграция,
или до по-малка. Възможно е бащите осно-
ватели да са имали право, създавайки
еврото, но те със сигурност са си предста-
вяли естествено развитие към политически
съюз, а не насилствен съюз за избягване
на бедствие”, допълни Стиглиц. Той обаче
изрази задоволство от присъдената в петък
Нобелова награда за мир на Европейския
съюз. “ЕС беше създаден като проект на
мира и осигури мира в Европа. Така че той
заслужаваше наградата”, смята Стиглиц. Но
“ЕС и еврозоната не са едно и също нещо”,
подчерта той.

В САЩ откриват
паметник на Гагарин

До щабквартирата на НАСА в
Хюстън, САЩ, ще бъде открит
паметник на Юрий Гагарин. Спо-
ред кмета на града Анис Паркър,
подвигът на първия космонавт е
интернационален и паметникът
трябва да символизира руско-аме-
риканското сътрудничество при
усвояването на космоса. Автор
на статуята е руският скулптор
Алексей Леонов. Миналата година
паметник на Гагарин бе открит
тържествено в Лондон.

Помощта за Мадрид
ще струва на Рим
1,5% от БВП

Участието на Италия в евен-
туален спасителен пакет за Ис-
пания ще струва на страната
1,5% от брутния й вътрешен
продукт, обяви финансовият й ми-
нистър Виторио Грили в интервю
за в. “Република”. “През последни-
те две години държавният ни дълг
нарасна с 4% заради заемите на
Гърция, Ирландия и Португалия”,
отбеляза министърът.

Националистите
спечелиха местните
избори в Белгия

Дясноконсервативната пар-
тия на либералните националис-
ти Нов фламандски съюз спечели
местните избори в много от
общините в северния регион на
Белгия – Фландрия. Нейната ос-
новна програмна идея е отделя-
нето на Фландрия по мирен път.
Лидерът на националистите
Барт де Веевър спечели кмет-
ския пост в най-гъсто населена-
та белгийска община Антверпен
с категоричните 36.3%.

Либия с нов премиер

Националният конгрес на Ли-
бия избра за нов министър-пред-
седател Али Зидан, който в ми-
налото представлявше времен-
но правителство на страната в
Европа. Според мнозина експер-
ти, именно Зидан успя през 2011
година да убеди президента на
Франция Никола Саркози да под-
крепи въстанието против пол-
ковник Муамар Кадафи. Новият
премиер ще има 15 дни да фор-
мира правителство.

Пак разтуриха
ромски лагер
край Париж

Около 80 роми, живеещи в
предградието на Париж Ноази
льо Гранд, са били евакуирани.
Според правозащитници тук са
живеели около 200 души. Полици-
ята е направила кордон около
гетото и е накарала ромите да
си съберат багажа. Лагерът е
бил разположен на частни тере-
ни и според префектурата ева-
куацията вървяла добре.

На руския полуостров Камчатка
започна да изригва най-високият в
Европа и Азия действащ вулкан –

Ключевская сопка. Кодът за опасност
предупреждава въздухоплавателните

компании за риска от вулканична пепел
и вулканични газове край планината

„Единна Русия” спечели
местните избори

Литва гласува срещу нова АЕЦ
на Централната изби-
рателна комисия.

Избирателната ак-
тивност бе над 50%,
което е достатъчно, за
да бъде признат вотът
за валиден. В същото
време референдумът
има само препоръчи-
телен характер и не
задължава властите
да вземат съответно-
то решение.

Освен “не” за нова-
та централа литовци-
те наказаха управля-
ващите за строгите
икономически мерки
при овладяването на
кризата на проведе-
ните едновременно и
парламентарни избо-
ри. Победител е опо-
зиционната Партия на
труда на милионера
Виктор Успаских.

мунистическата партия с 18%. По
традиция от опозицията заявиха, че
има предполагаеми измами на из-
борите.

Вотът е в известна степен по-
либерален, след като Москва об-
лекчи някои от изискванията за
участие в изборите. Вследствие на
това бе върнат прекият избор на
губернаторите на области, но бе
поставен “филтър”, който допуска
да бъдат регистрирани само кан-
дидати, получили подкрепата до
10% от местните гласоподаватели.

Стиглиц:
Eврото не е
добро за мира

Преговорите с
тройката блокираха

сички гръцки медии откликна-
ха на съобщенията за блока-
да в преговорите между Ати-
на и тройката международни
кредитори. Като причина за

Хиляди ликуваха по
улиците на Манила,
след като
филипинските власти
и Фронтът за
ислямско освобождение
моро (ФИОМ)
подписаха
споразумение, което
трябва да осигури
дългоочаквания мир в
южната част на
страната. “Днес ние
подписахме
споразумение, което
най-накрая ще сложи
началото на
дълготраен и истински
мир. Този документ
открива нова глава в
нашата история”,
заяви след
подписването
ръководителят
на страната
Бенигно Акино

Снимка БГНЕС

B

Международните институции продължават да настояват за
въвеждането на още по-рестриктивни мерки в Гърция въпреки
сериозните разногласия в редиците на самата тройка

появилото се неразбирателство те по-
сочват исканите от тройката намалява-
не на обезщетенията при уволнение,
увеличаване на пенсионната възраст и
шестдневна работна седмица. В неделя
инспектори от Международния валутен
фонд, Европейската комисия и Европей-
ската централна банка имаха седемча-
сова среща с министъра на труда Янис
Вруцис, като се очаква преговорите да
продължат до вторник.

Правителството на Андонис Сама-
рас се опитва да приключи пакета с
нови рестриктивни мерки на стойност
13.5 милиарда евро, който е от съще-
ствено значение за отпускането на
поредния транш от международната
финансова помощ за Атина. Исканията
на кредиторите за незабавни промени
в трудовите отношения и уволнения на
държавни служители блокираха разго-
ворите, пише вестник “Нафтемборики”.
Според изданието напрежение е пре-
дизвикал документ на тройката, с кой-
то се иска намаляване с между 30 и 50
на сто на обезщетението при уволне-
ние в частния сектор, съкращаването
на 15 хиляди държавни служители до
края на тази година, увеличаване на
възрастта за пенсиониране с две годи-
ни, либерализация на затворените

професии. Тези искания са довели до
спонтанната остра реакция на ресор-
ните министри.

За сериозни разминавания между
двете страни пише и вестник “Етнос”,
като посочва, че на масата на прегово-
рите се поставя и искането за
шестдневна работна седмица. Вестник
“Имерисия” съобщава, че тройката
предлага максималното обезщетение
за уволнение в частния сектор да е 12
месечни заплати, а не 24, както в мо-
мента. Кредиторите изискват и намаля-
ване на предизвестието за уволнение,
както и по-голяма гъвкавост на работ-
ното време, което да е съобразено с
нуждите на компаниите.

Според вестник “Та неа” исканията
на тройката за частния сектор, който е
най-засегнат от кризата, са неприемли-
ви. В редакционен коментар на издани-
ето се посочва, че няма никаква полза
за една икономика с 25% безработица
от по-ниски обезщетения. Със сигурност
трябва да се стигне до споразумение с
кредиторите, но това не означава, че
трябва да се приемат промени, които
ще превърнат трудовия сектор в джун-
гла, отбелязва вестникът.

От канцеларията на премиера са
съобщили Самарас е свикал коалици-
онните си партньори на среща, на коя-
то ще се търси постигането на полити-
ческо споразумение по искания пакет с
мерки преди срещата на върха на Ев-
ропейския съюз в края на седмицата. В

тази връзка в публичното пространство
се заговори за промяна на атмосфера-
та в подкрепа на Гърция, пише вестник
“Врадини”, като определя като положи-
телни последните изказвания на гер-
манския канцлер Ангела Меркел и фи-
нансовия министър на Германия Волф-
ганг Шойбле. Според вестник “Вима” по
отношение на справянето с гръцката
криза вече има сериозни разногласия
в редиците на самата тройка - между
Международния валутен фонд и Евро-
пейската комисия.

Междувременно в пресата се появи-
ха информации, че мултинационални
компании са давали подкупи от милио-
ни долари за договори в Гърция. Според
в. “Та неа”, данните, които са предадени
на прокуратурата, обхващат периода
1997 г. - 2008 г., а дадените пари са над
26.4 млн. долара. Изданието пише за
замесени поне пет компании, листвани
на борсата в Ню Йорк и работещи в
сферата на медицинското оборудване,
телекомуникациите, автомобилната про-
мишленост и търговията с тютюневи из-
делия. Документи на американското
правосъдно министерство сочат, че раз-
полагат с признания на компаниите, че
са давали подкупи на гръцки политици
и високопоставени служители, за което
им е наложена глоба в размер на 350
милиона долара. Очаква се гръцката
прокуратура да започне разследване за
разкриване на самоличността на лица-
та, получили подкупи.
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Свят

встрийският спортист Феликс Баумгартнер
по време на неделния си скок от страто-
сферата установи три световни рекорда.
Съгласно данни на телеметрията, височи-
ната на вдигането на стратостата е била

След изключително опасния експеримент Феликс
Баумгартнер триумфира в прегръдката на

техническия директор на проекта Арт Томпсън

Скок от ръба
на Космоса
A

Феликс Баумгартнер влезе в историята като първия човек,
който премина звуковата бариера по време на свободно падане

над 39 100 метра, а височината на скока - 39 044
метра. Това са вече два световни рекорда. На 48-ата
секунда на свободния полет Феликс се ускорил до
скорост 1173 км/час, преодолял звуковата бариера и
продължил ускорението. Официално потвърдената от
Военновъздушните сили на САЩ максимална ско-
рост на свободното падане на Баумгартнер съставля-
вала 1342 км/час - което е третият световен рекорд
по време на тази мисия.

Около 18.30 часа Баумгартнер излетя успешно от
пустиня в Розуел в Ню Мексико с капсула, издигната
от специален балон, пълен с хелий. За около два
часа и половина той достигна рекордната височина
от над 39 км. В 21.04 ч. българско време шлюзът на
капсулата се отвори. Баумгартнер докладва, че е
готов да скочи и в 21.06 минути полетя. По време на
падането той бе инструктиран да говори. Свободното
му падане продължи 4.20 минути, след което той
разтвори парашута си на 1500 метра височина. Це-
лият скок на Баумгартнер продължи 9 минути и 3
секунди.

“За част от секундата ми се стори, че губя съзна-
ние. Но не отворих спирачния парашут, а се опитах
да стабилизирам полета самостоятелно. Всяка секун-
да си давах сметка какво се случва с мен. Така успях
да спра въртенето. В противен случай, ако свределът
беше продължил, стабилизационният парашут щеше
да се отвори автоматично”, каза австриецът. “В кой
момент съм изпреварил звука, нямам никаква пред-
става, защото бях твърде зает да стабилизирам поло-
жението си във въздуха”, допълни той.

При приземяването си Баумгартнер падна за крат-
ко на колене, вдигна ръце, изправи се и се усмихна.
През цялото време той бе наблюдаван от семейство-
то си и от милиони зрители в целия свят. “Ще ви кажа
нещо - когато седи над света, човек става толкова
смирен. Вече не мисли за подобряване на рекорди,
не мисли за набиране на научна информация - един-
ственото, за което мисли, е, че иска да се върне
обратно жив”, заяви Баумгартнер на пресконферен-
ция след скока.

ФЕЛИКС БАУМГАРТНЕР е роден на 20 април
1969 г. в Залцбург, Австрия. Известен е с особе-
но опасните каскади, съпътстващи кариерата
му на парашутист и т.нар. BASE джъмпър. Дока-
то е в австрийската армия, той практикува ско-
кове с парашут, включително се обучава да каца
на малки целеви зони. През 1999 г. поставя све-
товен рекорд за най-висок скок с парашут от
сграда, скачайки от “Петронас Тауърс” в Куала
Лумпур, Малайзия. През юли 2003 г. Баумгарт-
нер става първият човек, минал с парашут през
Ламанша с помощта на специално създадено кри-
ло от въглеродно влакно.

Баумгартнер държи и световния рекорд за
най-нисък BASE скок (29 м), след като скача от
ръката на статуята на Христос Спасителя в
Рио де Жанейро. Той е първият човек, направил
BASE скок от завършения виадукт Мийо във
Франция през юни 2004 г. Също е и първият,
скочил с парашут върху и след това от сграда-
та “Търнинг Торсо” в Малмьо, Швеция, през ав-
густ 2006 г. През декември 2007 г. Феликс Ба-
умгартнер става първият човек, скочил от на-
блюдателна палуба на най-високата завършена
тогава сграда - “Тайпе 101” в Тайван, на височи-
на около 390 м.

Екипът на проекта се надява, че този скок ще
допринесе и за медицинските изследвания във
въздухоплаването. “Ще създадем прецедент за авиа-
цията. Никой досега не е преминавал звуковата
бариера извън летателен апарат”, заяви медицин-
ският ръководител на мисията професор Джонатан

Кларк. “Мисията изпробва ново оборудване и ще
развие процедури за оцеляване на много голяма
височина в ситуация на екстремно ускорение, които
ще позволят да се подобри сигурността на астронав-
тите и на евентуалните бъдещи туристи в космоса”,
добави той.

За втора поредна година двама
американци си поделят Нобеловата
награда за икономика. Алвин Рот
от Харвардското бизнес училище
и Лойд Шейпли от Калифорний-
ския университет получават отли-
чието за трудовете си, посветени
на ефективните пазари.

Шейпли, заедно със своите ко-
леги в Харвард, като се опира върху
Теорията на игрите, разработва ме-

Двама американци взеха Нобела за икономика
ханизъм за по-ефективна “среща” между

търсенето и предлагането. Например при
избора на училище от ученика или при
избор на подходящ донор за пациента и
др.

Интересното е, че трудът на Шейпли
датира още от 1962 г. и е разработен в
партньорство с Дейвид Гейл, който уми-
ра през 2008 г. Като научава за теорията

на Шейпли, Рот започва свои емпирични
изследвания, които я потвърждават.

Коалицията “Европейска Черна гора” начело с управлявалата
и досега Демократична партия на социалистите на Мило Джука-
нович спечели най-много гласове на парламентарните избори в
балканската страна в неделя, но не и абсолютно мнозинство.

В черногорския парламент има 81 депутатски места, за фор-
миране на мнозинство са необходими 41 мандата, така че никой
няма да може да формира правителство без подкрепата на мал-
цинствените партии, отбелязва агенция Танюг. Лидерът на Демо-
кратичната партия на социалистите Мило Джуканович обяви из-
борната победа на коалицията “Европейска Черна гора”, изтъквай-
ки, че властта в следващия период ще остане непроменена. Осъ-
ществихме прекрасен резултат и голяма победа, заяви Джукано-
вич, символично отваряйки шампанско. Той каза, че досегашната
управляваща коалиция ще продължи да управлява Черна гора.

Черна гора запази
управляващите

Арменски самолет, който
пътувал към втория по големи-
на сирийски град Алепо, беше
принуден да кацне в Турция за
проверка на товара му, съоб-
щи представител на турското
външно министерство. Това
става само дни след като по-
добни действия бяха предпри-

Турция задържа арменски
самолет за Сирия

ети и срещу сирийски самолет,
пътуващ от Русия.

“Гражданският самолет,
превозващ хуманитарна помощ
от Армения за Алепо, поиска
разрешение да използва тур-
ското въздушно пространство.
Дадохме разрешението, при
условие че самолетът извърши

техническо кацане и отлети,
ако товарът му е чист след
проверката на силите за сигур-
ност”, допълни представителят
на турското външно министер-
ство.

Според агенциите след на-
правената проверка самолетът
е бил пуснат да отлети.

Европа разработи “ефекти-
вен и гъвкав инструментариум”
за справяне с дълговата криза
в еврозоната, съобщи евроко-
мисарят по икономическите и
валутните въпроси Оли Рен.

“Относно икономическото
положение в Европа днес съм
по-малко песимистично наст-
роен, отколкото да кажем през
пролетта”, заяви Рен на пре-
сконференция след срещата

Новоизбраният президент на Мексико Енрике Пеня Нието
изрази подкрепа на Испания, на която иска да помогне да пре-
одолее икономическата криза, насърчавайки ръководителите на
испански компании да инвестират в неговата страна. “Ние знаем
какъв критичен момент на икономическа криза преживява Испа-
ния. Искам да разговарям с нейните власти и да ги запозная с
интереса на нашата страна да изрази своята подкрепа и соли-
дарност като братска на Испания страна”, добави той.

Испания заема второ място след САЩ по обема на инвестици-
ите си в Мексико, където е изразходвала около 35 милиарда евро.

Рен: ЕС има инструменти
да се справи с кризата

на азиатски и европейски фи-
нансисти в тайландската сто-
лица Банкок.

Той обоснова оптимизма си
с влизането в сила на Евро-
пейския механизъм за стабил-
ност на стойност 500 млрд.
евро (630 млрд. долара), както
и обещанието на Европейска-
та централна банка да купува
държавни ценни книжа на
страните от еврозоната.

Мексико ще помага на Испания

Снимка БГНЕС
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Свят

а повече от 20 години от
разпадането на Съвет-
ския съюз Западът видя
всякакви лидери, които
се появиха през този

√ÛÁËÌÒÍËˇÚ ÎË‰Â ÒÂ ÓÍ‡Á‚‡ Á‡„‡‰Í‡
Западът е озадачен от непредсказуемостта на Бидзина Иванишвили и
вече проявява симптоми на безпокойство за бъдещия курс на страната

Елън БАРИ

столици. Този политически пре-
ход не е маловажен въпрос.
САЩ изляха доста средства в
тази малка страна - прозападен
бастион на южната граница на
Русия и транзитна точка за
енергийни и военни доставки.

Иванишвили е оставил тол-
кова незначителен отпечатък
върху обществения живот, че е
трудно да се разбере как ще
се справи с решенията в след-
ващите месеци в момент, кога-
то Русия се опитва да придърпа
Грузия по-близо до себе си, а
поддръжниците му призовават
отиващите си служители да
бъдат наказани. “У мен преоб-
ладава усещането, че той е
малко като празна страница от
книга, говоря от политическа
гледна точка”, каза Томас де
Вал, експерт по кавказкия ре-
гион към Фонда “Карнеги”. “Той
е страница с много бели поле-
та и много хора могат да
запълват тези полета с полити-
ки. Това е неочакван късмет от
страна на САЩ.”

Иванишвили отива в Москва
през 1982 г. и се връща в Грузия
две десетилетия по-късно с на-
трупано в металообработваща-
та промишленост и банковия
сектор състояние, оценявано
сега от “Форбс” на 6,4 млрд.
долара. Успехът му в Русия по-
роди слухове, че кандидатура-
та му тихомълком е била под-
крепена от Кремъл, и макар и
това да е непотвърдено, голяма
част от миналото му е загадка.
Грузинците го опознаха посте-
пенно чрез щедрите му аноним-

ни дарения - той плати за зла-
токуполния катедрален храм в
Тбилиси, купи обувки за армия-
та и заля селото си с безплатни
придобивки. Иванишвили има
приятен маниер на говорене и
изглежда учудващо естествен.
Освен че ще сваля от власт
бившия си съюзник Саакашви-
ли, от първите му интервюта със
западни репортери не се раз-
бра как ще управлява. Като го-
лям поклонник на психоанали-
зата Иванишвили ще се замис-
ли върху битката между съзна-
нието и подсъзнанието на пре-
зидента, или иначе казано, че
Саакашвили “не успява да се
контролира” и “не разбира как-
во е обич”.

Първите официални контак-
ти на Иванишвили бяха трудни
въпреки усилията на известни
вашингтонски лобисти. Когато
държавният секретар Хилари
Клинтън посети Грузия през
юни, той отказа да се срещне с
нея, ако срещата не е само
между двамата - нещо, което по
протокол се полага само за ви-
сокопоставени служители, а не
заедно с другите опозиционни
лидери, които той смяташе за
нелегитимни. И двете страни се
почувстваха сякаш към тях са се
отнесли пренебрежително и
през юни и юли се забеляза
явно захлаждане в отношения-
та. Междувременно западните
наблюдатели подцениха ефек-
тивността на кампанията на
Иванишвили. Проучванията, ко-
ито западняците в Тбилиси сле-
дяха, сочеха, че в началото на
септември партията на Саакаш-
вили води с 20 пункта - твърде
голяма преднина, за да бъде

стопена от показването на ви-
деозаписи с тормоз в затвор.
Когато Тедо Джапаридзе - дип-
ломат с дългогодишен опит и
съветник на Иванишвили, посе-
ти Държавния департамент сед-
мица преди гласуването, аме-
риканските представители се
бяха съсредоточили върху това
да се избегнат протести на
поддръжници на Иванишвили,
каза той. “Те не спираха да
повтарят: Какво ще стане, кога-
то загубите?”, разказа Джапа-
ридзе. “А аз не спирах да питам:
Какво ще стане, когато спече-
лим? Готови ли сте за това? Но
те не вярваха, че това ще се
случи”. Иванишвили се разли-
чава от Саакашвили - обаяте-
лен космополит, говорещ сво-
бодно английски и интуитивно
разбиращ какво очаква Западът.
Джапаридзе описа новия пре-
миер като “изключително голям
реалист и прагматик” с “основ-
ните инстинкти на грузинеца”.

С идването на новия амери-
кански посланик Ричард Нор-
ланд месец преди изборите
връзките на Иванишвили с пра-
вителството на САЩ се възроди-
ха и те двамата често разгова-
рят по два пъти на ден, казват
съветници. Новият премиер за-
яви, че ще запази близките
връзки на Грузия със САЩ и ще
продължи с усилията за влизане
в НАТО въпреки опасността да
ядоса Русия. Победата му стана
причина за идването на “вълна
от делегации” от САЩ и Европа,
каза Джапаридзе. “Както разби-
рам, западняците сега осъзна-
ват, че това е действителността,
но същевременно те не знаят
каква е тази действителност -

имам предвид Иванишвили”,
каза той. “Те му задават въпро-
си”. Някои от тези разговори явно
са неудобни. След като Иваниш-
вили препоръча Саакашвили да
се оттегли, трима американски
сенатори разпространиха изяв-
ление, заявявайки, че са “разо-
чаровани и обезпокоени” от тези
коментари и от “неуточнените
заплахи за съдебно преследва-
не”. Дотогава вече Иванишвили
си беше върнал думите назад.
“Това не е като да си спечелил
някакъв юмручен бой, това са
избори. Има 50 процента от на-
рода, които не са гласували за
теб. Някой му е казал: Виж, по-
бедителят не се държи така”, от-
беляза Джапаридзе.

Миналия четвъртък Иваниш-
вили предизвика нови гневни
реакции, след като в руското
списание “Новое время” беше
публикувано интервю, в което
той се чуди защо в Грузия жи-
веят етнически арменци, след
като “тяхната родина е съседна-
та държава” - обезпокоително
изказване за страна, в която
има дългогодишно етническо
напрежение. Иванишвили тога-
ва разпространи изявление, за-
явявайки, че думите му са били
извадени от контекста и че ис-
кал да похвали “уникалната
дарба на арменците и евреите
да бъдат граждани на света и
да успяват навсякъде, където
живеят”. И така приключи първа-
та му работна седмица като на-
ционален лидер. “Той е новак, а
това си има и добра, и лоша
страна”, каза анализаторът от
“Карнеги” Де Вал. “Лошата
страна е, че той е доста непред-
сказуем и казва някои доста ек-
сцентрични неща. Добрата
страна е, че той все още се учи
и се поправя. Благоразположен
е към съвети”.

З
период - съветски апаратчици,
ревностни националисти, обу-
чени от КГБ силоваци, но из-
браният миналия понеделник
за нов министър-председател
на Грузия Бидзина Иванишви-
ли по нищо не прилича на тях,
дори и малко.

До миналата година, когато
Иванишвили - олигарх, водещ
усамотен живот - се зарече да
свали от власт президента Ми-
хаил Саакашвили, почти никой
не знаеше как изглежда той.
Иванишвили, който е най-бога-
тият човек в страната, живееше
в свой собствен свят, отглеждай-
ки зебри, практикувайки йога и
събирайки колекция от произ-
ведения на изкуството на стой-
ност 1,3 млрд. долара в палати-
те си, включително в този в
планинското село, където е ро-
ден. Западните лидери имаха
година да свикнат с 56-годиш-
ния милиардер като опозицион-
на фигура. Но първите му часо-
ве начело на страната предиз-
викаха тревога - броени мигове,
след като Саакашвили призна
поражението си на парламен-
тарните избори, Иванишвили
даде язвителна пресконферен-
ция, на която предложи прези-
дентът веднага да се оттегли -
година преди изтичането на
мандата му. Ден по-късно той
върна думите си назад, твърдей-
ки, че не е очаквал, че ще пре-
дизвика паника в западните

Всеки четвърти пенсионер
в Русия живее самотно

Марина ГРИЦЮК

секи четвърти руски пенсио-
нер е самотен. И само в Кав-
каз, където са здрави семей-
ните традиции, повечето
възрастни хора живеят със се-

телите на пенсионна възраст са 4,4 про-
цента), а Далекоизточният, където таки-
ва хора са 3,8 процента. Друг въпрос е,
че експертите свързват това не с ражда-
нето на повече деца, а с това, че хората,
след като се пенсионират, предпочитат
да напуснат Далечния изток и да отидат
там, където климатът е по-добър и къде-
то ще могат да живеят по-комфортно.
Най-много възрастни хора има в Цент-

ралния федерален окръг (без
да се брои Москва) - 30 про-
цента, в Санкт Петербург -
25,5 процента, и в Москва -
23,7 процента.

С кого живеят нашите пен-
сионери? Двадесет и четири
процента в цялата страна жи-
веят самотно (дори без съпруг
или съпруга). В този план Ингу-
шетия може да бъде пример -
там самотните старци са десет
пъти по-малко - 2,3 процента.
Като съпружески двойки живе-
ят 50 процента от пенсионери-
те в Русия, като две съпружес-
ки двойки (това са старците и,
например, синът и снахата) - 4
процента, като и три и повече

во, се справят с живота много по-лесно.
Не само от материална гледна точка, но
и от гледна точка на възможността да
изпълняват социалната си функция - да
предават опита си на младото поколе-
ние, да помагат при възпитанието на
децата. И тези морални аспекти играят
за хората не по-малка роля от матери-
алните, убеден е Суринов.

От финансова гледна точка, според
данните на статистиката, сега пенсионе-
рите са осигурени много по-добре, от-
колкото преди шест години. През 2005 г.
средната пенсия за старост е била с 12,8
на сто по-висока от жизнения минимум,
а през 2011 г. - с 81,1 процента. Част от
пенсионерите продължават да работят.
В градовете се труди всеки трети човек
на възраст от 60 до 64 години (31,6 про-
цента), в селата такива са една четвърт
- 25 процента. Пазещите работното си
място хора на възраст от 65 до 72 г. и в
градовете, и в селата са приблизително
равен брой - 10,5 и 10,6 процента. Пове-
чето пенсионери се трудят в предприя-
тия на селското стопанство, лова и гор-
ските стопанства (8,6 процента), в обра-
зованието - 6,4 процента, в здравеопаз-
ването - 5,8 процента.

двойки - 0,2 процента. Но Кавказ и тук
изпреварва всички. В същата Ингушетия
например случаите, когато пенсионерите
живеят заедно с децата (две съпружески
двойки), са 24,6 процента (шест пъти по-
вече, отколкото средно в цяла Русия), а и
с внуците (три и повече двойки) - 5,4 про-
цента (27 пъти повече).

Както отбеляза Александър Суринов,
пенсионерите, които живеят в семейст-

В
мействата си - с децата и внуците.

За това как живеят нашите пенсио-
нери, с какво се различават от чужден-
ците, разказа ръководителят на Феде-
ралната служба за държавна статистика
(Росстат) Александър Суринов.

Да започнем с това, че Русия не е
най-застаряващата страна в света, в
Европа и в Япония нещата с младостта
на нацията са далеч по-лоши. Общо в
света хората, по-възрастни от 65 г., са
седем процента. В Япония те са 23 про-
цента, в Евросъюза - 17 процента, в
Русия - 13 процента, средно в ОНД (Общ-
ността на независимите държави - бел.
ред.) - 11,5 на сто.

Между другото, най-младите държа-
ви на постсъветското пространство са Та-
джикистан, Узбекистан и Туркменистан -
там хората над 65 г. са по 4 процента, а
децата до 14 г. - съответно 35,36 и 37
процента. В Русия децата са едва 15
процента.

Най-младият федерален окръг у нас
е не Северокавказкият, както може да
се очаква (той е на второ място, там жи-

Позвънете на
родителите си
Позвънете на
родителите си
Позвънете на
родителите си
Позвънете на
родителите си
Позвънете на
родителите си
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Интервю
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Доверието за БСП се
изравни с това за ГЕРБ

КОЛЬО КОЛЕВ е роден през 1956 година. Завършил е
психология в Софийския университет “Св. Климент
Охридски”, специализирал е социология и социална психо-
логия. През 1994 г. основава социологическата агенция
“Медиана”. Оттогава е неин изпълнителен директор.
Последното му социологическо проучване за електорални-
те нагласи бе огласено преди ден по поръчка на в. “Труд”.

Левите може да повишат резултатите си, но това зависи от посланията,
които отправят, категоричен е шефът на агенция „Медиана”

Кольо Колев:

Интервю на Павлета ДАВИДОВА

 Г-н Колев, последните стати-
стически данни на агенция “Медиа-
на” показват, че разликата в под-
крепата към ГЕРБ и БСП се е стопи-
ла до 0,1% - ГЕРБ са с 20,7%, а соци-
алистите с 20,6%. Това е сигнал за
срив в доверието към ГЕРБ или се
дължи на нещо друго?

- От една страна, имаме срив в до-
верието към ГЕРБ, от друга, без вся-
какво съмнение, е избирането на Сер-
гей Станишев за президент на Парти-
ята на европейските социалисти, кое-
то е дало значим морален тласък
както на него лично, така и на БСП.
Позицията му се явява морална ин-
дулгенция за предишното управление.
Резултатите от изследването се
дължат на два момента - спад в дове-
рието към ГЕРБ и избирането на гос-
подин Станишев.

 На какво се дължи сривът в
доверието към ГЕРБ - на дадена по-
литика, на конкретни управленски
решения или на имиджа на определе-
ни фигури от партията?

- В общи линии това се дължи на
кашата, в която се забъркаха около

изготвянето на бюджета и опита да го
играят като социално ориентирано уп-
равление. След 3-годишно загърбва-
не на този ресор изведнъж от ГЕРБ
решиха предизборно да обърнат кор-
милото. В резултат на това обаче се
поставиха в една много неловка ситу-
ация - трябва да формират разходи,
за които икономиката и страната в
момента нямат ресурс. Тръгнаха да
обещават, без да си дават сметка
могат ли изобщо да изпълняват. Оп-
летоха се в опитите си да търсят пари
оттук и оттам. Ще вдигат данъците, не
- ще слагат данък върху пенсиите,
след това няма да е върху пенсиите, а
върху лихвите. Ще вдигнем минимал-
ната работна заплата, ще вдигнем до-
ходите, но как ще ги вдигнем, като
нямаме пари... Всичко това са неща,
които създадоха усещането, че няма
пилот в самолета, че ГЕРБ не знаят
къде отиват и как да го направят.

 Споменахте, че на този фон
постът на Сергей Станишев засил-
ва позициите на БСП. Ще продължи
ли това увеличаване на доверието
към социалистите?

- Това зависи изцяло както от Сер-
гей Станишев, така и от поведението
на партията като цяло, зависи и от
посланията, които се отправят. Ако хо-
рата в БСП говорят само помежду си
вместо да говорят с хората, ако се за-
нимават само с вътрешни боричкания
и непремерени изказвания на един
или друг, то БСП спокойно може да
се озове в същото положение, в което
се озоваха от ГЕРБ.

 Активизират ли се вече пар-
тиите за предстоящите парламен-
тарни избори, започна ли “строява-
нето на редиците”?

- Естествено е вече да има извест-
на мобилизация. В ситуация като тази,
в която сме в момента, започва да се
търси кой ще бъде политическата ал-
тернатива. Голяма част от избирате-
лите все още не са склонни да видят
БСП да се завърне във властта “на

бял кон”. Съответно започват да се
търсят други алтернативи - някои ги
виждат в Меглена Кунева, други търсят
алтернатива някъде навън, ГОРД на
Слави Бинев или други малки полити-
чески формации. Тепърва предстои да
видим дали от това ще излезе нещо.
Основното е да се види дали ще
продължат процесите на загуба на
доверие към ГЕРБ.

 Очаквате ли изненади и някоя
партия от считаните за аутсайде-
ри да успее да премине бариерата
от 4% за влизане в парламента?

- Изборите все още са много да-
леч. Всичко зависи от тях. Спомнете
си как през 2001 г. всички повтаряха:
“Няма алтернатива, няма алтернати-
ва”. Появи се Симеон Сакскобурггот-
ски и само за три месеца навря и
БСП, и СДС в миша дупка. Когато се
получи такава ситуация, са възмож-
ни изненади.

 Все още е много рано за пред-
варителни прогнози за парламен-
тарните избори, но все пак накъде
клонят избирателите?

- В момента протичат определени
процеси, като основните са намале-
ние на доверието към ГЕРБ и съживя-
ване и покачване на доверието към
БСП. В момента двете основни сили

се намират в състояние на паритет, а
какво ще се случи на изборите до
голяма степен зависи както от двете
основни партии, така и от това докол-
ко избирателите ще търсят своята
политическа алтернатива и в кого ще
я припознаят.

 Каква е ситуацията с десни-
цата, успя ли да закрепи позициите
си, или все още е нестабилна?

- Доколкото има все още някакво
ясно, членоразделно говорене за до-
биване на лице за десницата, то е
само от страна на ДСБ. Като че ли
след смяната на лидера си, СДС не
може да намери основа за диалог с
избирателите, а данните за момента
показват, че неговата електорална
тежест намалява. Иван Костов се
възползва от тази ситуация. До голя-
ма степен той се явява говорител на
остатъчната “стара” десница.

 Предстои провеждането на
национален референдум, свързан с
АЕЦ “Белене”. Какви са очакванията
ви за избирателната активност?

- Избирателната активност ще
бъде висока, но едва ли ще е до-
статъчна, че да достигне законово
необходимото количество на гласува-
ли, за да се зачете. Според закона е
необходимо броят на хората минимум

да е равен на тези, които са гласува-
ли на предишните парламентарни
избори, а тогава имахме много голя-
ма изборна активност. Това е трудно
достижимо.

Активността за референдума ще е
висока. Не в това обаче е въпросът.
Независимо дали ще се достигне не-
обходимия минимум за този референ-
дум, той е изключително важен, за да
могат хората да разберат дали се за-
щитават националните интереси, или
се продават. В случая смисълът от за-
питването е в самото му провеждане,
а не толкова в крайния резултат. Важ-
на е разяснителната кампания и
сблъсъка на идеи, които ще има пре-
ди референдума.

 Какво е отношението на рес-
пондентите към провеждането на
референдум?

- Те са настроени абсолютно пози-
тивно. Хората смятат, че това е важно,
че референдум трябва да се проведе.
Друг е въпросът, че голяма част от тях
не са достатъчно информирани, други
са объркани. Това обаче е нормално
след разнопосочните политически го-
ворения - дали е гьол, или велик про-
ект... Всичко това смущава хората. В
крайна сметка обаче те смятат, че щом
управляващите не могат да вземат
компетентно решение, то трябва да е
в техните ръце.

 Преди последните избори за
местна и президентска власт хора-
та не желаеха да участват в пред-
варителните социологически проуч-
вания. Преодоляха ли страха и апа-
тията си и готови ли са вече да
отговарят на социолозите?

- Все още не бих казал, че са го-
тови. Все още има страх, в това число
и страх от негативни последици от сво-
бодно говорне на политически теми.
Хората малко са се поотърсили - ако
преди 25% от анкетираните заявява-
ха, че се страхуват, сега го правят
само 20%. Това все още е огромен
процент - говорим за една пета от
хората. Разбира се, има и хора, на
които просто им е писнало да говорят
за политика и политическото. Хубаво-
то е, че хората полека-лека започват
да се отърсват

Снимка БГНЕС
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Ферари за 1000 лева

Избори отвъд
социологията

16
Датата

Социологическите из-
следвания приличат на
заря по случай Деня на
победата. Цифрите бляс-
кат като фойерверки, про-
гнозите за изборите избу-
хват като ракети с конфе-
ти, процентите на одобре-
ние са като искри в нощ-
ното небе. С други думи,
ако човек следи единст-
вено социологическите
проучвания и е фен на
всяка промяна на анали-
зи, настроения и очаква-
ния, има голяма вероят-
ност да изтърве истината
и да остане пленник за-
винаги на медийния свят.
Първо, защото проследя-
ването на логиката на вся-
ко социологическо проуч-
ване е трудна задача -
разликите по едно и също

време варират до 10 про-
цента. И второ, защото со-
циологията може да бъде
като димна завеса, която
лесно те вкарва в досад-
на самоувереност, само-
успокоение и дори в по-
веденческа грешка.

Последната отчетена
обществена тенденция не
може да не радва - в на-
чалото на четвъртата си
година на власт ГЕРБ се
сриват като доверие,
възможности и одобрение
и в момента става ясно,
че на следващите избори
ще има една основна бит-
ка - БСП срещу управля-
ващата партия. Алтерна-
тивите са ясни, позициите
са осветени, екшънът
предстои. Шансовете вече
са равни. Засега.

БСП обаче ще напра-
ви грешка, ако се предо-
вери твърде много на об-
ществените тенденции и
се успокои. Срещу социа-
листите стои партия, чия-
то естествена среда е ин-
тригата, а компроматът -
начин на политически
живот. ГЕРБ няма да са
безпомощен удавник,
който потъва към дъното
с примирение, а ще се

опитат да унищожат всич-
ко, до което се докоснат.
Те са партия с усет за
това как да развалят нор-
малния климат, как да на-
правят сто манипулации и
да предизвикат всеобща
погнуса от всичко, което
политиката представлява.

Ето защо в случая со-
циологическите проучва-
ния са нещо като емоци-
онална примамка. Няма
нужда някой да се лови
на краткия блясък на ус-
пеха и да разчита, че от
само себе си той ще
продължи до неизбежния
хепиенд. БСП в момента
има превъзходство, но
трябва да го материали-
зира не чрез постоянно
викане срещу ГЕРБ, а с
нови идеи (левицата се
справя добре по този по-
казател) и чрез нови
хора (тук нещата вече
куцат).

Всеобщото недоверие
към политиката днес може
да бъде преодоляно труд-
но. Хората вече изпитват
инстинктивно подозрение
към идеите, не вярват, че
партиите ги предлагат с
цел да ги осъществят и са
склонни да си представят

управлението като игра
на рулетка, насочена сре-
щу обществото. Това пра-
ви новите лица толкова
важни. Трябват хора, кои-
то да символизират идеи-
те и които имат авторитет
в обществото, особено на
местно ниво. Които да убе-
дят обществото, че идеите
са осъществими, че недо-
верието е насадено, за да
отидат българите и да пус-
нат бюлетината.

Социологията не
може да замени уважава-
ните хора. Проучванията
не могат да печелят из-
бори. Рейтингите имат до-
садната склонност да се
променят много бързо. В
България една седмица е
като 10 години от друга
епоха - всичко се проме-
ня, а мнението на преми-
ера поне седем пъти. В
такава среда трудно се
печелят избори, но побе-
дата на левицата просто
няма алтернатива. Защо-
то още един мандат на
ГЕРБ и ще можем да за-
крием не само социоло-
гията. Кой би правил про-
учвания в държава, в коя-
то е останал единствено
един премиер?

Сагата с покупката на
многоцелеви изтребители
за българските ВВС за-
прилича на трагикомедия.
След като проектът бе
отлаган многократно по-
ради липса на средства,
вчера военният министър
Аню Ангелов пак ни върна
на пистата на догадките.
Метаморфозата е обезпо-

коително тревожна. В края
на м.г. от МО заявиха, че
изтребители ще се купу-
ват в краен случай. В на-
чалото на април т.г. Анге-
лов бе на мнение, че пра-
вителството се отказва да
осъществи в края на ман-
дата си една от най-скъпи-
те военни покупки, за да
не се натоварва следва-
щият кабинет с изплаща-
нето на разходите по
сделката. Междувременно
в общественото простран-
ство се промъкна заклю-
чението, че покупката ще
бъде “по-скоро с полити-
ческо решение, отколкото
с конкурс”. Преди месец
стана ясно, че Еврокоми-
сията е изпратила писма
до България, Румъния и
Чехия, в които изразява
безпокойство, че е
възможно сключването на
договори за покупка на
военни самолети, без да
бъдат проведени търгове.
Като добавим, че почти
всички крупни сделки за
покупка на армейска тех-
ника у нас са съпътствани
със скандали, съмнения за
корупционни практики и
комисиони, вчерашното
изявление на МО-шефа

буди основателна тревога.
Залогът е сериозен.

Става въпрос за най-голя-
мата военна сделка в по-
следните години. Първона-
чално от МО упорито от-
казваха да коментират
финансови параметри, но
след това Ангелов рамки-
ра офертите - от 600 млн.
до 1,4 млрд. долара (не
евра!). И за най-непреду-
бедените фактите показа-
ха две неща: първо, че ста-
ва въпрос за “политическо
решение” с продавач
отвъд Океана или поне с
негово посредничество; и
второ, че явно вече е има-
ло конкретни договорено-
сти, след като се визират
точни параметри.

Вчера стана ясно, че
според разчетите на МО
проектът ще струва до 400
млн. долара. По всичко
личи, че иде реч за само-
лети втора употреба. И
нищо, че тези дни фору-
мите прегряха, когато
премиерът гордо напом-
ни на българските воен-
ни, че няма какво да пла-
чат за заплати, а трябва
да се радват на модерна-
та техника, която те са им
купили. Че купените фре-

гати втора ръка от Белгия
са спускани на вода в
края на 70-те години на
миналия век, а от общо
12-те хеликоптери “Кугър”
летят едва три...

Плановете за нови
военни изтребители ко-
май са по-изпъстрени с
дупки, отколкото с реал-
ни разчети. Особено за
финансовото състояние
на държавата и за необ-
ходимостта в този момент
да се планира купуване
на скъпа военна техника.
Кабинетът няма пари за
по-високи пенсии и за-
плати, не може да наме-
ри 11 млн. лв. за българ-
ските учени, едва ли ще
откликне на искането за
15 млн. лв. повече за
местната власт, а за из-
требители - има. Откъде?

Не е ли по-добре, пре-
ди да се пристъпи към
покупка на изтребители,
при това втора ръка, да се
направи стратегия - от
какво и в какви времеви
параметри се нуждае бой-
ната ни авиация. Такава
май липсва. МиГ-овете с
удължен ресурс ще ни
служат до към 2030 г. Те
трябва да се поддържат,

но темата за поддръжката
е табу за МО. Никой дума
не обелва докога все пак
ще ни служат тези само-
лети. Ако сега купим упо-
требявани машини, дали
след 10-ина години няма
да се окаже, че и те са
толкова стари, колкото и
МиГ-овете? Тогава какво
ще ги правим?

Похвално е желание-
то на МО да се вмести в
по-скромни финансови
параметри за изтребите-
лите. “Благородната” по-
стъпка обаче е крайно
недалновидна, защото по-
евтиното в крайна сметка
винаги струва повече. Все
едно да си купиш Ферари
за 1000 лв. и да мислиш,
че караш супер автомо-
бил. А колко самолета ще
купим сега - 8, 6 или 10?
Колко всъщност са ни не-
обходими? Ще имаме ли
пилоти, които да ги управ-
ляват? Липсата на ясен
план как ще изглежда
бойната авиация на Бълга-
рия след 2015 г. до 2030 г.
поставя и друг въпрос.
Защо, вместо да се прави
късоглед избор, да не се
разработи дългосрочна
стратегия?

Анатолий СТАНКУЛОВ

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА ПРЕХРАНАТА.
Отбелязва се по решение на
Организацията на ООН по
прехрана и земеделие
(ФАО) в деня на създаване-
то й (16 октомври 1945 г.).
ФАО ръководи междуна-
родните усилия в борбата
срещу глада. Организация-
та действа като форум, на кой-
то всички нации се срещат като
равноправни да договарят споразумения и
разискват политики, свързани със световното
прехранване. От юни м.г. ФАО има 191 държа-
ви-членки плюс Фарьорските о-ви, Токелау и
ЕС като асоциирани членове. Мотото на орга-
низацията е изписано на емблемата й на ла-
тински - “Fiat Panis” (“Нека има хляб”).

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА АНЕСТЕЗИОЛО-
ГА. На този ден през
1846 г. в масачузетска-
та обща болница в САЩ
е дадена първата анес-
тезия в света (етер). То-
гава за първи път е на-
правена хирургическа
интервенция под анес-
тезия от хирурга Уилям
Мортан пред аудитория. Тя се смята за едно
от най-големите открития в света, което спа-
сява пациента от болката.

ДЕН НА БЪЛГАРСКИТЕ ВОЕННОВЪЗДУШ-
НИ СИЛИ. Тази дата
е знаменателна не
само за нашата, но и
за световната авиа-
ция и въздухоплава-
не. На 16 октомври
1912 г. по време на
Балканската война
(1912-1913) за пръв път в реална бойна об-
становка е осъществен полет за въздушно
разузнаване и от борда на летателен апарат
е употребено оръжие. Самолет “Албатрос F-
2” с пилот поручик Радул Милков (1883-1962)
и навигатор поручик Продан Таракчиев
(1885-1957) извършва разузнавателен полет
над Одринската крепост. След като оглеж-
дат турските позиции, хвърлят две ръчни
бомби над гара Караагач край Одрин. (На
снимката - копие на легендарния самолет в
естествена големина.)

1813 - ЗАПОЧВА БИТКАТА НА НАРОДИТЕ.
Така е известно в ис-
торията най-мащабно-
то сражение до нача-
лото на Първата све-
товна война, състояло
се на територията на
Саксония, край Лайп-
циг. Битката между
коалицията на Наполеон Бонапарт (Франция,
Полша и Саксония) и Шестата коалиция (Ру-
сия, Австрия, Прусия и Швеция) завършва
след три дни с поражение на Наполеон. На
тази дата през 1853 г. Турция обявява война
на Русия, известна като Кримска война, за-
щото след намесата на Англия и Франция в
подкрепа на Турция бойните действия се пре-
насят в района на Кримския полуостров.

1888 - РАЖДА СЕ ЮДЖИЙН О’НИЙЛ, АМЕ-
РИКАНСКИ ПИСАТЕЛ И ДРАМАТУРГ (УМИРА
1953 Г.). Стилът му е опреде-
лян като психологически реа-
лизъм, редом с този на Артър
Милър или Хенрик Ибсен. Ав-
тор на 45 театрални творби.
Четирикратен носител на “Пу-
лицър”. Нобелов лауреат за
литература през 1936 г. Пие-
сите му са добре познати и
често поставяни и в България:
“Злато”, “Любов под брясто-
вете”, “Електра в черно”, “Луна за несретни-
ци”, “Дългият път на деня към нощта” и др.
Много от тях са филмирани. Баща на послед-
ната съпруга на Чарли Чаплин - Уна О’Нийл.

1902 - РАЖДА СЕ ФАНИ ПОПОВА-МУТА-
ФОВА, ПИСАТЕЛКА (УМИРА 1977 Г.). Май-
сторка на българския истори-
чески роман. Завършила кон-
серватория (пиано) в Герма-
ния. Авторка на сборниците с
разкази “Жената с небесна-
та рокля”, “Жената на прияте-
ля ми”, “Велики сенки”; на
романите “Дъщерята на Ка-
лояна”, “Иван Асен II”, “Боян-
ският майстор”; на историче-
ската хроника “Солунският
чудотворец”; на повестта
“Недялка Стаматова”; на
книгите “Д-р П. Берон”, “Йоан Асен”, “Послед-
ният Асеневец”, “Заветът на Левcки” и др.
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Наука

Велиана
ХРИСТОВА

МОМН попари надеждите
на науката и за европари

о понеже се зададе но-
вият програмен период
2014-2020 г., България
трябва да представи за
него своите оперативни
програми. Министър То-
мислав Дончев, естестве-
но, не предвиди ОП за
наука, за която акаде-

От 9 години научната общност в България чака и се надява най-сетне и
България да предложи за финансиране от ЕС своя оперативна програма за
изследвания и развитие, както това направиха отдавна всички останали
държави. Точно преди 9 години у нас за пръв път дойде шефът на службата
на ЕС за конкурентоспособност Луи Белмен да обяснява, че когато се готвим
за членство в ЕС, първата ни работа трябва да е подготовката за научна
оперативна програма (ОП). На власт бе царското правителство, то остана
напълно глухо за тези съвети. Така в подготвените предварително български
оперативни програми за периода 2007-2013 г. на наука и не намирисваше.
Тройната коалиция не поиска включване на нова ОП - за наука, но това е и
почти невъзможно след вече утвърдени от структурите на ЕС програми за
даден период. Така, докато всички нови членки на общността, включително
Румъния, усвоиха много милиони за развитие на науката в своите страни, ние
лапахме мухите. В последните три години по волята на Симеон Дянков умря
не само европейското, но и националното финансиране на науката, върху
която днес стъпва развитието на целия цивилизован свят. ГЕРБ срина финан-
сирането за наука у нас до последното място в ЕС. В момента в ЕС-27
държавите инвестират средно 2% от БВП за наука и развитие, Дянков “харчи”
за същото 0,3%, а за 2013 г. е планирал... 0,2%. От три години БАН е подло-
жена на целенасочен геноцид под безучастния поглед на премиера Борисов.
Дянков от 2008 г. до днес последователно натиска да се закрие академията.
А през 2010 г. във Вашингтон направо престъпно заяви: “Българската наука
не е дала нищо в нито една област, а в икономиката - със сигурност”. Сергей
Игнатов пък вчера директно се изгаври: БАН е автономна, дали сме й някак-
ви пари, да се оправя! Да, с тия пари академията ще се оправи, ако уволни
2900 учени и остави на работа само 100.

МОМН, остава с впечатлението, че на-
уката е там от немай-къде, понеже нали
все пак “премиерът каза”. Тя определе-
но пак си стои като Пепеляшка - няма
нито мерки за достойно финансиране,
нито за задържане на младите учени,
нито за нишите на българската наука и
подкрепа за тях, за реализирането на
научни продукти в икономиката, за
създаването на малки предприятия и

спин-оф фирми от научни екипи, за
данъчни стимули за бизнеса да инвес-
тира в наука, за... нищо. Другите 4 “при-
оритетни оси” в документа са:

 Образование за реална заетост,
мобилност и предприемачество;

 Образователна среда за активно
социално приобщаване;

 Насърчаване на образованието,
уменията и ученето през целия живот;

 Образователна инфраструктура
(ремонт, строителство, образователни
електронни технологии).

Някъде в една от образователните
“оси” има още нещо за науката - създа-
ване на система за оценка на научна-
та дейност в научните институти и ву-
зовете, както и подкрепа за учени от
чужбина в България. Защо тези присъ-
що научни атрибути са набутани в об-
разованието не е ясно. Да не говорим,
че в целия документ под “наука” се
имат предвид единствено БАН и вис-
шите училища, които имат МОМН за
принципал, но не и Селскостопанска-
та академия и другите научни центро-
ве у нас, които са към други министер-
ства, но би трябвало да фигурират
задължително в една национална про-
грама. Според авторите обаче в Бълга-
рия нямало ясно дефинирани научни
комплекси! За иновации изобщо дума
не се споменава, макар че те са осно-
вен продукт на научната дейност. На
едно място авторите са включили
нещо като оправдание - иновациите
били работа на икономическото мини-
стерство (МИЕТ), не на МОМН. Нищо,
че това са две неразривно свързани
сфери. И че в Стратегията за развитие
на науката у нас официално са приети
намерения да се обединят в едно фон-

довете за наука към МОМН и за ино-
вации към МИЕТ. Българска работа,
както се казва.

Иначе “концепцията” давала според
МОМН “цялостна визия за развитието
на науката у нас”. Ако сградите, микро-
скопите и 3D изображението на Рил-
ския манастир са

визията на МОМН
за науката

няма смисъл да обсъждаме каквото и
да било.

Няма как на вестникарска страница
да се разкаже съдържанието на кон-
цепцията. Там има, разбира се, и много
хубави неща. Проблемът е, че става
дума за оперативна програма, която
трябва да се защити пред ЕС, а не
изобщо за изреждане на всичко, които
се работи в едно просветно министер-
ство. Всъщност цялата дейност на
МОМН е вписана и разписана подроб-
но в проекта с мерак за европейско
финансиране - като се започне от дет-
ските градини, задължителната заба-
вачка от 4-годишна възраст, училищ-
ните дейности, родителите, отпадащи-
те ученици, грижата за ромчетата и

децата с девиантно поведение, спорт-
ните зали и училищните басейни; като
се мине през професионалните учили-
ща и висшето образование, IT в ауди-
ториите, студентските стипендии и уче-
нето през целия живот; та се стигне до
докторантите и сградите на научните
институти. Всичко това трябвало спо-
ред авторите да влезе в един финан-
сов механизъм в МОМН. Просто са
събрани повечето дейности, които сега
се финансират с европари през други
министерства по ОП от досегашния
период -  “Конкурентоспособност”,
“Развитие на човешките ресурси, “Ре-
гионално развитие”, “Административен
капацитет”. И са поставени едни пре-
красни пожелания и лозунги без нито
дума за това “как” - как например ще
се постине 36% от населението на
възраст 30-34 г. да е с висше образо-
вание през 2020 г., при положение че
сега сме на ниво 27,3% и при демо-
графския срив и масовото изтичане на
младите в чужбина ресурс за по-масов
прием във вуз няма. Как ще се постиг-
нат 1,5% от БВП за наука през 2020 г.,
когато през 2013 г. България ще е на
0,2% и за останалите 6 години ще
трябва да добавя по още толкова всяка
година, а в “оперативната програма”

няма ни дума за това?

В документа няма никакви финансо-
ви разчети, но и с просто око се вижда,
че за записаните дейности ще трябват

поне половината от онези 8 млрд. евро,
на които България евентуално може да
разчита до 2020 г. за всичките си 5 или
6 оперативни програми. Но има още
нещо, което няма начин да мине през
одобрението на Еврокомисията. Голя-
ма част от записаните дейности в 4-те
образователни “оси” на концепцията
дублират целеви програми на ЕС, чрез
които се финансират и ще се финанси-
рат образователни дейности - “Еразъм”,
“Леонардо да Винчи”, “Младеж”, про-
грамата за учене през целия живот и
др. В ЕС ще ни се смеят, че нямаме
капацитет една програма като хората
да направим. Трябва обаче да призна-
ем, че документът на МОМН е един
прекрасен наръчник с подробното си
описание какви програми има в ЕС (във
всички области и отрасли) и какво фи-
нансират те.

В конкретните текстове има и
напълно необясними за една ОП неща-

командно-административни
мерки

като например “наблюдение и контрол
на системите за управление на висши-
те училища” (автономните) или: “пас-

портизация на всички детски градини,
училища, ВУ и научни институти - опи-
сание на сградния фонд, съоръженията
и въвеждане на система за наблюде-
ние на сградния фонд”. Тази “мярка” кой
знае защо се предлага да отиде към
друга ОП - “Административен капаци-
тет”, която се управлява от... Министер-
ството на финансите. Първо, не се знае
дали ще имаме такава ОП и, второ, с
административния капацитет сградни-
ят фонд няма нищо общо, поне да бе
към МРРБ, та да не поражда въпроси
за истинската цел на подобно меро-
приятие...

През септември т.г. движението на
младите учени “Когито” огласи пуб-
лично свой проект за ОП “Наука”. В
него приоритетните “оси” бяха: Разви-
тие на научни и научно-иновационни
центрове; Увеличаване на количест-
вото и качеството на човешкия потен-
циал, зает с научна и иновационна
деност; Провеждане на научна и раз-
война дейност на високо ниво; Създа-
ване и стимулиране на високотехно-
логични и иновативни предприятия;
Образование за наука и иновации и
иновации за качествено образование.
Много подробен и модерен, наистина
целеви проект - наистина за науката
в полза на общество на знанието и на
интелигентното развитие на България
до 2020 г. Вероятно на министър То-
мислав Дончев ще му е доста по-лес-
но да защити него пред ЕС.

Н
мичната общност у нас мечтае като
удавник за сламка. През април т.г. в
Министерския съвет просветният му
колега Сергей Игнатов се осмели да
постави въпроса. Постави го обаче по
свой маниер - искаме оперативна про-
грама “за наука и образование”. Про-
блемът е, че в ЕС науката и образова-
нието са две различни дейности, за ко-
ито финансирането става по различен
начин и от различни програми. Тъй като
в стратегията “Европа 2020” научните
изследвания са посочени като приори-
тет номер едно за развитието, всички
държави предлагат ОП с название “На-
ука и иновации” или “Изследвания и
развитие”. В нашия Министерски съвет
работата през април завърши с това,
че Борисов тупна по масата, заръча да
се направи програмата до септември и
рече: “И гледайте първо науката”!

Оказва се, че съставената от Сергей
Игнатов работна група, в която влизат и
няколко учени и вузовски преподавате-
ли, е направила проект за въпросната
оперативна програма, представила го е
на 28 септември, а сега в събота той бе
закачен на сайта на МОМН. Документът
се нарича Концепция за оперативна
програма “Наука и образование за ин-
телигентен растеж 2014-2020” и
съдържа 72 страници. Първият радос-
тен възглас от появата му обаче секва
в първия миг, в който човек погледне
тези страници. Защото

науката в него е
„ала Дянков”

- не само не е водещ акцент, тя изобщо
не е акцент.

Концепцията съдържа 5 “приоритет-
ни оси”, от които една-единствена е
свързана с науката и съдържа само две
неща, по-скоро административни: 1. Ку-
пуване на апаратура, ремонти и строи-
телство на научна инфраструктура и 2.
Масова дигитализация на научно, кул-
турно-историческо и документално
съдържание. Толкоз за науката - оста-
налите четири “оси”, претендиращи за
европейски пари, са за образование.
Впрочем към точка 1 спада и намере-
нието да се правят центрове за компе-
тентност (centers of exellence), които са
от интерес за... Европа. Не за България.

Като прочете човек документа на

 Проектът за нова оперативна
програма е за образованието,
изследователската дейност пак е
натикана в ъгъла, иновациите изобщо
липсват.

 Министерството е наблъскало
вътре цялата си текуща дейност от
детските градини и ромчетата през
училищните басейни до
университетските програми и
научното оборудване.

 Документът е компилация от
досегашни програми на ЕС, минаващи
през други министерства

 Проектът за нова оперативна
програма е за образованието,
изследователската дейност пак е
натикана в ъгъла, иновациите изобщо
липсват.

 Министерството е наблъскало
вътре цялата си текуща дейност от
детските градини и ромчетата през
училищните басейни до
университетските програми и
научното оборудване.

 Документът е компилация от
досегашни програми на ЕС, минаващи
през други министерства

 Проектът за нова оперативна
програма е за образованието,
изследователската дейност пак е
натикана в ъгъла, иновациите изобщо
липсват.

 Министерството е наблъскало
вътре цялата си текуща дейност от
детските градини и ромчетата през
училищните басейни до
университетските програми и
научното оборудване.

 Документът е компилация от
досегашни програми на ЕС, минаващи
през други министерства

 Проектът за нова оперативна
програма е за образованието,
изследователската дейност пак е
натикана в ъгъла, иновациите изобщо
липсват.

 Министерството е наблъскало
вътре цялата си текуща дейност от
детските градини и ромчетата през
училищните басейни до
университетските програми и
научното оборудване.

 Документът е компилация от
досегашни програми на ЕС, минаващи
през други министерства

 Проектът за нова оперативна
програма е за образованието,
изследователската дейност пак е
натикана в ъгъла, иновациите изобщо
липсват.

 Министерството е наблъскало
вътре цялата си текуща дейност от
детските градини и ромчетата през
училищните басейни до
университетските програми и
научното оборудване.

 Документът е компилация от
досегашни програми на ЕС, минаващи
през други министерства
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На фокус

Трудът в България
е силно подценен

азглеждам нормално-
то заплащане на тру-
да не само като сред-
ство за нормално
възпроизводство на

Проф. Иван АНГЕЛОВ
член-кор. на БАН

ражените 330 хил. души е над
20%. Да добавя ли един милион
българи, прогонени от неволята
да търсят препитание в чужбина.
Представяте ли си каква би била
причинената от разрухата на
реставрацията сумарна безрабо-
тица, ако не съществуваше този
отдушник към чужбина. Тя щеше
да достигне 45-50%. Такава со-
циална катастрофа не сме пре-
живявали дори след войните през
миналия век.

За какъв пазар на труда мо-
жем да говорим в тази ситуация?
Примерите за масово изнудване
на слабия пазарен партньор -
работника, от силния партньор -
работодателя, са стотици хиля-
ди. Останалият без работа човек
с гладуващо семейство е прину-
ден да се съгласи и на мизерна
заплата, подценяваща силно
неговия труд. Много често дори
и това работникът получава със
закъснение от много месеци или
бива изгонен, без да получи сто-
тинка. Търговският закон не за-
щитава вземанията на работни-
ка и при фалит на предприятия-
та. При това положение държа-
вата трябва да прилага някакви
защитни мерки за беззащитния
работник. Минималната работна
заплата е такъв инструмент. От-
делен въпрос е доколко нашата
държава наистина го прилага.

Напоследък пазарните ни
фундаменталисти начело със
Симеон Дянков сервираха нова
арогантна идея - диференцира-
на по райони минимална работ-
на заплата, която щяла да спо-
могне за повишаване на заетост-
та и на растежа.

Върховна глупост!

Същите хора, отявлени про-
тивници на централно опреде-
ляната минимална работна за-
плата, която била непазарен
инструмент, сега настояват за
диференцирана по райони ми-
нимална заплата, която е още
по-малко пазарен инструмент.

На същото основание би
трябвало да се въведат диферен-
цирани по райони цени поне за
насъщните продукти и услуги,
диференцирани данъци, дифе-
ренцирани лихви по депозитите
и кредитите, диференцирани
пенсии, диференцирани цени за
лекарства и медицински услуги
и т.н. Подобна регионална ди-
ференциация може да се прила-
га само в огромни държави с фе-
дерално устройство: Китай, Ин-
дия, САЩ, Бразилия, Русия и т.н.

Представяте ли си какъв хаос би
създало това в България. За тези
пазарни фанатици изглежда е
най-добре работниците да рабо-
тят ангария и да не се ползват от
никаква защита. Това могат да
предлагат само храненици на
щедри западни фондации,
откъснати от житейските реал-
ности в България. Кабинетни
личности, които никога не са
вземали или участвали във взе-
мането на решения, засягащи
живота на стотици хиляди и ми-
лиони хора. Изключението е
Дянков, но знаем какви недомис-
лия ни сервира той вече
четвърта година.

Чиновници на МВФ и Све-
товната банка, а и наши пазар-
ни фундаменталисти, често ни
убеждават, че заплатите не тряб-
ва да се повишават, защото това
пречело на подобряването на
конкурентоспособността на ико-
номиката. Залъгват неосведоме-
ните, че ниските заплати пови-
шавали привлекателността на
страната ни за преки чуждест-
ранни инвестиции (ПЧИ). Това
също не е вярно и последните
години го потвърдиха. Няма един
единствен фактор, който опреде-
ля привлекателността на една
страна за ПЧИ. Тук действат
десетки разнопосочни фактори.
При равни други условия, колко-
то по-бедна е една страна, с по-
ниско заплащане на труда и по-
нисък дял на компенсациите на
наетите в структурата на БВП по
метода на доходите (на което ще
се спра след малко), толкова по-
невярно е такова твърдение.

Как може да се приписва
решаваща роля на заплатата за
конкурентността на продукцията,
при положение, че разходите на
нашите работодатели за труд в
общите разходи за дейността им
през 2010 г. са били: в добивна-
та промишленост - 21,2%, в пре-
работващата промишленост -
9,5%, в производството и разпре-
делението на електрическа и
топлинна енергия - 5,7%, в стро-
ителството - 9,1%, в търговията и
ремонта на автомобили - 4,8%, в
транспорта и съобщенията -
16,1%, и т.н. През изминалите
две години те не са се промени-
ли съществено. Конкурентоспо-
собността се определя от над
100 показателя и заплатата е
само един от тях. Колкото по-
нисък е нейният дял в себестой-
ността, толкова по-слабо е вли-
янието й. В нашия случай то е
почти нулево.

Моите изследвания по кон-

курентоспособността на нашата
икономика го потвърждават. В
последния годишен доклад на
Световния икономически форум
по конкурентоспособността
България е на 62-о място по
обща конкурентоспособност, но
по 78 показателя (от общо 111)
сме след 61-о място, а по 39 най-
важни показатели - след 100-ото
място от обхванати в обзора 144
страни. По наличие на учени и
инженери сме на 98-о място, по
наличие на най-нови технологии
във фирмите - 98-о, по взаимоот-
ношения между работодатели и
работници - 103-о, по уповаване
на професионално управление -
106-о, по трансфер на нови тех-
нологии с ПЧИ - 106-о, по зачи-
тане на правата на собственост
- 115-о, по качество на базовата
инфраструктура - 115-о, по
връзки между наука и практика
при внедряване на новости - 117-
о, по квалификация на персона-
ла - 118-о, по усвояване на тех-
нологиите във фирмите - 125-о,
по организирана престъпност -
127-о, по изтичане на мозъци -
128-о, по качество на пътищата
- 129-о, по разходи за аграрна
политика - 130-о, по ефикасност
на корпоративните бордове -
132-о. Ето къде са причините за
ниската конкурентоспособност
на нашата икономика, а не в
заплатите.

Много важен фактор

за успешното развитие на вся-
ка страна е балансираното тре-
тиране на труда и капитала от
държавата. Всякакви реверанси
на едната страна за сметка на
другата създават напрежение,
нарушават социалния мир и по-
раждат непредвидими икономи-
чески и други последствия. При-
лагайки принципите на консер-
вативните икономически школи
през последните двадесетина
години, почти всички български
правителства прекаляваха с ре-
верансите си към капитала за
сметка на труда. Тази едност-
ранчива политика отиде много
далече в областта на доходите
и данъците.

Напоследък често чувам при-
зиви от представители на рабо-
тодателски организации, че по-
вишаването на работните запла-
ти трябва да става в съответст-
вие с повишението на произво-
дителността на труда. Много
правилно! Ако трябва да съм още
по-точен, прирастът на произво-
дителността на труда трябва да

изпреварва леко прираста на
средната заплата. Например,
ако производителността на тру-
да нараства с 5%, средната за-
плата да се повишава с 3,5-4,0%.
Разбира се, тук говоря за пра-
вилно изчислявана производи-
телност и средна заплата, а не
както става сега у нас.

Питам обаче, защо тези хора
мълчаха 20 години, когато об-
ществената производителност
на труда у нас, изчислена като
БВП на човек от населението
или брутна добавена стойност на
заето лице, нарастваше почти
два пъти по-бързо от средната
работна заплата? Още по-голя-
ма е разликата спрямо пенсии-
те. Нима тогава не действаше
правилото за координирано по-
вишение на производителност-
та на труда и на средната работ-
на заплата? Или мълчаха, за-
щото с помощта на държавата
отнемаха част от полагащото се
на работниците като заплата и
го превръщаха в печалба, зло-
употребявайки с пословичната
търпеливост на българите. Това
доведе до драматично подценя-
ване на труда в България.

Грубото нарушение на логи-
ката на изменение на произво-
дителността и на заплатата се
потвърждава и от намаляването
на дела на компенсациите на
наетите в БВП, изчислен по ме-
тода на доходите, особено през
последните години. През 2010 г.
те са били 38,48% от БВП, през
2011 г. намаляват на 37,16%, а
за първото полугодие на 2012 г.
по експресни данни са около
35%. Тук тревожат две неща:
първо, делът на заплатите нама-
лява застрашително, и второ,
ние все повече се отдалечава-
ме от европейските и се прибли-
жаваме към африканските стан-
дарти по този показател. При
37,16% у нас през 2011 г. той е
49,19% в ЕС-27, а сезонно из-
гладените данни за ЕС показват
54,13% от БВП. Това потвържда-
ва заключенията за силното под-
ценяване на труда в България,
показано по първия метод.

До същия извод
достигаме

и по трети метод. Обществената
производителност на труда у нас,
измерена като БВП на човек от
населението, за 2011 г. е 45% от
равнището на същия показател в
ЕС-27, а средната брутна работ-
на заплата в индустрията и услу-
гите у нас е била 25% от същия
показател в ЕС-27. Ако се прила-
гаха европейските стандарти за
оценка на труда, изразходван за
производството на единица про-
дукт, нашата средна заплата би
трябвало да е около 40-45% от
европейската. А тя е почти два
пъти по-ниска.

Тази крещяща несправедли-
вост трябва да се поправи. Това
не може да стане веднага. Тя ще
се коригира, ако през следва-
щите десетина години заплати-
те у нас нарастват по-бързо от
производителността на труда.
Трябва да се осъществи кориги-
ращ преразпределителен про-
цес, обратен на този от послед-
ните двадесетина години. Рабо-
тодателите следва да върнат на
работниците онова, което са им
отнели досега. Това ще бъде
вътрешно преразпределение на
доходи от печалба към заплати
от един пазарен субект на друг,
а не в макроикономически план.
Държавата трябва да стане га-
рант за поправяне на тази дра-
стична социална несправедли-
вост. Трябва да се изработи тех-
нология за осъществяване на
този процес и той да започне
веднага. Синдикатите трябва да
настояват за това.

* Разширен вариант на из-
казване на кръгла маса на КНСБ
по “Заплащането на труда в
България - предизвикателства
и перспективи”, 7 октомври
2012 г.

Р
работната сила в рамките на до-
макинството, но и за осигурява-
не на икономически растеж в на-
ционален мащаб. Защото работ-
ната заплата и пенсиите форми-
рат преобладаващата част от
доходите, а доходите са иконо-
мическата основа на платежо-
способното потребителско
търсене и потребление. Индиви-
дуалното потребление у нас
формира 67% от БВП през 2011
г. То е главният източник за ико-
номически растеж. Без растеж
няма допълнителна заетост и
доходи. Никаква политика по за-
етостта и доходите не може да
постигне това, което прави ико-
номическият растеж за увеличе-
ние на заетостта и доходите.

Пазарните фундаменталисти
не се интересуват от заетост и
доходи като целеви показатели
на стопанската дейност. Важни
за тях са само няколко макро-
финансови показателя: ниска
инфлация, балансиран бюджет,
нисък публичен дълг и т.н. На-
последък някои наши пазарни
фундаменталисти са принудени
от икономическите реалности
да направят

привидна отстъпка

като разпространяват мита, че
важна била заетостта, а не до-
ходите. Нищо подобно! Еднакво
важни са и двете. Те са две стра-
ни на една и съща монета. Нима
е възможна трайна заетост без
нормално заплащане! Кой би се
съгласил да работи без заплата
или с мизерно заплащане? Как
ще се възпроизвежда работната
сила, ако работникът не прите-
жава необходимия минимум от
доходи за издръжка на своето
семейство? Как ще се постига
растеж на БВП, ако няма доходи
или те са мизерно ниски и не
осигуряват допълнително потре-
бителско търсене и индивидуал-
но потребление?

Свързан с горното е и про-
блемът за минималната работна
заплата. Пазарните фундамента-
листи твърдят, че това е админи-
стративна мярка, която огранича-
вала предприемачите да създа-
ват работни места. Това също не
е вярно. Между минималната
заплата и създаването на нови
работни места няма пряка при-
чинно-следствена връзка, защо-
то тук влияят и много други раз-
нопосочни фактори. Казват, че
регулирането на работната за-
плата трябва да се предостави
на пазара. Питам - на кой пазар?
Нормален пазар и еквивалентна
размяна може да има само при
равностойни позиции на пазар-
ните участници. Нима някой
може да докаже, че в България
има нормален пазар на труда,
когато официалната безработи-
ца е над 12%, а заедно с обезку-

Със сегашните заплати у нас
не е възможно нормално възпроизводство

на работната сила и висока
производителност на труда

Със сегашните заплати у нас
не е възможно нормално възпроизводство

на работната сила и висока
производителност на труда

Със сегашните заплати у нас
не е възможно нормално възпроизводство

на работната сила и висока
производителност на труда

Със сегашните заплати у нас
не е възможно нормално възпроизводство

на работната сила и висока
производителност на труда

Със сегашните заплати у нас
не е възможно нормално възпроизводство

на работната сила и висока
производителност на труда



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

15 ВТОРНИК 16 ОКТОМВРИ 2012

Позиция

Проф. Алеко БИЧЕВСКИ

Зад ъгъла

ъжна есен кара Гене-
ралът наш. Не може
да се наслади на топ-
лите дни и нощи, на

Есента
на Генерала

Т
хубавото слънце. Последната
есен на Генерала на власт.
Всичко подсказва, че на-
там вървят нещата. Всички
са от нещо недоволни.

Военните от Легия “Ра-
ковски” се разхождат на мирни шествия със семе-
ствата си, бранейки привилегиите си.

Полицаите плашат с протести заради мизерните
условия на труд и ниските заплати. И се заканват да
не пазят тази зима властта от всенародната любов.

Учителите също искат 112 млн. за повишение
на доходите - инак стачка! Но на ГЕРБ не им тряб-
ват учители. Те си имат Вожд и Учител, който знае
всчико.

Учените от БАН, по традиция от последните три
години, продължават да са гневни. И как не, като
все така вземат по 10 заплати за 12 месеца.

И депозантите изпищяха - Великият реформатор
реши да обложи депозитите им с десятък. Това пък
нервира синдикатите. Те се оказаха излъгани и из-
ненадани, че в тристранката вицето не обсъдил с тях
лошата си идея и се заканиха да обжалват решени-
ето на финансовия министър в съда, ако то стане
факт. А то явно ще стане, тъй като в държавата пари
няма и все отнякъде трябва да се набавят. Иначе ще
се разгневят пенсионерите, които вече трета година
карат на мускули със замразени пенсии. Но пък и
техните банкови трохи ще обложат с данък.

И потребителите не могат да са във възторг от
ситуацията. Цените продължават да растат при
замразени доходи. Расте и армията на безработни-
те. Шофьорите карат и псуват, защото плащат уни-
кално скъп бензин за стандарта на страната. А каква
е реалната инфлация от юли 2009 г. досега, е най-
строго пазената тайна в България.

Никакъв повод за оптимизъм нямат и универси-
тетските преподаватели - образованието си е по-
следната грижа за държавата. Това вероятно нака-
ра декана на Историческия факултет на СУ проф.
Пламен Митев да заяви в прав текст пред студен-
тите си, че ни управляват корумпирани политици,
водени от футболист номер 1. А ректорът на универ-
ситета отбеляза при откриването на учебната годи-
на, че преди асфалтовите магистрали трябва да си
оправим магистралите на духа. За да знаем къде
отиваме, че иначе сме заникъде.

Скандализирана бе и гилдията на скулпторите.
Те видяха в отрязването на краката на най-красивия
и най-тачен наш паметник - този на Цар Освободи-
тел пред парламента, истински вандализъм. Оказа
се, че т.нар. негова реставрация е без реставраци-
онен проект. Просто било спешно необходимо да се
усвоят едни руски милиони. И ако си зададем въпро-
са от римското право, кой има интерес от това, то
отговорът логично следва - този, през който ще минат
парите, т.е. културното министерство. Същото, което
иска да пусне на търг и паметниците от древността,
напук на всички професионалисти.

Около осакатения монумент обаче кипи и друго
недоволство. Десетки, а може би и стотици хиляди
софиянци, живеещи в центъра на столицата, стра-
дат, защото са имали неблагоразумието да си купят
леки коли и сега трябва да си плащат на общината,
за да ги паркират пред собствените си домове. Наред
с гражданите и селяните нямат никакви реални ос-
нования за доволство. Сушата изгори реколтата им,
банди ги нападат в домовете и ги ограбват или уби-
ват, докато спят. И това въпреки милиардния и посто-
янно растящ бюджет на родната полиция, която ни
пази само в химна на МВР на Веско Маринов.

Няма блага вест за Генерала и от страна партий-
ните централи. В началото на есента се оказа, че
никой не иска да се коалира с него - нито предиз-
борно, нито следизборно. За БСП е ясно. И с ДПС
достлук няма да има: Ахмед Доган каза в събота, че
“управлението на ГЕРБ е пълен провал”. Костов също
категорично заяви, че коалиция с “този ГЕРБ и с
тези лидери не може да има”. Г-жа Кунева бе любез-
на да сподели пред медиите горе-долу същото. На-
ционалистите от всички десени също не го искат. И
комай само пумпалът Яне е готов за всякакви дого-
ворки - само че, бедният, от безкрайните си врътки
няма да уцели входа на следващия парламент.

И на външнополитическия фронт духат ледени
ветрове. Президентът на страната, от която като
цяла Европа изцяло зависим енергийно - Влади-
мир Путин, май няма намерение да дойде през
ноември у нас. Държавната телевизия ARD на най-
големия ни икномически партньор Германия за-
почна да си пъха носа в ширещета се корупцията
у нас, че и в миналото на Генерала!

Като се тегли чертата, излиза, че на този етап
доволни от настоящата власт са комай само софий-
ските котараци, които лапат държавни поръчки и
бистришките тигри, които се возят на правителстве-
ния самолет.

Всичко това се отразява в крайна сметка и на
електората. На проведените миналата седмица
местни избори в 10 населени места на първия тур
ГЕРБ от 10 спечели нула кметове. Това е то. Тъжна
есен за Генерала.

АВОАРЪТ
“áåëè ïàðè
çà ÷åðíè äíè”

Вместо да изпише вежди,

Дянков може да извади очи

с новия данък върху

лихвите от депозити

Йордан
СЪЕВ,
д-р по
икономика
и история

От идването си на власт преми-
ерът Борисов на няколко пъти обяви,
че няма да се повишава данъчната
тежест, но явно и това е било само
прах в очите. Преди месец един депу-
тат от ГЕРБ предложи да се облагат
с данък пенсиите, каквато практика
не съществува никъде по света. Да,
ама в някои страни се облагат дохо-
дите от лихвите по банковите депози-
ти и министър Дянков реши, че и ние
трябва да се наредим сред тях. Това
са САЩ и някои държави от Западна
Европа. Вместо да се стремим да се
доближаваме до тях по равнището на
доходите, сега се иска оприличаване
по отношение на отнемане от дохо-
дите. Има ли основание за такова
сближаване? Отговорът е - никакво.

В богатите държави банковите
авоари се дължат основно на висо-
ките доходи от заплати, пенсии, рен-
ти, дивиденти от акции и бизнес дей-
ност. Със средствата от тях хората
напълно задоволяват потребностите
си, а излишъкът влагат под формата
на депозити в банките. У нас в пре-
обладаващата си част това са т.нар.
бели пари за черни дни. Хората на-
право късат от залъка си, за да заде-
лят някой лев с цел да посрещнат
разходи, ако им се наложи да пла-
щат за лечение или при други екст-
ремни случаи. Но има и още една
съществена отлика. В САЩ и богати-
те страни от Западна Европа на
гражданите подобно на фирмите, се
възстановява ДДС. Такава практика
има даже в Испания, която е обявена
за почти фалирала държава. Там ДДС
се възстановява за всяка купена сто-
ка, която е произведена в страната.
Така например за нова лека кола
“Сеат” се плаща 8000 евро, което е
цената с ДДС, но впоследствие
данъкът се възстановява и купувачът
си получава 1600 евро. Затова в
Испания никой не купува коли втора,
трета и т.н. употреба.

Но да видим

какво ще спечели
бюджетът

от въвеждането на данък върху лих-
вите от депозитите. Те са в размер на
34 млрд. лв. При средна лихва 4%,
облагаемата сума е 1,36 млрд. лв.,
т.е. от данък може да се получат 136
млн. лв. Ако държавата е опряла до

тях, тя е почти фалирала. Към такава
стъпка не прибягва дори Гърция, ко-
ято иначе трябва да прави драстични
съкращения по отношение на бюд-
жетните разходи и да търси
всевъзможни приходоизточници.

Псевдофинансистът Дянков не от-
чита и един друг момент. От тези 34
млрд. лв. под формата на депозити в
банките в България, 75% са притежа-
ние на 5% от депозантите. Те във
всеки момент могат да ги транслират
в чужбина. Вярно, беше подписана
спогодба с Швейцария за разкриване
на банковата тайна, поради което
Дянков се надява, че направените там
депозити от български граждани също
ще бъдат облагани за получените ли-
хви. Но как всъщност ще става това е
много трудно да се предположи, за-
щото според местното законодател-
ство лихвите от депозитите не се об-
лагат. При това положение българи-
те, които имат депозити в швейцарски
банки, ще трябва да посочват в
данъчнте си декларации, че са полу-
чили лихви от тях и да внесат 10%
данък за сумата. Това е все едно като
“Ела, Вълчо, изяж ме”. Швейцарските
банки нямат задължението да опове-
стяват българските данъчни власти
какви лихви са получили депозанти-
те-българи. Ако предложението на
Дянков се приеме, то ще предизвика
изключителни затруднения за банки-
те у нас. Като се има предвид, че не-
минуемо ще се прояви пасивен бой-
кот от страна на депозантите да дек-
ларират доходите си от лихви,
данъчните кучета на Дянков ще тряб-
ва непрекъснато да искат сведения от
трезорите. С това се влиза и в проти-
воречие със закона, според който
такива сведения се искат само със
съдебно решение, когато към дадено
лице са отправени обвинения за не-
законни действия, в случая за укрива-
не на данъци. Проформа заподозре-
ните в този случай могат да бъдат
всички депозанти, които са около 4,5
млн. души. Ако някои от тях (а дори е
възможно теоретически това да са
всички), които не си декларират дохо-
дите от банкови лихви, ще бъдат за-
подозрени в укриването им.

Какъв ще бъде тогава
подходът?

Всички ли еднакво ще подлежат
на проверка, избирателно ли, или
първо ще се визират притежателите
на големи влогове? Ами, ако вложи-
телите си преведат парите в Аруба
или Каймановите острови, с които
България няма спогодба за разкрива-
нето на банковата тайна, какво след-
ва? Аз лично, ако имам 50 хил. лв. на
депозит, ще ги обърна в долари и с
тях ще си открия банкова сметка в
Сейшелските острови. За тази сума
оттам ми се издава сребърна смарт-

карта, с която мога да се разплащам
навсякъде по света. Като реша да
отида на почивка на Сейшелските
острови, си купувам самолетен билет
за първа класа и на островите си
живея като бял човек. Да ме извини
Дянков, но и цент не може да ми взе-
ме. Но от това ще пострада българ-
ският туризъм, защото аз и такива като
мене няма да си харчим парите на
Черноморието или в някой планински
или спа курорт у нас.

Поради тези и още ред други
причини напъните на финансовия
корифей Дянков да се докаже като
блюстител на държавната хазна са
напълно нескопосани. Той иска да
изпише вежди, но ще извади очи. Със
своите волунтаристични инициативи
той ще ослепи парично най-дребни-
те вложители, които не са запознати
с механизма за транслиране на па-
рични потоци. Дядо Петър и баба
Гина, които са спестили по 2-3 хил.
лв., ще са финансови донори, а при-
тежателите на крупни капитали ще
ги изнесат в чужбина и там ще ги
харчат. Ако налудничавата идея на
Дянков се осъществи, това ще из-
празни депозитните портфейли на
банките у нас, а ще захрани трезори-
те в офшорните зони.

Идеята е само донякъде оправда-
на, ако с парите от данъка върху ли-
хвите от депозитите се създаде целе-
ви фонд, който да се използва за
перманентна индексация на пенсии-
те и за социални плащания, напри-
мер за повишаване на майчинските и
на детските добавки. Защото в проек-
тобюджет 2013 това не се предвижда.
И другото, защо данъкът по лихвите
от депозитите да се въведе от 1 яну-
ари 2013 г., а индексацията на пенси-
ите - от 1 април? При това данъкът ще
е 10%, а пенсиите ще се вдигнат с от
2,2 до 9,3%. Би трябвало да има рав-
нопоставеност, реципрочност и ком-
пенсация, а такива не се очертават.

Това означава първо да се бръкне
дълбоко в джоба на данъкоплатеца,
а след това евентуално и да се пусне
нещо в него. Само хипотетично се
намеква, че може да има някакви
коледни добавки за пенсионерите в
порядъка на 20-50 лв. Както се казва,
“Ако доживеем, ще видим”, т.е. дали
на пенсионерите ще се дадат поне
по 20 лв., за да си купят коледни
пържоли или ще карат празника в
най-добрия случай на пилешки бут-
чета, макар че и те вече са значи-
телно поскъпнали. Ако няма никаква
парична коледна добавка, Рождест-
во Христово ще протече като Бъдни
вечер - с постни ястия. Това е засега
положението. Едиствената надежда
е народните избраници да не одоб-
рят налудничавите идеи на Дянков
при обсъждане на бюджет 2013 в пле-
нарната зала. Но най-вероятно по-
скоро ще се получи не, отколкото да.
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Репортаж
На два километра
от границата
с Гърция едно село
иска да оцелее -
с грижа от държавата
и без предизборно
ухажване от
политици

Ина МИХАЙЛОВА

Забравени от
Бога и Генерала
Забравени от
Бога и Генерала
Забравени от
Бога и Генерала
Забравени от
Бога и Генерала
Забравени от
Бога и Генерала

амо на 2 км от гръцката
граница, в югоизточните

в които е учила. “Тук ми е мястото, най-
добре се чувствам на село и ще остана
в Пловдивци”, убедена е тя. От години
е библиотекар в читалището. То е
смисълът на живота й заедно с книгите
и... децата. Които не пропускат да по-
чукат на вратата и да поискат да посе-
тят залата с компютрите.

Бил Гейтс

ни зарадва с компютри, казва с усмив-
ка Силвия, отключвайки компютърната
“зала”. В скромната стая има няколко
компютъра и друга съвременна техни-
ка благодарение на фондация “Бил и
Мелинда Гейтс”. Интернетът е луксът,
за който Силвия се борила месеци
наред. Е, благодарение на програмата
“Глоб@лни библиотеки” и на успешен
проект, в родопското селце се сдобили
с модерен компютърен кабинет и ста-
нали част от глоб@лния свят. Така през
лятото малчуганите, които идват при
баби и дядовци, са доволни. Иначе за
децата е истинско щастие, когато са
заедно - на поход в планината или край
масичката с книга в ръце. Не им лип-
сват занимания - гледат филми, четат,
рисуват, правят апликации, пеят. Доста
време им отнело да организират мини-
етнографска сбирка, но били истински
щастливи, когато с подредбата на ста-
ри вещи от техните баби научили мно-
го - за миналото на селото, за традици-
ите, за корените си. Затова с огромно
желание за всеки празник организи-
рат постановки - и за Еньовден, и за
Коледа, и за Великден...

На читалищната библиотека с над
6000 заглавия могат да завидят много
градски читални. “Постоянно купуваме
книги, намираме начин да участваме в
различни проекти”, споделя Силвия. И
допълва, че по времето на Стефан Да-
наилов като министър на културата
успели да получат средства и благода-
рение на собствената инициатива да
ремонтират покрива на читалището,
което е на повече от 40 години. То
разполага със сцена и салон със 180
места, които в днешно време пустеят.
“Няма средства, за да ги поддържаме,
едвам намираме пари за най-важното”,
споделя с болка Силвия. Става все по-
трудно, а и преди време читалището
обхващало три населени места - Плов-
дивци, Корита и Мочура, с общо насе-
ление над 500 души. Но сега в едното
село също си регистрирали читалище -
законът позволява. И така намалели
възможностите на институцията в Плов-
дивци да кандидатства за участие в ня-
кои проекти. “Другото читалище също
няма да може, но законите ни са таки-
ва...”, допълва Силвия. Убедена е, че
ще намери начин да се справи и с това
предизвикателство. “Хората даряват
книги, по някой проект спечелим 200-
300 лв. - и те са ни достатъчни, за да
зарадваме децата с боички и блокче-
та”, простичко обяснява тя. Пак про-
стичко звучи фактът, че заради единия
покрив, който читалището дели с кмет-
ството, трудно се участва в някои про-
екти. Пустата собственост...

В селото училище отдавна няма, а
сградата му стои все още празна и се
руши. Не липсвали идеи за екотуризъм,
за зелено училище, за бизнес, но...

Язовирът

в проект е една от местните атракции,
към които Силвия ни води. Спасител-
ният пояс за жителите на две родопски
общини - Рудозем и Мадан, е проекти-
ран от години. Предишното правител-
ство направи необходимото, за да фи-

нализира подготвителните работи и да
осигури финансиране. При това от Све-
товната банка. Изграждането на язо-
вир “Пловдивци” ще спаси от воден
режим хиляди семейства, които от де-
сетилетие страдат от безводие в горе-
щите летни месеци. Това лято също не
им се размина. С аргумент “липса на
средства” правителството на ГЕРБ спря
осъществяването на проекта, а неот-
давна управляващите заявиха, че на
“Пловдивци” е даден рестарт. Кога на

практика ще стане това обаче местни-
те хора не знаят.

Преди време тук се струпаха куп
черни джипове и дойдоха уж да разго-
варят с нас за проекта, но..., коменти-
рат възрастните. Част от тях изпитват
притеснения относно сигурността на
съоръжението. Селото, известно в тур-
ско като Бююк дере (Голямата река), е
разположено като в котловина. Пост-
роеният преди години преливник на
бъдещия язовир, който самотно стърчи
в далечината, показва докъде ще стиг-
не нивото на водата. “Ако нещо се слу-
чи, трагедията от с. Бисер ще е “китка”
в сравнение с това, което ни очаква -

къща няма да остане”, коментират ме-
стните. И допълват, че недоумяват защо
проектът хем е готов, хем сондьори не-
отдавна пак идвали на място, хем дума
не се обелва какво точно ще стане. “Не
вярваме и на приказките, че строежът
на язовира ще осигури работа - фирми-
те обикновено идват със свой персо-
нал, дори и кухни си карат”, клатят
глава патили и препатили. И под мус-
так допълват, че не разбират защо
когато се обрушвали скатовете на язо-
вира и се полагали основите на язо-
вирната стена били изградени поме-
щения за работниците не къде да е, а
на дъното на бъдещия язовир. “Пари
на вятъра хвърлиха, а сега не сме на-
ясно дали това, което е построено пре-
ди години, все още е годно”, коменти-
рат местните.

Язовирната стена е разположена
точно върху мястото, където преди го-
дини бил кльонът. И пиле не можеше
да прехвръкне тук, а сега движението
е свободно. Пътят, който се вие към
гръцко, води до изоставените сгради
на някогашната гранична застава “Па-
нама”. Славни години бяха, в селото
кипеше живот, имаше и деца, и воен-
ни, припомнят си възрастните.

Границата

и някогашните “тайни обекти” сега са
част от екопътека. Дължината й е бли-
зо 7 км. Изходният пункт е местността
“Домузола”, а крайната точка - язовир
“Пловдивци”. Забележителностите по
този маршрут са връх Бабина чука
(1414 м), телени заграждения (кльон) и
старо “минно поле”. Възможности има,
но е необходима енергия и желание,
както и средства, коментират местните
своето бъдеще. Наясно са, че работата
в рудниците и на нивите не е привле-
кателна - нито за младите, нито като
доходи. Близостта с Гърция засега не
им носи “дивиденти”, защото хората са
бедни, а екологията и туризмът се нуж-
даят от сериозни инвестиции.

Забравени сме - и от Бога, и от
Генерала, шегуват се местните. Шегата
обаче си е истина. “С кмета нямаме

проблеми, разбираме се, винаги ми
помага”, споделя Силвия. За нея, както
и за много от хората в селото е важно
кметът да защитава техните интереси,
да е инициативен и да върши работа.
Политиката е сложно нещо, коменти-
рат местните хора. Те искат сигурност,
спокойствие, работа, прилични доходи
и никой да не злоупотребява с тяхното
доверие, трудолюбие и човещина.

“Добре ни е далеч от големия град
- имаме си всичко. Трябва само държа-
вата да мисли за нас, а не да ни ухаж-
ват политици предизборно с обещания
за бъдещето”, казват на изпроводяк в
Пловдивци.

С
части на Западните Родопи, на десе-
тина километра от Рудозем, се е сгу-
шило с. Пловдивци. За него в Уикипе-
дия има няколко реда. Според офици-
алните данни от последното преброя-
ване тук живеят 270 души. “Селцето ни
е малко, а и в него сега едва ли живеят
толкова хора, колкото показва пребро-
яването”, споделя Силвия Лободова,
библиотекар в местното Народно чита-
лище “Пробуда-1967” и наш екскурзо-
вод. “Предимно възрастни хора са, мла-
дите са в градовете, а голяма част ра-
ботят зад граница, идват тук за седми-
ца-две през лятото”, продължава раз-
каза си тя.

Гурбетчийството

е спасение за много семейства в Плов-
дивци. Благодарение на изкараните
пари извън България и на спестеното
от работата в рудниците, местните хора,
известни с майсторлъка си, са издигна-
ли къщи за чудо и приказ. Белосани,
наредени, с пъстри градини. Благода-
рение на тези градини и на труда си на
нивите, насадени с картофи, фасул и
тикви, жителите на родопското селце
оцеляват в битката с мизерията и без-
работицата.

“На никого днес не е лесно, но
местните хора са силни, планината им
дава сила. И мъдрост, за да оцелеят”,
припомня известна на мнозина истина
Силвия. Тя е отраснала тук. Отсъствала
е от родното си село само в годините,

Преливникът на бъдещия
язовир “Пловдивци”

Обичай “Еньова буля”

Снимки АВТОРКАТА



17 ВТОРНИК 16 ОКТОМВРИ 2012

кратки
www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

Култура
очаквайте

„Канопус” гостува
днес в „Студио 5”

Квинтет “Канопус” излиза на
сцената на “Студио 5” тази
вечер в 22 ч. Основана през
2005 г. от Цветан Георгиев и
Димитър Льолев, групата свири
класически фюжън, факт,
вдъхновен от разнопосочните
вкусове на членовете в банда-
та. А те са Цветан Георгиев -
ударни, Димитър Льолев - сак-
софон, Борис Таслев - бас кита-
ра, Ангел Димитров - китара,
Мартин Марков - клавишни.
Съчетавайки страстта си към
стилове като суинг, етно, ла-
тино, рок и афро, момчетата
от “Канопус” успяват да сътво-
рят истински фюжън звук, кой-
то ни понася на околосветско
музикално пътешествие. Биле-
тите са по 8 лв., научи ДУМА
от Александра Димитрова.

Ивайло Борисов
представя новия
си роман

Втората книга на Ивайло
Борисов “02” - екзистенциален
роман, ще бъде представена на
18 октомври от 19 ч. в столич-
ния “Суингинг хол” на бул. “Дра-
ган Цанков” 8. Авторът е носи-
тел на Голямата награда “Южна
пролет” за проза от 2011 г.
Текстовете му ще чете Вели-
слав Павлов, а водещ на вечер-
та ще бъде Георги Ангелов.

Магдалена Арнаудова
с изложба в Русе

Русенската ху-
дожествена гале-
рия представя само-
стоятелна изложба
на Магдалена Арна-
удова - “50 характе-
ра” по Елиас Кане-
ти. Авторката е
възпитаничка на
НУИ “Проф. В. Сто-
янов” в Русе, а през
2012 г. завършва
Национална художе-
ствена академия в
Букурещ. Изложба-
та ще продължи до
22 октомври.

Премиера на
Гита Минкова в УКИ

Книгата на Гита Минкова
“Репортажи в минало време”
(изд. “Сиела”) ще бъде предста-
вена днес от 18 ч. в Унгарския
културен институт в София
от проф. Михаил Неделчев и
Тони Николов, доктор по фило-
софия. Превратностите на два
прехода теглят нишката на
този журналистически разказ.
Героите са истински - лица от
софийските квартали след
1944-а, един неразделил се клас,
забравеният квартет “До Ре
Ми Фа”, увличащият самороден
талант на Бончо Бочев, запа-
лил за музиката малките си
певци. Припомнят се забраве-
ните думи-завещание на голе-
мия ни бас Борис Христов, за-
писани през 1984-а. Нарежда се
мозайка от ту комични, ту
знакови истории за програма
“Хоризонт” на БНР от самото й
създаване до първите битки
през демократичното време.
Репортажната смес от наши и
чужди изпитания откроява без
усилие българския манталитет
и характер, отбелязва Гита
Минкова.

премиера на класическата вече пиеса
“Няма да платим” на италианския дра-
матург Дарио Фо тръгна новият сезон
за актьорите от старозагорския куклен
театър. Постановката е дело на унгар-
ския режисър Ищван Наги, познат у
нас с работата си над “Комедия дел
арте” преди години.

Изпълненият с ирония и сарказъм
текст на Нобеловия лауреат за лите-
ратура е обогатен с дръзко звучащи
текстове на песни по стихове на Ма-
тей Стоянов, а музиката е на основа-
теля на ВИГ “Щурците”, композитора
Петър Цанков. Въпреки уговорката, че
пиесата е за възрастни не останаха
безучастни и най-малките зрители,
които реагираха спонтанно на актуал-
ните “закачки” и бурлеските от изтег-
лената до средата на залата сцена-
проход.

Режисьорът и неговата асистентка
Габриела Хаджикостова признаха, че
са имали известни опасения относно
доколко съвременно ще звучат репли-
ките на героите, но си отдъхнали при
първите аплодисменти и радостни
възгласи.

С моноспектакъла на Ни-
колай Урумов “Лалугер” - по
книгата на Александър Уру-
мов “Приказки в края на вре-
мето” с режисьор Юрий Да-
чев се открива Фестивалът
на българската култура в
Брюксел, организиран от
културната асоциация “Дио-
ген”. Той ще представи осем
събития в зала “Espace
Senghor” и ще продължи до
26 ноември. Още един теат-
рален моноспектакъл е вклю-
чен в програмата - на 6 но-
ември Елена Атанасова ще
изпълни комедията по Фран-
ка Раме и Дарио Фо “Секс

Виртуозните изпълнения на
Йоцов кларнет секстет ще
изпълнят пространството на
Софийската градска художест-
вена галерия с музика днес от
19 ч. В програмата ще прозву-
чат творби от М. Мелитс, Х.
Белева-П. Миланов, Мангани,
А. Хогтън, Б. Йоцов, Хр. Йоцов,
Дебюси, Чайковски и други.
Формацията се състои изклю-
чително от студенти, настоящи
и завършили, на виртуозния
български кларнетист Бори-
слав Йоцов. В нея свирят пет
кларнета и един бас кларнет,
а младите таланти са Цветели-
на Найденова, Ангелина-
Огняна Гочева, Мартин Котру-
лев, Атанас Илиев, Явор
Гайдов, Фарадж Акбаров.
Неизменният шести елемент,
който споява и вдъхновява
групата, е, разбира се, самият

Танцова вечер с „Арабеск”
и книга на Мила Искренова
Танцова вечер с „Арабеск”
и книга на Мила Искренова
Танцова вечер с „Арабеск”
и книга на Мила Искренова
Танцова вечер с „Арабеск”
и книга на Мила Искренова
Танцова вечер с „Арабеск”
и книга на Мила Искренова

Áúëãàðñêè
âå÷åðè â Áðþêñåë
Моноспектакълът на Николай Урумов „Лалугер” открива
фестивала, организиран от културната асоциация „Диоген”

без захар” - сценичен вари-
ант по пиесите “Секс, благо-
даря! Ах, какви удоволствия!”
и “Да си дебел е красиво”,
постановка Борислав Петра-
нов и Флеминг, сценография
- Петър Митев, превод Злат-
ка Бойчева. След спектакъ-
ла публиката ще има
възможност да се срещне с
Елена Атанасова и Борислав
Петранов.

Четири от най-новите
български филми ще бъдат
прожектирани в белгийската
столица - “Миграцията на
паламуда” на Людмил Тодо-
ров (17 октомври), “Стъпки в
пясъка” на Ивайло Христов и
“Оркестър без име” на Люд-
мил Кирков (7 ноември) и
“Тилт” на Виктор Чучков
(26 ноември).

Музикалната програма е
с две събития, които ще
срещнат зрителите с богат-
ството и традициите на
българския фолклор. В Брюк-
сел на 5 ноември ще изнесе
концерт именитата народна
певица Валя Балканска в
съпровод на изкусния гайдар
Петър Янев. А на 17 октом-
ври там ще бъде прожекти-
ран документалният филм на
Златина Русева, организа-
торка на фестивала, “Виртуо-
зите отникъде”, след което
авторката ще има среща със

зрителите. Златина Русева е
сценаристка и режисьорка на
филма, заснет от оператора
Пламен Герасимов, музика-
лен консултант е Тери ван
Рой, а филмът е копродукция
на “Good&Bad News” - Бел-
гия, “Палимпсест” - България,
и ADR - Франция. Филмът е
резултат от желанието ми да
извадя едни изключителни
музиканти от контекста, в
който сме свикнали да ги
възприемаме, отбелязва ав-
торката. Също и да ги поста-
вя на европейска сцена,
където да бъде оценена ис-

тинската стойност на тяхната
виртуозност. Той разказва за
пътя им от малките тракий-
ски градчета и гета до една
от най-престижните сцени в
Брюксел и представянето им
пред много взискателна и
разглезена публика, допълва
Русева. “Виртуозите отникъ-
де” е участвал в Междунаро-
дия фестивал в Намур - Бел-
гия, “София филм фест”,
“Златната кайсия” - Армения,
Международния фестивал -
Финландия, бил е в офици-
алната селекция междуна-
родния фестивал FIPA.

Николай Урумов в сцена от “Лалугер”

Валя Балканска ще пее
в Брюксел на 5 ноември

Снимки от ПРОГРАМАТА НА ФЕСТИВАЛА

Йоцов кларнет
секстет свири в СГХГ
Йоцов кларнет
секстет свири в СГХГ
Йоцов кларнет
секстет свири в СГХГ
Йоцов кларнет
секстет свири в СГХГ
Йоцов кларнет
секстет свири в СГХГ

Боби Йоцов. Пиесите са с
аранжименти, създадени
специално за секстета. Ще
звучат както класически
произведения, така поп песни
и авторски парчета на Христо
Йоцов и Боби Йоцов. От Бах,
през Чайковски до Джо Кокър
и “Куин” - Йоцов кларнет
секстет предлага нещо ново и
различно за родната клубна
сцена. Съчетавайки класичес-
ко с популярно в музиката, се
създава една не само качест-
вена, а и интересна формация
и то само за кларнет. А нео-
чакваните и интересни включ-
вания на всеки музикант
разкриват и различните им
музикални умения, които
добавят закачливост и дина-
мика в програмата на Йоцов
кларнет секстет, отбелязва
Петър Димов, пиар на СГХГ.

УНГАРЕЦ ВЪЗКРЕСИ
„НЯМА ДА ПЛАТИМ”
ПОД ЛИПИТЕ

Петър ГЕОРГИЕВ

Сцена от спектакъла

С
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Пловдивската галерия “Аспект” откри

първата изложба в новото си, по-простор-
но помещение. Без да е търсено съвпа-
дение, тази е първата експозиция на Илия
Желев, така както бе първа неговата са-
мостоятелна изложба в съвсем новата
преди 7 години галерия. За този немалък
период стана традиция художникът да
показва веднъж в годината нови картини
пред пловдивската публика, преди да по-
емат към големите европейски галерии.

Настоящата година е много успешна
за Илия Желев. През ноември му пред-

Галерия „Аспект”
отвори нова зала
Илия Желев отново
ни въвежда в
жизнерадостния
цветен свят на един
успял творец

Веселка ВЕНКОВА

стоят представяния в няколко водещи
немски галерии, но едно знаменателно
за него събитие се случи през март, ко-
гато най-голямата галерия в Германия
организира в Берлин, Хамбург и Дюсел-
дорф съвместна изложба на Илия Желев
и Марк Шагал, наречена “Шагал&Желев
- две села, два свята”. Това е признание,
за което един творец може само да меч-
тае, и е доказателство за високия профе-
сионализъм на пловдивчанина.

В настоящата изложба в “Аспект”
съгражданите на Желев имат възмож-
ност да видят двадесетина картини -
разнообразни като формат, но обеди-
нени от характерния стил на твореца.
Акцент във вернисажа са няколко по-
мащабни платна с размери от 100х150,
110х110, 90х120, които най-добре ха-
рактеризират творческото развитие на
автора и каквито не са показвани до-
сега в галерията, поради ограничено-
то доскоро пространство. В експозици-
ята присъстват и много харесваните от

публиката миниатюри с размери 15х15
и 20х20, както и средни по размер фор-
мати.

Що се отнася до темите и сюжетите
при Илия Желев те винаги са едни и
същи и все така неизброими. “Много е
трудно за зрителя, застанал пред него-
ва картина, да извлече и опише само
една история - картините на твореца
са многопластови и многогласни, раз-
казват много и различни истории, уло-
вили са в пъстрия си паноптикум от
цветни  елементи отделни кадри от
живота, запечатали са мигове от детст-
вото, от пролетта и есента, от лятото и
зимата, от ежедневието и от приказки-
те”, смята галеристката Олга Петрова.

Всичко е поднесено с весело намиг-
ване към публиката, с по детски наивен
изказ, който разкрива сложен и наситен
с много емоции свят. В настоящата из-
ложба на фона на искрящата пъстрота се
открояват платна с различно внушение -
бял изчистен фон, пестелив детайл и едно

усещане за спокойствие и тишина, на-
пример “Winter place”, 70x70. Фактурата
на тези платна дори е различна, с пове-
че напластявания художникът е постиг-
нал доста нехарактерен за него релеф.
“Green tonight”, 90х70, пък е издържана в
зелената гама - доста нетипично за ху-
дожника, станал емблематичен с искря-
щите си в синьо и червено композиции,
казва познавачката.

Изобщо Илия Желев не спира да
работи, да експериментира и да изне-
надва публиката. Тези дни всеки, прекра-
чил прага на галерия “Аспект”, ще стане
съпричастен на търсенията му и ще се
потопи в жизнерадостния цветен свят на
един успял творец.

Румънският национален му-
зей на Долния Дунав със седа-
лище в град Калараш гостува
на Русенската градска галерия
с изложба на акад. Йон Сали-
щяну (1929-2011), едно от зна-
чимите, представителни имена
на съвременната румънска жи-
вописна школа. (А според све-
товната критика тя е сред най-
интересните в Европа.) Възпи-
таник на бележити творци и пе-
дагози в Букурещката художе-
ствена академия “Николае Гри-
гореску” (професорите Жан
Стериади, Адам Балцану и Са-
муел Мюцнер, последният е
ученик на Клод Моне в Париж!),
той работи през целия си жи-
вот като преподавател там и
обучава няколко поколения
млади художници. Творец с го-
ляма международна извест-
ност, впечатляващ брой награ-
ди, отличия, високи звания (с
три персонални музея в Румъ-
ния, Китай и Франция!), той е
отдавна познат и на нашата
публика от експозициите си в
София, Русе и Габрово през 70-
те и 80-те години и с голямата
си награда от Триеналето в сто-
лицата през 1996 г., следвано
и от изложбата му на “Шипка” 6
през 2001-а.

Чрез тази изложба, включ-
ваща 52 негови работи, курато-
рите, неговата дъщеря,  итали-
анистката от Букурещкия уни-

Йон Салищяну - едно от големите
имена на новата румънска живопис

верситет Оана Салищяну, и
директорът на Музея на Дол-
ния Дунав,  археологът д-р
Мариан Нягу, имаха амбицията
да го представят - пълно и ма-
щабно, в еволюцията му от ек-
спресионистичното към опреде-
лено абстрактното. От първите
му зрели работи от 60-те и 70-
те години до последната му,
предсмъртна картина, озагла-
вена “Камъни и Вечност”, един
шедьовър на абстрактната жи-
вопис.

Пейзажи, композиции, пор-
трети, натюрморти, колажи
върху платно и хартия, предим-
но с акрил, предпочитан от
него пред маслото, особено

Последната картина на
Йон Салищяну “Камъни и

Вечност”, 2011

Огнян СТАМБОЛИЕВ през последните десетилетия
от живота му - “защото не оби-
чаше да чака съхненето на
маслото. Картините му се раж-
даха спонтанно и бързо. Раз-
бира се, преди да хване четка-
та, той ги обмисляше дълго...” ,
сподели дъщеря му!. От експо-
зицията се вижда, че Йон Са-
лищяну е безспорен майстор
във всички жанрове. Поет в жи-
вописта, определено хармо-
нична личност. Уверено бора-
ви с мотиви от форми и цвето-
ве, като ги въвлича в една,
привидно свободна, но добре
обмислена игра на елементи-
те. Повечето от работите му
излъчват ведро, спокойно на-
строение, в което няма тъжни и
мрачни моменти, а по-скоро ли-
рика и хумор, като вибриращи-
те цветове и експресивни сим-
воли създават впечатлението
за форми и мотиви от Космоса.
Чудесен е цикълът му “Непо-
знатите планети”!

Всъщност, през последните
години той създава поредица
от тематични цикли, чиито ори-
гинални заглавия говорят сами
за себе си: “Готически фронто-
ни”, “Лица”, “Вибрацията на
водите”, “Редът на планетите”,
“Архитектура на мисълта”, “Топ-
ли геометрични форми”, “Вра-
ти”. И всичко това - при една
неповторима, очарователна
игра на свободно плуващи цве-
тове и форми в откритото про-
странство на картината.

Те са млади, талантливи и ентусиазирани и
наричат себе си “Колективът”. Георги Стоянов,
Деница Чакърова, Здравка Кокалова, Ростислав
Маринов, Стефан Рендаков и Христо Георгиев са
група от “свежи мозъци”, концентрирани върху
стремежа да изграждат идеите. Студенти са във
втори курс по графичен дизайн и фотография в
АМТИИ-Пловдив. Идеята им се родила след края
на първи курс. “Още ни държеше влага от придо-
битите знания по шрифт и графичен дизайн и си
казахме: “Защо не направим изложба, имаме нуж-
да от нещо, което да ни мотивира, да ни кара да
дърпаме напред и да се развиваме в България. С
любовта към родината и познанията ни по шрифт
се зароди идеята “Кирилизирай се”.”

Всеки от младите творци представя автор-
ското си виждане за кирилицата по начин, кой-
то определя характерите им и ги сплотява като
колектив. Изложбата е прецедент за Пловдив и
ги прави щастливи.   Много изненади ще има-
ше на откриването снощи още от входа на га-

Авторски шрифтове показват в
навечерието на Деня на будителите
Веси СПИРОВА

Скил е роден, израснал и живее в Плов-
див - запален меломан, диджей, радиово-
дещ и колекционер на рядка и трудно
намираща се музика на грамофонни
плочи. Човек с над 5000 винила - истин-
ски ценител. Той е от тези, които започ-
ват да въртят и припомнят на музикални-
те си партита плочи от единствения и
позабравен българския лейбъл “Балкан-
тон”. Повече от 15 години той продуцира,
компилира и пуска музика, която хората
нямат възможност да чуят навсякъде.

лерия “Пловдив”. Всеки гост проникваше в мул-
тимедийна буквена инсталация, а откриването
бе подсилено със специален звук от партньора
на събитието диджей Скил.

Експозицията “Кирилизирай се” ще
продължи до 29 октомври, когато е поредната
изложба, с която Дружеството на пловдивските
художници дава знак за отвореност към млади-
те, за готовност да хвърля мостове към пъстри
артистични търсения.

енителите на изкуството
останаха очаровани от
прекрасната експозиция
от 17 живописни платна,
17 акварела и 17 графи-

ВАСИЛ КРАПЧАНСКИ
ПРЕДСТАВИ ЖИВОПИС,
АКВАРЕЛ И ГРАФИКА
В ДУПНИЦА

Николая ИВАНОВА фия е вписан 50-годишен твор-
чески период  - множество са-
мостоятелни експозиции в стра-
ната и в чужбина, участия в на-
ционални и международни общи
изложби, пленери по живопис и
биеналета. Има изяви в Канада,
Франция, САЩ и др.

За себе си Крапчански каз-
ва, че изкуството е неговият най-
интимен свят - дневникът, в кой-
то откриваме неспокойния и са-
мобитен дух на твореца, усеща-
не за духовността. Това е и усе-
щане за вечното, за нещо друго,
за третото присъствие, за  чо-
вешкия дух. Любопитен факт е,
че част от изложените творби ще
отидат в новопостроената гале-
рия в Сапарева баня, която ще
се открие през ноември.

Изложбата “Джерманея” е
организирана съвместно с га-
лерия “Владимир Димитров-
Майстора” - Кюстендил, и ней-
ния директор, поета Михаил
Калдъръмов. Той присъства на
откриването и поздрави Васил
Крапчански със свои стихове.

Ц
ки, подредени в изложбената
зала “Джамията” в Дупница. Ре-
троспективната  експозиция е на
именития съвременен художник
Васил Крапчански. Тя е посвете-
на на майката на твореца - Ана
Крапчанска. “Васил Крапчански
е сред представителните худож-
ници, които правят българска по
дух живопис и които могат да се
нарекат типично български. Той
е мярка за художествени пости-
жения в пейзажа, портрета, ак-
варела и рисунката”, каза Божу-
ра Кацарова - уредничка на зала
“Джамията”.

Големият живописец е роден
през 1935 г. в Сапарева баня.
Живее и твори в Перник. Член е
на СБХ. През 1989 г. Крапчан-
ски става стипендиант на пре-
стижната галерия “Ламбер” в Па-
риж - с едномесечна специали-
зация в световния град на ху-
дожниците. През 2003 г. Между-
народният биографичен център
Кембридж - Великобритания, го
номинира за художник на годи-
ната. В творческата му биогра-
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о четете скоро

В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО

Жив     т

М

Баба разказва на внучката си, че по
нейно време не е имало нито автомо-
били, нито телевизори, нито кина...
- А тогава какво сте правили?
- Живеехме, детето ми, живеехме...

АЛЕКСАНДЪР МАНОВ (Бат Сашо),
журналист, футболен деятел
КОНСТАНТИН ИЛИЕВ,
драматург, белетрист
КРАСИМИР РУСЕВ, шахматист
ЛИЛЧО АРСОВ, футболист
Инж. ЛЪЧЕЗАР ЦОЦОРКОВ,
директор на МОК “Асарел Медет” АД
и председател
на Българската минна камара
МИЛЕНА ХИНКОВА,
адвокат, член на НС на БСП
НИКОЛАЙ БАРЕКОВ, журналист
СНЕЖИНА ЧИПЕВА, юристка
СТЕФКА ЯНОРОВА, актриса
СТОЯН БАБЕКОВ,
композитор и диригент
ХРИСТО КИДИКОВ,
естраден певец

www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg
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Св. мъченик Лонгин

Стотник, който стоеше
при Кръста Господен (I)

В светото Евангелие се разказва, че
при кръстната смърт на Спасителя наста-
нал мрак и земята се разтресла, скали-
те се разпукали. Цялата природа се ужа-
сила. Ужасил се и стотникът, който заед-
но с войниците бил на пост около Кръста,
и извикал: Наистина Божи Син е бил Тоя
Човек! Този бележит стотник се казвал
Лонгин. Едно предание разказва, че кап-
ка света кръв от прободеното ребро на
Спасителя паднала в неговите болни очи
и ги излекувала. След погребението на
Господа Иисуса Христа Лонгин пак сто-
ял на стража при Гроба Господен. Той
станал свидетел на Христовото възкре-
сение. Тогава той вече изцяло повярвал
в богочовека заедно с другите двама
войници, които били с него на стража.
Когато първосвещениците и старейши-
ните еврейски предложили на войниците
пари, за да говорят, че уж безжизнено-
то тяло било взето от Христовите учени-
ци, Лонгин не взел парите и открито
свидетелствал за възкресението на Гос-
пода. Поради което по-късно бил посе-
чен от воините на Пилат.

ислиш, че български-
ят студент е пропит от
лош вкус и простотия?
Мислиш, че Студент-
ският град е Град на

Сексапилната Дарина Гиздова
сподели, че никога не би напус-
нала България, за да търси
щастието си другаде. Искам да
се развивам в родината си, да
направя нещо значимо тук,
което да помогне на много
хора, разкри бившата на
Христо Сираков. Дори когато
е имала връзки с чужденци,
и през ум не й е минавало
да се премести при някои от
тях. Брюнетката има силно
развито чувство на национа-
лизъм и започва да спори
с всеки познат, който
дръзва да обиди България.
Трябва да се гордеем, че
живеем в държава с
1300-годишна история, а не
да се срамуваме да кажем
в чужбина, че сме българи,
продължава Гиздова.

Ñòóäåíòè ñå ñúðåâíîâàâàò
ñúñ çíàíèÿ â êëóá “Ñòðîåæà”

Най-добрите ще бъдат наградени с книги,
а „Джанго Зе” ще изнесе
безплатен концерт за всички

ва безплатни напитки, но само най-
добрите печелят интересни книги, оси-
гурени от издателствата “Жанет 45”,
“Рива”, “Захарий Стоянов”, “М8М”, “Про-
зорец”, както и от Студентския съвет
на СУ “Св. Климент Охридски”, сайта
“Красива Европа”, информационната
агенция Дартс Нюз, вестник “Стандарт”
и писателя Янчо Янчев.

Студентският куиз е състезание, ко-
ето има за цел да стимулира можещи-
те и знаещите, като предостави подхо-
дяща публична платформа за доказва-
не на качествата, които трябва да из-
граждат и формират образа на българ-
ския студент, според организаторите.

Студентският куиз започна като
експеримент преди година в Истори-
ческия факултет към Софийския уни-
верситет и след големия му успех
сред академичната общност в Софий-
ския университет, неговото повторно
издание три месеца след това пре-
дизвика своето съвсем очаквано
продължение и в Студентския град.
На 5 юни в клуб “Строежа” над 200
младежи станаха свидетели на без-
прецедентно събитие - студенти от
различни университети се бореха по-
между си със силата на интелекта,
припомня Мартин Михайлов.

Психолози от Калифорнийския университет откриха обяснение на фено-
мена на красивия лебед и грозното пате в любовните връзки или защо често
виждаме по улиците ангелски красиви жени с възрастни и
пълни господа. Проучване показва, че разковничето е
във вниманието. Анкетираните жени признават, че не
толкова симпатичните мъже оценяват повече красивата
жена до себе си, обръщат й по-голямо внимание и се
грижат за нея по-добре. Ето защо колкото и скептично
да са настроени жените в началото, когато усетят голя-
мото внимание върху себе си, си казват “защо пък не,
толкова е мил”, обясни водещият автор на проучването
Ален Милен. В такива връзки доверието към партньора
от страна на жените е по-голямо. Жените признават, че
ревнуват по-малко, ако излизат с не толкова привле-
кателен мъж. С други думи, избирайки звяра, краса-
вицата си осигурява душевен и емоционален мир.

Московчани ще мога да видят от
22 до 24 ноември постановката на
най-знаменитата акробатична трупа
на Китай от Шанхай, която до ден
днешен се смята за ненадминат
шедьовър на хореографията. Премиер-
ният спектакъл, показан в театъра в
Шанхай, става своеобразна културна
революция. Всичко, което правят
артистите, напомня полет насън и
наяве в духа на Дейвид Копърфийлд.
Китайските танцьори виртуозно пре-
крачват границите на човешките
възможности, като смело променят
представите за класически балет. И
създават едно непредсказуемо шоу.
Никога досега балерина не се е
движила на палци по опънато въже,
не е застивала в грациозно па върху
изпънатите длани на своя партньор, а
знаменитият танц на малките лебеди
не е танцуван на ръце от четирима
акробати в костюми на зелени жабче-
та вместо в балетни пачки. Никога
досега на балетната сцена три хиляди
цветя не са разцъфвали за 3 секунди,
съобщи агенция Интерфакс.ру.

Китайски
хореографи
превърнаха
„Лебедово
езеро”
в трилър

Биографичен филм
за покойния фронтмен
на британската група
“Куин” Фреди Меркюри
ще бъде пуснат на па-
зара през 2014 г. Кита-
ристът Брайън Мей
потвърди снимките за
едноименния филм, в
който великият Фреди
ще бъде изигран от
актьора Саша Барон
Коен. “Щастлив съм да
ви кажа, че филмът за

БИОГРАФИЧЕН ФИЛМ ЗА ФРЕДИ

МЕРКЮРИ ИЗЛИЗА ПРЕЗ 2014 Г.

Фреди вече се подготвя. Снимките планираме да започнат през пролетта”,

обяви Мей, според когото Фреди би се усмихнал иронично отнякъде, ако

научи, че правят филм за него. Музикантът обаче отказа да даде повече

подробности за историята, която ще бъде разказана в лентата.

Обясниха феномена за „красавицата и звяра”

НАЙ-СКЪПИЯТ КОКТЕЙЛ
Във Великобритания направиха коктейл, който

по цени на влизащия в него уникален алкохол може
да претендира за “най-скъп коктейл в света”. За да
бъде призната напитката с цена 5.5 хиляди британ-
ски лири официално за такава, трябва да се изчака
решението на комисията на “Гинес”. Според теле-
визионния канал Скай нюз коктейлът е направен
от собственика на бар “Салваторс” в елитния лон-
донски клуб “Плейбой” - Салваторе Калабрезе.
Името на коктейла е “Наследството на Калабре-
зе” и съдържа течности, затворени в бутилки още
преди Френската революция и обявяването на
независимостта на САЩ от Великобритания. Сал-
ваторе е използвал за направата му малко ли-
кьор от 1770 г., съвсем малко коняк от 1778 г. и
“две капки битер” от началото на 1900-те.

Група „Насекомикс” се готви
за Flow фестивала в Русе
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М
греха? Мислиш, че българското

студентстване е пропиляване на
време и че образованието в
България ражда инфантилни
младежи, с липса на елемен-

тарна култура? Тогава ела на
една по-различна вечер в
Студентския град - канят ор-

ганизаторите от движение
“Промяна за студентите”, клуб
“Строежа” и “Teacher’s”.

Надпревара на знания - сту-
дентски куиз плюс концерт на

“Джанго Зе”, ще има днес от 19 ч.
в клуб “Строежа”. Входът е свобо-
ден, вратите се отварят в 18 ч., от
19 до 22 ч. е студентският куиз, а
в 22 ч. започва концертът.

Какво е студентският куиз и
защо се прави? Студентският
куиз е отборна игра, в която

възпитаници на различни универ-
ситети се съревновават със знания,

поясняват организаторите. Във всяка
игра участват осем отбора от по чети-
рима студенти. Всеки участник получа-
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Памет

ъзможно ли е името
на човека да бъде
свързано с неговата
биологична и духов-
на същност? В наше
време някои твърдят,

„Този младеж ще
надмине всички ни!”
150 години от рождението
на Димчо Дебелянов

Фани МЛАДЕНОВА

болярски родове, които вероят-
но са се преселили от Търново
по време на турското нашест-
вие. Поетът начева живота си
на 28 март 1887 г., през нощта
срещу един от най-християнски-
те празници - Връбница, в  Ко-
привщица, един от най-възрож-
денските градове. Бащата, ко-
гато вижда новороденото
възкликва: “Роди се дядо Динчо
Дебелян”. По външен вид и ха-
рактер детето наистина прили-
ча на легендарния си дядо, за
когото казват, че е болярски по-
томък от онези, които се скри-
ват от турците в горите и осно-
вават Копривщица. Димчо на-
следява чувствителността и
милостивостта към бедните и
страдащите от дядо си. Поетът
обича болезнено Копривщица
със слънчевото небе. Той “съну-
ваше тихия ромон на планин-

ските ручеи в старинните улич-
ки, дългите софри през големи-
те празници и фигурите на няв-
гашните цариградски търговци”
пише К. Константинов.

В най-ранното си детство
Димчо е усетил топлината на
бащиния дом и не може да за-
брави уютната долна стая, пълна
с добри и ласкави роднини, с
обичливи баби, с неповторима-
та копривщенска атмосфера, с
обаянието на патриархалната
идилия. Малкият Димчо обича
малката дървена къща на “два
ката”, боядисана в цвета на си-
ньото копривщенско небе, тихия
двор с най-китните копривщен-
ски цветя и благоуханен зелен
здравец, с “белоцветните виш-
ни”, малките прозорци с бели
перденца, пъстроцветните
български черги и възглавници,
писаните глинени паници по
полиците. Той не може да за-
брави дървения чардак с дърве-
ните стълби, с извисилия се бор
с пеещите птици в него, с

всичко нашенско
и българско

Тази скътана обич у Дебе-
лянов Тончо Жечев нарича “ко-
привщенски комплекс”.

Истинскоко име на Дебеля-
нов, записано в кръщелното му
свидетелство е Динчо. Той е
кръстен на дядо си Динчо. Така
се е подписвал в писмата до
майка си, до братята и сестрите

си. Динчо е последното дете на
Вельо Динчо Дебелянов и на
Цена Койчев. Потомък е на деди
абаджии. Баща му Вельо, насле-
дил занаята си от дядо Динчо
Дебелян е кръстосвал Източна
Тракия и Анадола, за да прода-
ва чешири, гайтани, аби, елеци
и др. Вельо абаджията имал
четирима братя, но най-много е
обичал брат си Иван. Те двама-
та били надарени с нежни сърца
и чувствителност. Били много
любознателни, обичали да че-
тат. Имали цели сандъци с книги
от произведенията на български
и световни писатели и филосо-
фи. Майката на поета Цена също
е била нежна и чувствителна
жена, любознателна и жадна за
книги. Тя е предала своя ген и
благотворно влияние върху
бъдещия поет. Баба му Груда
Илиева е знаела стотици при-
казки, легенди и народни песни.
Тя е била една от най-първите

ученички на Неофит Рилски.
Притежавала е чуден чар на
разказвач, който е предала на
дъщеря си, а тя на своя син,
превърнал приказките в Дебе-
лянови песни на сърцето и ду-
шата.

Деветгодишен, Димчо оста-
ва сирак (1896 г.). Идва краят на
абаджийския занаят, на гурбе-
тите и търговията на баща му,
който умира от скръб след
смъртта на любимия си брат
Иван. Бащата не оставя почти
нищо и над Дебеляновия дом се
настанява мизерията, оскъдица-
та и горестта. Грижата за семей-
ството поема големият син Иван,
който работи в Пловдив като
пощенски чиновник. Четириде-
сет дни след смъртта на бащата
при него отива цялото семейст-
во от трима братя, две сестри,
майка вдовица и баба Груда.
Малкият Динчо в Пловдив опо-
знава скръбта, недоимъка: “как
бяха скръбни, моите детски дни/
О, колко много сълзи спотаени!”
Тук той завършва четвърто отде-
ление в Жълтото училище на
Джамбаз тепе, близо до къщата,
където е живял великият френ-
ски поет Ламартин.

В ранните си ученически го-
дини Д. Дебелянов се е проявя-
вал със смиреност и мълчали-
вост. Не е участвал в шумните
детски игри на връстниците си.
Наблюдавал ги е с пълно без-
различие. Още в Копривщица
малкото дете е обичало с часо-

ве да стои в двора под
разцъфналите белоцветни виш-
ни. То тихо е съзерцавало как
листенцата падат, как се гонят
като пеперуди в своята белота,
как всичко наоколо е божестве-
но хубаво. След това от умиле-
ние, с насълзени очи, с дуща
препълнена с магии и тайни, с
“тих шъпот” и копнения се е
връщало в малката къща и все
така мълчаливо е лягало на
твърдия одър и заспивало. Ця-
лото това обаяние на “тихия
двор”, на “тихия дом в белоцвет-
ните вишни” е останал като
вълшебен звън на задушевна
лирическа мелодия, изпълнена
с цветната символика на бялата
гама в

душата на
бъдещия поет

В Пловдив Димчо завършва
и прогимназиалното си образо-
вание. Брат му Иван е премес-
тен в Ихтиман и поетът заедно с
майка си живее при по-голямата
си сестра Найда, която е обик-

новена шивачка. Занизват се
дни и години на мизерия, несго-
ди и недояждания, но и на чуд-
ни сънища и копнежи за един
друг свят. Възторзите и копнени-
ята му са прекършени, скръб и
мъка изпълват душата на Дим-
чо. Той става още по-затворен,
не дружи почти с никого, а само
чете. Чете по цели дни и до късни
нощи големите руски и френски
поети. За първи път бъдещият
поет се отдава на своята муза,
когато е в шести клас. За някол-
ко месеца изпълва цяла тетрад-
ка със стихотворения. “Това бяха
тъжни песни, въздишки от едно
страдащо сърце. Той после ги
изгори - разказва сестра му
Мария. От тях по-късно
възкръсват чудните му елегии,
изпети “под сурдинка”.

В Пловдив, един от прекрас-
ните градове в Тракия, Димчо
Дебелянов през пролетта на
1904 г. завършва шести клас на
Пловдивската мъжка гимназия.
Много от учениците му знаят
наизуст някои негови стихотво-
рения. На тези стихове се възхи-
щава и учителят Стоян Минчев,
литературен критик в сп.
“Мисъл”. През есента на същата
година е вече в София и е уче-
ник в Първа мъжка гимназия. Тук
е под грижите на другата си се-
стра Мария, тогава учителка из
самоковските села, и на брата
си Илия, дърводелец в с. Долна
Баня, Ихтиманско. С Димчо е
майка му и сестра му Найда,

която е без работа. Над тези три
бездомни и измъчени души над-
висват неволите и недоимъкът
на големия град. Въпреки това
сиракът Димчо е един от първи-
те ученици в цялата гимназия и
един от най-добрите рецитато-
ри. На патронния празник на
училището, през ноември 1905
г., той декламира с вдъхнове-
ние и патос “Елате ни вижте” от
Ив. Вазов в салона на читали-
ще “Славянска беседа”.

За тази рецитация разказва
и ученикът Димитър Николов:
“На сцената се яви

любимецът на
гимназията Димчо

посрещнат с бурни ръкопляска-
ния, защото бе един от най-до-
брите декламатори, за да каже
стихотворението на Ив. Вазов
“Елате ни вижте”. В душите ние
съжалявахме, че князът още го
нямаше, за да чуе това бунтар-
ско стихотворение. С пламен
поглед и мощен глас Димчо
Дебелянов започна стихотворе-
нието. Залата притихна и думи-
те на вдъхновения декламатор
заплющяха като камшици: Към
края на декламацията вратата
се отвори и някой извика: “За
среща на Негово величество
княза”. Всички станаха и се
обърнаха към вратата. Музика-
та засвири “Шуми Марица”. Ди-
ректорът се притече и посрещ-
на госта, като го придружи до
ложата му. Димчо беше спрял
декламацията, но не бе забра-
вил докъде е стигнал. И той,
видимо спокоен, чакаше висо-
кият гост да седне, да се успо-
коят слушателите, за да
продължи. След минута две, за
изненада на всички, Димчо се
обърна право срещу княза,
преметна с ръка русите си коси
и като тръсна глава, извика: “И
вие, които живеете в палати/
”Елате ни вижте!” В залата
настъпи тишина, че наистина
би се чуло муха да забръмчи.
Пръв се окопити князът и поч-
на лукаво да ръкопляска. След
него галерията ревеше от
възторг. Ръкопляскаха и от са-
лона. Димчо се появи два пъти,
поклони се и сияещият му за-
смян поглед не се откъсваше
от нас в галерията”.

На другия ден Димчо е бил
мъмрен от директора на гимна-
зията, защото “Елате ни вижте”
не трябвало да бъде в програ-
мата на празненството като “ре-
волюционно” стихотворение.
Антимонархическите настрое-
ния съпътстват Дебелянов до
края на живота му и намират
израз в хумористичната му по-
езия, особено в известната са-
тира “Орден”, изобличаваща
циничната благосклонност на
властващите и низкопоклонни-
чеството.

Д. Дебелянов завършва с
отличие  Първа мъжkа гимназия
в София през 1906 г. Дълго вре-
ме търси работа. Най-после Де-
белянов бива назначен на рабо-
та в Метеорологичната станция
като надничар. След една годи-
на обаче напуска и заживява
своя несретнишки живот в голе-
мия град. Пак глад, мизерия и
грижи изпълват дните му. Той
броди “бездомен” из улиците на
столицата. Спи в Борисовата
градина, на гарата и носи мъка-
та си. Нощта го приютява в
тъмнината, дъждът “ръми”, а той
нищо не вижда, не чува.

Поетът, “бездомен и самин”
като “печален странник”, пак
“броди” под ръмящия “Дебеля-
новски” дъжд.

Един сирашки несретнишки
живот, превърнат в поезия.

В
че е възможно. Според тях в
името на личността е закодира-
на нейната същност. Но Пенчо
Славейков сбърква началната
си оценка за поета Димчо Де-
белянов. Когато Димитър
Подвързвачов му донася първи-
те стихотворения на Димчо, за
да ги отпечати в сп. “Мисъл”, той
заключава: “От този човек с та-
кова име не може да излезе
поет. “Димчо” - съвсем детско, а
пък “Дебелянов” - дебелашко,
сигурно и стиховете ще са де-
белашки”. Това първо, и твърде
повърхностно твърдение на
Пенчо Славейков, по-късно Яво-
ров опровергава. Той пророку-
ва: “Този младеж ще надмине
всички ни.” Явно закодираното
е много дълбоко - външната
асоциация за “дебелащина” не
е вярна.

И един друг редактор, на
когото Дебелянов изпратил
първите си стихове, толкова се
разгневил от прозаично звуча-
щото име, че отговорил на сма-
яния поет: “С тоя просташки
псевдоним вие никога няма да
станете поет”. Той не е могъл да
допусне, че това е фамилно име.
Днес името на този редактор е
неизвестно, а Дебеляновата
поезия се извисява до художе-
ствените върхове на българска-
та лирика. Нещо повече, името
на Димчо Дебелянов времето
превърна в символ на лирич-
ност и оркестрирана музикал-
ност, на изключителен поетич-
но-литературен изказ. Стихове-
те му са като “пеещи потоци от
думи” (Новалис). Редакторите не
познаха и не спряха поета. В
нашата национална поезия
Дебелянов е един от най-неж-
ните поети,

поет на красотата
и хармонията

на нравствената чистота и
съвършенство. Той е “поет на
човешката красота и жизнелю-
бие”, ала е и най-трагично-еле-
гичният творец у нас, най-зре-
лият майстор на елегията.

Димчо е поет на бащиното
огнище, на родния дом, на род-
ната майка, на майчината лас-
ка, на “тихата победа”. Скръбни-
те му думи в стиховете, родени
не по законите на словото, а по
законите на музиката, излъчват
цялата топлина и светлина на
припламващия, ту заблестяващ,
ту гаснещ огън. Те са сътворени
само за 7-8 години творчески
живот и събрани в една книга,
но едва след ранната му смърт.
Димчо е любимец на всички,
макар и неразбран от всички.
Неговите “носталгично-спомен-
ни”, “кротки елегии” са оркест-
рирани песни и мелодии. Те са
родени от лични преживявания,
от болка, от нанесена духовна
рана, от моментно отчаяние, от
хаос и неразбирателство, от
груб повод, от грозна случка. В
това се крие тяхната изумител-
на психологическа доверност и
истинност, интимност. И тонът в
тях, и мотивите са автобиогра-
фични.

“Дебелашкото” име на Дебе-
лянов е свързано със с. Дебе-
лец, където е роден баща му.
Според семейно предание фа-
милията на Дебелянови идва от
Търновско. Те са наследници на

Надгробният паметник на поета в Копривщица
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блачността над страната ще е разкъсана,
само над крайните северозападни райони ще
бъде значителна. Там ще има превалявания
с дневни температури около 18o-20o. През

деня температурите над останалата част от страната
ще са по-високи от обичайните за средата на октом-
ври. Минималните температури ще бъдат предимно
между 12o и 17o, в София около 12o. Максималните
температури ще са предимно между 25o и 30o. На
отделни места в Източна България и северно от
планините, където ще се усили южният вятър, ще
има и температури до 32o-33o, в София температурата
ще бъде около 26o. Привечер и през нощта срещу
сряда облачността над Западна България ще се
увеличи и на отделни места ще превали. Вятърът ще
започне да се ориентира от северозапад. Над плани-
ните облачността ще е променлива, почти без вале-
жи. Ще духа силен и бурен югозападен вятър. По
Черноморието ще преобладава слънчево време.
Максималните температури ще бъдат между 24o и
28o. Температурата на морската вода е около 20o.

О Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
1.52955

GBP
2.45153

CHF
1.61987
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“≈À≈÷
ÃÓÊÂÚÂ ‰‡ Ì‡Ô‡-
‚ËÚÂ ÊË‚ÓÚ‡ ÒË ÔÓ-
ÒÔÓÍÓÂÌ Ë ÓÒË„Û-
ÂÌ, ‡ÍÓ ÒÂ

Œ¬≈Õ
ƒÌÂÒ Â ‰ÂÌ Á‡
ÓÚÍÓ‚ÂÌËˇ Ë ‡Á-
ÍË‚‡ÌÂ Ì‡ Ú‡ÈÌË.
¬˙ÁÏÓÊÌËÚÂ ‡Á-

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
≈ Ì Â  „ Â Ú Ë Í ‡ Ú ‡
Ì‡ ‰ÂÌˇ ÔÂ‰-
‡ÁÔÓÎ‡„‡  Í˙Ï
‡ÁÏËÒ˙Î ,  Ó Ú -

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
ƒÌÂÒ ·˙‰ÂÚÂ ËÌË-
ˆË‡ÚË‚ÌË, ÒÎÂ‰-
‚‡ÈÚÂ ÛÚËÌÌËÚÂ
ÒË Á‡ÌËÏ‡ÌËˇ Ë

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
Õ‡ ‡·ÓÚÌÓÚÓ Ïˇ-
ÒÚÓ Ë ‚ Ó·˘Û‚‡ÌË-
ˇÚ‡ ÒË ‰ÌÂÒ Á‡Ô‡-
ÁÂÚÂ ‰Ó·Ë  ̌ÚÓÌ Ë

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
œÂ‰‚Ë‰ ÌÓ‚Ó-
ÒÚËÚÂ, Ò ÍÓËÚÓ ‚Ë
ÔÂ‰ÒÚÓË ‰‡ ÒÂ
Á‡ÔÓÁÌ‡ÂÚÂ, ˘Ë

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
Õ‡Ô‡‚ÂÚÂ ÒË ‡‚-
ÌÓÒÏÂÚÍ‡ Ì‡ ‚ÒË˜-
ÍÓ, ÍÓÂÚÓ Â ‚‡ÊÌÓ
Á‡ ‚‡Ò, Ë ÔÎ‡ÌË-

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
ŸÂ Ì‡·ÂÎÂÊËÚÂ
ÍÓÌÍÂÚÌË ÏÂÍË
Á‡ Â‡ÎËÁ‡ˆËˇ Ì‡
Í‡ÚÍÓÒÓ˜ÌËÚÂ ‚Ë

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
ŒÒÚ‡ÌÂÚÂ  ÔË-
‚ÂÚÎË‚Ë,  ÌÓ ÌÂ
Ô Ó Á ‚ Ó Î ˇ ‚ ‡ È Ú Â
Ì ‡  Â Ï Ó ˆ Ë Ë Ú Â

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
ƒÂÌˇÚ Â ÔÓ‰ıÓ-
‰ˇ˘ Á‡ Ì‡˜‡ÎÓ
Ì‡ ‚‡ÊÌË Ë Â-
¯ËÚÂÎÌË ‰ÂÈÒÚ-

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

‚ËÚËˇ ˘Â ÔÓÒÚ‡‚ˇÚ Ì‡˜‡ÎÓ Ì‡
‰˙Î„ÓÒÓ˜Ì‡ ‰ÂÈÌÓÒÚ.

ÌÂ ÔÓÔÛÒÍ‡ÈÚÂ ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚÚ‡
Á‡ Ó·ÌÓ‚ˇ‚‡ÌÂ.

ÔÓÍ‡ÊÂÚÂ ÔÓÙÂÒËÓÌ‡ÎËÁÏ‡ ÒË,
ÌÂÁ‡‚ËÒËÏÓ ÓÚ ‚ÒË˜ÍÓ.

‡ÈÚÂ ÍÓÌÍÂÚÌË ÒÚ˙ÔÍË Á‡
ËÁÔ˙ÎÌÂÌËÂ.

ˆÂÎË, ‰ÓË ÚÓ‚‡ ‰‡ ÔÓ‚Ë¯Ë
Ì‡ÚÓ‚‡ÂÌÓÒÚÚ‡ ‚Ë.

ÍÓ‚ÂÌËˇ Ë ‡ÁÍË‚‡ÌÂ
Ì‡ Ú‡ÈÌË.

ËÏ‡ÚÂ ‰ËÌ‡ÏË˜ÂÌ Ë ÔÓÎÁÓ-
Ú‚ÓÂÌ ‰ÂÌ.

‰‡ ÓÚÒÎ‡·ˇÚ ‚ÌËÏ‡ÌËÂ-
ÚÓ ‚Ë.

‚Ëˇ, Ò ÍÓËÚÓ ‰‡ Ì‡ÏÂËÚÂ
Â¯ÂÌËÂ Ì‡ ÔÓ·ÎÂÏËÚÂ ÒË.

¬ŒƒŒÀ≈…
ÕÂ ÔÓÁ‚ÓÎˇ‚‡ÈÚÂ
Ì‡ ÔÓ·ÎÂÏËÚÂ ÓÚ
ÂÊÂ‰ÌÂ‚ËÂÚÓ ‰‡
ÔÂ˜‡Ú Ì‡ ÔÓ-‚˙Á‚Ë-

¯ÂÌËÚÂ ‚Ë ÏËÒÎË Á‡ Â¯ÂÌË ,̌
ÔÓ‰ÔÓÏ‡„‡˘Ë ÊË‚ÓÚ‡ ‚Ë.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û

Ì‡Ò
09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡

Ò  ÛÎÚÛ
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û

Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ -

Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò - ËÌÙÓ-

Ï‡ˆËÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ
12.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË - ÍÓÏÂÌ-

Ú‡ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
13.00 —ÚÛ‰ÂÌË ÒÎÂ‰Ë/Ô/
14.15 —ÂÌ “ÓÔÂ - /183 ÂÔËÁÓ‰/
15.25 ¬ËÛÒËÚÂ ‡Ú‡ÍÛ‚‡Ú - ‡ÌË-

Ï‡ˆËÓÌÂÌ ÙËÎÏ
15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È - ÔÛ·ÎËˆË-

ÒÚË˜Ì‡ Û·ËÍ‡
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ - ÚÓÍ ¯ÓÛ
17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3065 ÂÔËÁÓ‰/
17.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.25 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ

Û·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Òî

18.30 —‡„‡ Á‡ ‘ÓÒ‡ÈÚÓ‚Ë - Ú‚
ÙËÎÏ /2 ÂÔËÁÓ‰/

19.45 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.40 —ÚÛ‰ËÓ ì‘ÛÚ·ÓÎî
21.00 ‘ÛÚ·ÓÎ: ◊ÂıËˇ - ¡˙Î„‡Ëˇ,

Í‚‡ÎËÙËÍ‡ˆËÓÌÌ‡ ÒÂ˘‡
Á‡ —‚ÂÚÓ‚ÌÓ Ô˙‚ÂÌÒÚ‚Ó
2014 - ÔˇÍÓ ÓÚ œ‡„‡

22.50 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ

Û·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Òî

23.00 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË - Í˙ÒÌÓ
‚Â˜ÂÌÓ ¯ÓÛ

06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚ-
ËÌî - ËÌ-
ÙÓÏ‡ˆË-
ÓÌÌÓ ÔÂ-
‰‡‚‡ÌÂ Ò

‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò »‚‡Ì
«‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìΔÂÌÒÍÓ ˆ‡ÒÚ‚Óî - ÒÂ-

Ë‡Î, ÂÔ. 10
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î-

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 51
16.00 ì√ÓÍËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË Ì‡

·Ó„‡ÚËÚÂ ‰Âˆ‡î - ÒÂË‡Î,
ÂÔ. 89

17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎËˆË-

ÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó-
‰Â˘Ë ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡ Ë
ƒËÏËÚ˙ ÷ÓÌÂ‚

18.00 ìÀ˛·Ó‚ ËÁ‚˙Ì Á‡ÍÓÌ‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 21

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡Î-
Ì‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ìœÂÔÂÎ ÓÚ ÓÁËî - ÒÂË-
‡Î, ÂÔ. 133

21.00 ì—Â‰ÂÏ ˜‡Ò‡ ‡ÁÎËÍ‡î -
ÒÂË‡Î, Ò.3, ÂÔ. 4

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â-
˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ìÃÓ‰ÂÌÓ ÒÂÏÂÈÒÚ‚Óî -
ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 17

00.00 ìƒÓÒËÂÚ‡Ú‡ ’î - ÒÂË‡Î,
Ò. 2, ÂÔ. 4, 5

01.50 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./

06.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ /Ô/

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî -
ÒÛÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.25 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Ò‚ÂÚÒÍË
ÌÓ‚ËÌË

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬

12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ, 2 ÒÂÁÓÌ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì«‡·‡ÌÂÌËˇÚ ÔÎÓ‰î -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡-

Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚ-

ÍÓ‚î - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡ -

“Ë ÒË Á‚ÂÁ‰‡Ú‡!î - Ú‚ ¯ÓÛ
18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡
19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌ-

Ú‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ
20.00 ¬»œ ¡–¿ƒ⁄– 2012 - Â-

‡ÎËÚË ¯ÓÛ
21.00 ìœ˙ÎÌ‡ ÎÛ‰ÌËˆ‡î - ÍÓÏÂ-

‰ËÈÌÓ Ú‚ ¯ÓÛ
22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -

Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
22.30 ì¬ÓÂÌÌË ÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËˇî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 6 ÒÂÁÓÌ
23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ¬»œ ¡–¿ƒ⁄– 2012 - Â-

‡ÎËÚË ¯ÓÛ
00.30 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
01.45 ìÃÓÏ˜ÂÚ‡Ú‡ Ì‡ œË ƒÊÂÈî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ

�����
�����

 Œ«»–Œ√
¡Î‡„Ó‰‡ÂÌËÂ Ì‡
Ô‡ÍÚË˜ÌË  ̌‚Ë ÔÓ‰-
ıÓ‰ ‰ÂÎ‡Ú‡ ‚Ë ˘Â
‰Ó·Ë Ú̌ ÔÓ-ÛÒÍÓÂÌÓ

ÚÂÏÔÓ Ë Ò ËÌÚÂÂÒ ˘Â ÒÎÂ‰‚‡ÚÂ
‡Á‚ËÚËÂÚÓ ËÏ.

�����
����� �����

�����
�����
�����

05.05 —ÂË‡Î:
ì≈‰Ì‡ ËÒ-
Ú Ë Ì Ò Í ‡
Î˛·Ó‚î

06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 —ÂË‡Î:

‚˙ÁÔÓÎÁ‚‡ÚÂ ÓÚ ·Î‡„ÓÔËˇÚÌË-
ÚÂ ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚË.

ì≈‰Ì‡ ËÒÚËÌÒÍ‡ Î˛·Ó‚î
07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó ÛÚÓî
10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚-

ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 —ÂË‡Î: ìÕ‡ Í‡ˇ Ì‡

Ò‚ÂÚ‡î
14.10 —ÂË‡Î:  ì√Ó‰ÂÊÂÌ

Ô˙ÒÚÂÌî
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.15 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡î
17.10 —ÂË‡Î: ì—Ï˙ÚÓÌÓÒÌ‡

ÒËÎ‡î
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ì≈‰Ì‡ ËÒÚËÌ-

ÒÍ‡ Î˛·Ó‚î
00.30 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî
01.00 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
01.10 ì√‡‰ÒÍË Í‡Û·ÓËî
01.40 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
02.35 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏ!î
03.25 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
04.15 —ÂË‡Î: ìÕ‡ Í‡ˇ Ì‡

Ò‚ÂÚ‡î
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ФУТБОЛ

ПО БНТ 1
21.00 Чехия -

България
ПО ДИЕМА

21.45 Германия -
Швеция

ПО НОВА СПОРТ
21.00 Фарьорски острови -

Република Ирландия
ПО ЕВРОСПОРТ

19.30 Иран - Корея
00.00 Световни квалификации

(обзор)

ДЖАКПОТЪТ
ДОБЛИЖАВА
5 МЛН. ЛВ.

Джакпотите в игрите на БСТ пак ос-
танаха. В четвъртък в Тираж щ83 ще се
разиграват 4 850 000 лв. само във II тег-
лене на 6 от 49. В I ще се натрупат 371
000 лв. В 6 от 42 пък сумата ще нарасне
до 330 000 лв. Тираж щ83 ще бъде тег-
лен от 20.45 ч. по БНТ 1. Късметлия от
столичния кв. Симеоново пък спечели
Опел Астра от играта Втори тото шанс.

 ×ÈÑËÀ È ÏÅ×ÀËÁÈ
ÎÒ ÒÈÐÀÆ ¹82

Ò Î Ò Î  2

6 от 49
I ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 1, 19, 23, 27, 29, 41
I гр. (6) няма
II гр. (5) 17 по 3802,40 лв.
III гр. (4) 1326 по 48,70 лв.
IV гр. (3) 26 538 по 3,40 лв.
ДЖАКПОТ: 334 955,55 лв.
II ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 9, 24, 26, 32, 42, 47
I гр. (6) няма
ДЖАКПОТ: 4 609 027,10 лв.

6 от 42
Числа: 1, 2, 3, 7, 12, 20
I гр. (6) няма
II гр. (5) 37 по 446,40 лв.
III гр. (4) 1048 по 15,80 лв.
IV гр. (3) 12 429 по 1,90 лв.
ДЖАКПОТ: 295 855,51 лв.

5 от 35
I ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 1, 8, 9, 15, 18
I гр. (5) 2 по 10 796,60 лв.
II гр. (4) 352 по 61,30 лв.
III гр. (3) 11 204 по 2,60 лв.
II ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 6, 16, 17, 18, 30
ПЕЧАЛБИ:
I гр. (5) 3 по 7197,70 лв.
II гр. (4) 333 по 64,80 лв.
III гр. (3) 10 364 по 2,80 лв.

ТОТО ДЖОКЕР
Позиция: 2, 3, 6
Цифра: 8, 6, 4
I гр. (3) няма
II гр. (2) 1048 по 22,50 лв.
ДЖАКПОТ:
I гр. 23 627,75 лв.

Ботев Пд взе бивш
играч на Марсилия

Ботев Пд привлече бившия
нападател на Олимпик (Марсилия)
Хабиб Бамого. 30-годишният екс-
национал на Буркина Фасо за по-
следно е играл за английския Дон-
кастър и пристигна при “канар-
четата” като свободен агент.
Той няма да заема място на чуж-
денец, тъй като притежава
френски паспорт. Клубната ле-
генда на “жълто-черните” Коста-
дин Костадинов настани Хабиб
Бамого в хотел “Империал”.

Швейцарци наддават
за албанец от Литекс

Два швейцарски тима имат
интерес към албанската звезда
на Литекс Армандо Ваюши. Заин-
тригуваните от качествата на
младежкия национал на Албания
са елитните Йънг Бойс и Лю-
церн, където играе и нашият
национал Димитър Рангелов.
Представители на двата клуба
вече са влезли в преговори с
представители на играча. Очак-
ва се през януари да излязат и
конкретни оферти за него.

кратки

Най-скъпият футболист в света Кристиано
Роналдо тренира на “Естадио де Драгао” в

Порто, където довечера ще изиграе своя мач
№100 за Португалия в световна квалификация
със Северна Ирландия. Звездата на Реал М ще

стане едва третият португалец със 100 или
повече срещи с екипа на националния отбор.

Той ще бъде първият играч с това
постижение преди навършване на 30 години.

Роналдо дебютира за Португалия през
2003 година на 18-годишна възраст и вече има
37 гола за Португалия, също трети резултат

между  реализаторите за националния тим

Снимка БГНЕС

Българският национален
тим по футбол замина за
Прага, където довечера из-
лиза срещу фаворита Чехия
в четвъртата си световна ква-
лификация от Група B. Това
ще бъде и първото гостуване
за момчетата на Любослав
Пенев, които до този момент
нямат загуба и заемат второ-
то място в групата с победа
и 2 равенства. Двубоят е от
21.00 ч. и ще бъде предаван
по БНТ1.

Лично президентът на
Българския футболен съюз и
член на Изпълкома на УЕФА
Борислав Михайлов отведе
отбора в Прага. В делегация-
та са още вицепрезидентът
Атанас Фурнаджиев, членът
на изпълнителния комитет
Емил Костадинов и др.

Селекционерът на нацио-
налния ни тим по футбол Лю-
бослав Пенев заяви при зами-
наването на отбора за Прага,
че целта пред четата му са три-
те точки в мача срещу Чехия.

“Всичко е наред и пътува-
ме пълна група. Предстоят ни
2 тренировки и после мачът.
Момчетата прекрасно знаят
каква е целта и какво ще пре-
следваме. Не го крия, трябват
ни точки, а не точка, така че
момчетата са подготвени за
един сериозен и тежък мач.
Ще играем срещу още един
участник от последното евро-
пейско”, коментира Пенев на
летище София.

“Ще се опитаме да практи-
куваме нашия си стил, а той е
близо до противниковата вра-
та. Това не е тайна и вече

„Пеневата чета 2”
тръгна за победа

Българският национален
отбор по футбол беше
обявен за аутсайдер при
гостуването на Чехия в
световните квалифика-
ции. “Bet-at-home.com”
определи коефициент от
5,50 за селекцията на
Любо Пенев. Ставката за
победа на домакините е
фиксирана на 1,60, до-
като хиксът се котира с
3,50. Според австрийския
букмейкър чехите ще во-
дят още на полувремето
а вероятността това да се
случи е оценена на 1,95.
“Bet-at-home.com” ще да-
де специален бонус от
10 ваучера по 100 лв.,
ако България спечели
гостуването.

Босът на БФС
води лично
делегацията
в Прага

БЪЛГАРИЯ
АУТСАЙДЕР
ДОВЕЧЕРА

Снимка СПОРТАЛ

Владимир НИКОЛОВ

Преди мача

Георги Илиев и останалите национали заминаха за Прага,
нахъсани за победа срещу Чехия довечера

Борислав Михайлов, президент на БФС:
“Надявам се както аз, така и всички българи, да продължим

да играем по този начин и да постигаме добри резултати, и да
не губим мачове. Наистина Чехия е един от най-неприятните
съперници за нас. Дано да променим статистиката. Равен ще
бъде успех, те знаят, че ако не ни бият, ще имат проблеми. Не
мога да кажа, че съдийството на мача с Дания е тенденциозно,
ние сме подали жалба в УЕФА. Все пак в такъв мач не може
да оставиш единия отбор в 30-ата минута с човек по-малко за
такова посягане като на Бандаловски. Хубаво е, че чехите ни
подценяват, в исторически план те имат повече победи над
нас, но се надявам да променим това нещо.”

Петър Занев, защитник:
“Искам да благодаря на лекарския щаб на националния

отбор затова, че работи с мен и прави всичко възможно да се
възстановя. Всеки отбор има класа, ние показваме добри игри
и резултати, и се надяваме да продължим по същия път. Всички
се надяваме на победа, излизаме, за да се надиграваме със
съперниците. Дано да спечелим 3-те точки срещу Чехия.”

отборите знаят как играем и
как подхождаме. Това е, кое-
то ще се опитаме да напра-
вим”, каза още той.

“Лично не се притеснявам
от нищо, отборът също е спо-
коен. На терена излизат 11 на
11, така че трябва да нало-
жим това, за което ще отидем
и да го постигнем. В никакъв
случай не трябва да подценя-
ваме когото и да е било, не
играем срещу случаен отбор.
Това, че участваха на евро-
пейското, само по себе си
говори, че отборът има кла-
са”, допълни Любослав Пенев.

ешките медии сравниха националния
си тим с влакче на ужасите. “Отборът
на Михал Билек в никакъв случай не
може да подцени България. Да не
забравяме, че преди месец Чехия
загуби с 0:1 от Финландия. Така че
не бива играчите да си вдигат носо-

Сравняват чехите с влакче на ужасите

Ч вете след една победа над Малта! И
то каква победа - с 3:1. Петер Чех
получи гол от аутсайдера в групата.
Сегашната форма на отбора може да
бъде описана като влакче на ужасите
в увеселителен парк - ту се качва, ту
слиза надолу”, написаха в Чехия.

Етър уволни дисциплинарно треньора Цанко Цветанов заради системно
нарушаване на правилата в клуба. Решението е взето от турския собственик
на “виолетовите” Фейзи Инханлъ, но е било съгласувано с българските
съакционери Радослав Владев и Красимир Гърдев. Вчерашната тренировка
бе водена от треньорите Марин Стефанов и Калоян Чакъров. Двамата ще
ръководят заниманията до назначаване на нов треньор.

“Част от мотивите за уволнението на ЦВетанов са и серия от изявления
срещу мажоритарния собственик Фейзи Илханлъ, слаби резултати в мачо-
вете, неизпълнение на решението да не се тренира на стадион “Ивайло” в
петък, проваленото пътуване за контролата в Турция с Истанбул ББ и всички
действия, уронващи престижа на клуба”, разкри изпълнителният директор
на новака в “А” група Ендер Дурмушев.

Цветанов заяви, че ще съди вече бившите си шефове. “Не е това начинът,
по който да се разделим. Най-цивилизовано беше да седнем, да отсъдим
проблемите, да си стиснем ръцете, и да се разберем. Сега обаче, след тези
техни действия, съм принуден да се обърна към съда. И аз ще го направя”,
заяви героят от САЩ 1994.

ЕТЪР УВОЛНИ ЦВЕТАНОВ,
ТОЙ СЪДИ ШЕФОВЕТЕ

Подалите оставки в Локомотив
Пловдив Атанас Узунов, който
изпълняваше длъжността на админи-
стративен директор в клуба, и почет-
ният президент Христо Бонев дадоха
съвместна пресконференция и обяви-
ха, че до края на седмицата очакват
среща със собственика на клуба Ве-
селин Марешки. Христо Бонев лично
е предложил на аптекарския бос за
наследник на Емил Велев-Кокала да
привлече Георги Иванов, но Гонзо на
практика бе на работа в клуба само
1 ден. Той се оттегли, след като не
постигна договорка със собственика
на клуба Веселин Марешки. Заради
това и Бонев подаде оставка. Узунов
пък разкри, че е подал своята остав-
ка по настояване на феновете. Той
засегна темата с отношенията си с
председателя на фенклуба Костадин

Бонев и Узунов на среща с Марешки

Авторитетният британски вестник
“Гардиън” раздаде своите призо-
ве в традиционната рубрика
“Речено и сторено”. В нея тази
седмица има и българско участие
- Георги Иванов-Гонзо. Той печели
антиотличието “Най-добър дебют”.
“България, 10 октомври: Прези-
дентът на Локомотив Пд Веселин
Марешки представи Георги Ива-
нов като треньор на тима. “Дово-
лен съм. Надявам се, че той ще
бъде тук за много години”.
Иванов: “Израснал съм тук, оби-
чам този клуб, той е част от мен”.
12 октомври: “Подавам оставка.
Това място е пълна бъркотия”,
отбелязва “Гардиън”.

Славов. С него разногласията до-
шли при избора на фирма за освет-
лението на стадион “Локомотив”.
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„Пеневата
чета 2”
тръгна за
победа

ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС

10.30 Турнир в Москва
(жени)

ПО ЕВРОСПОРТ 2
КРИКЕТ

Шампионска лига
Туенти20

18.30 Шенай -
Хайфелд

Г Тренто, во-
ден от Радо-
стин Стой-
чев, се кла-
сира за 1/2
финалите на
С в е т о в н о т о
клубно пър-
венство по

Националите на България позират с медали и почетни плакети, след
като завършиха 14-и на Световното първенство за бездомни

България завърши на 14-о място
на световното първенство по
футбол за бездомни хора в
Мексико Сити при дебюта си. На
форума участваха 43 тима. В
последния си двубой национали-
те загубиха от ЮАР с 3:7. В
директните елиминации в събота
отборът на Методи Здравков
записа загуба и победа. В
първия си мач от 3-ата фаза на
Мондиала България падна от
Коста Рика с 1:6, а след това
надигра Полша с 6:5. Малко
преди последния си мач Здрав-
ков обяви официално пред
играчите, че се отказва от трень-
орския пост.
“Имам желание да продължа да
работя за развитието на проекта,
но не като треньор. Благодаря на
момчетата за отличното предста-
вяне в турнира”, каза той.
Световен шампион стана Чили,
който на финала би домакините
от Мексико с 8:5. Бронзовите
медали заслужи Бразилия след
разгром с 6:2 над Индонезия.
Следват отборите на Португалия,
Босна и Херцеговина, Австрия,
Литва, Намибия, Хаити, Русия и
Коста Рика. При жените титлата
спечел Мексико след успех с 6:2
срещу Бразилия на финала.
Всички участници в турнира
получиха медали и плакети с
изписана позицията, на която са
се класирали.

Бездомните 14-и в светаБездомните 14-и в светаБездомните 14-и в светаБездомните 14-и в светаБездомните 14-и в света

Мъжкият национален отбор на
България по волейбол попадна в най-
тежката група, която може да бъде
определена като “на смъртта”, за ев-
ропейското първенство в Дания и Пол-
ша догодина. Възпитаниците на Ками-
ло Плачи са в предварителна Група D
заедно с олимпийския шампион от
Лондон 2012 Русия и силните тимове
на Германия и Чехия. Мачовете от

БГ Тренто на 1/2 финал
Братята Братоеви отпадат от Световното клубно първенство в Доха

в турнира. Но все още ни
чака дълъг и труден път”,
каза Стойчев.

“Не искахме да бъдем
изненадани от ентусиазма
на мексиканците, които са
за първи път на този тур-
нир, и затова играхме вни-
мателно на всеки елемент.
Особено щастливи сме. Из-
растваме от мач на мач”,
заяви Казийски.

Сада Крузейро пък ели-
минира домакините Ал
Райан, където играят бра-
тята Валентин и Георги
Братоеви. Националите на
България преминаха в ка-
тарския клуб само за тур-
нира и в края на седмицата
се завръщат в Левски Во-
лей. Валентин Братоев на-
низа 11 т. при загубата с
1:3 гейма (-20, 23, -16, -22).
С толкова завърши и Сири-
анис Мендес, а американ-
ският национал Дейвид Лий
реализира 12 т. Гошо Бра-
тоев също игра стабилно
цял мач и се отчете с 2
блокади. За Сада бразил-
ският национал Уолъс де
Соуса наниза 25 т. Ал Рай-
ан играе днес с Тигрес в
мач за 3-ото място в група-
та, но и двата отбора нямат
шанс за полуфиналите.

Валентин Братоев се опитва
да забие през тройната
блокада на Крузейро при
загубата на неговия Ал
Райан на световното клубно
първенство в Доха

Б
волейбол в Доха. Във вто-
рия си мач от Група А ита-
лианския тим отнесе аут-
сайдера и шампион на Се-
верна Америка Тигрес
(Мекс) с 3:0 гейма (15, 15,
20). Капитанът на тима Ма-
тей Казийски игра страхот-
но и заби 16 т. (3 аса). Ни-
колай Учиков остана резер-
ва. Чехът Ян Щокър бе най-
резултатен за Тренто с 18
т. (1 ас, 1 блок). За мекси-
канците Хуан Вирхен нани-
за 12 т., а Исмаил Гереро 9
т. Тренто играе днес със
Сада Крузейро (Браз) в
директен спор за първото
място.

“Поздравявам мексикан-
ския отбор за духа, с който
изиграха този мач. Те се
опитаха да се противопос-
тавят на много по-опитния
отбор, какъвто е нашият.
Искам да поздрая и игра-
чите ми за концентрацията
и решителността, която по-
казаха през 3-те гейма. На-
правихме това, което исках-
ме предния ден срещу Ал
Райан, като най-добре бях-
ме в атака и на сервиса.
Вярвам, че този резултат е
добър знак за бъдещето ни

България срещу Русия на Евроволей 2013
тази група ще се играят в полския град
Гдиня между 20 и 22 септември.

По регламент победителите от 4-
те предварителни групи се класират
за 1/4 финалите, а заелите вторите и
третите места играят помежду си.
Така вторият и третият от Група D се
срещат с тези от В, в която е единият
домакин Полша - победител в тазго-
дишната Световна лига, Словакия,

Франция и шампионът от квалифи-
кационния плейоф между Турция и
Латвия.

В Група А е другият домакин Да-
ния заедно с Италия, Беларус и побе-
дителя от квалификационния плейоф
между Гърция и Белгия, а в С са на-
стоящият европейски шампион
Сърбия, Финландия, Холандия и по-
добрия от Хърватия и Словения.

Снимка FIVB.ORG

16 медала за
самбистите ни

Общо 16 медала - 4 златни, 5
сребърни и 7 бронзови спечелиха
българските състезатели на све-
товното първенство по самбо за
младежи и девойки до 18 и до 20
години, което завърши в неделя
вечерта в “Арена Армеец” в Со-
фия. Световни титли спечелиха
Тереза Джурова (до 80 кг, до 20  г.),
Борислава Дамянова (44 кг, 18 г.),
Ивайло Иванов (81 кг, 18 г.) и
Цветелина Стоянова (40 кг, 18 г.)
Сребърни медали завоюваха Вио-
лета Генчева (18 г., 56 кг), Габри-
ела Гигова (18 г., 70 кг), Гергана
Вацова (20 г., 56 кг), Борислав
Яначков (20 г., 57 кг) и Магдалена
Върбанова (20 г., 52 кг). С бронзови
отличия са Ани Димитрова (20 г.,
64 кг), Гергана Попова (18 г., 75 кг),
Тамара Панталеева (18 г., 60 кг),
Марине Никогосян (20 г., 68 кг),
Стойчо Терзиев (18 г., 75 кг), Ашот
Мартиносян (20 г., 68 кг) и Ивели-
на Емилова (20 г., 48 кг). В отбор-
ното класиране при девойките до
18 години и до 20 години България
е на второ място след Русия и
пред Беларус.

Владо Николов с 30 т.
за Галатасарай

Владимир Николов завърши с
30 точки и беше най-резултатен
при победата на Галатасарай с
3:1 гейма (29, 13, -21, 22) като
гост на Гринуич Саат Анкара на
старта на турското волейболно
първенство. Бившият капитан на
националния отбор на България
наниза един ас и една блокада, а
останалите му точки бяха от
атака. За истанбулския гранд,
който е воден от екстреньора на
България при жените Драган Не-
шич, цял мач игра и либерото на
“лъвовете” Теодор Салпаров, кой-
то се отчете със 73% перфектно
и 80% позитивно посрещане.
Сърбинът Томислав Чошкович
завърши с 15 т. За Гринуич Саат
Армин Мустеданович отбеляза 20
т., а Петър Чурович 15 т.

Ферари отрече
за Фетел

Двукратният шампион на Фор-
мула 1 Себастиян Фетел не е
подписвал предварителен договор
с Ферари от 2014 година, обявиха
от италианския клуб. Би Би Си
разпространи информацията, че
Фетел се е договорил с Ферари е
ще стане съотборник на Фернандо
Алонсо след 2 години. Тази новина
обаче бе отхвърлена от президен-
та на италианския тим Лука ди
Монтедземоло. “Винаги съм казвал,
че не трябва да има 2 петела в
кокошарника. Не ми харесва и създа-
ва нестабилност в отбора”, комен-
тира Ди Монтедземоло.

Трикратен световен
шампион загина

Трикратният световен шам-
пион по колоездене БМХ Кайл
Бенет (САЩ) загина при автомо-
билен инцидент. 33-годишният
Бенет пострада фатално в род-
ния си град Конроу в щата Тек-
сас. От полицията съобщиха, че
той е загубил контрол върху
пикапа си “Тойота Тундра”, на-
пуснал пътното платно с висока
скорост, след което се ударил
последователно в дренажна
тръба,  желязна ограда и няколко
дървета, преди автомобилът да
се преобърне и да спре. При при-
стигането на медицинския екип
Бенет е бил вече мъртъв.


